
 وصول درآمدهای مالیاتی بدون فشار به اصناف 
با تاکید بر شناسایی فرارهای مالیاتی

 یکــی از مهم ترین راهکارهای کاهش وابســتگی بــه درآمدهای نفت و 
جلوگیری از خام فروشــی، بهره گیری از درآمدهای درون زا و پایدار است 
که نظام مالیاتی در دولت ســیزدهم با تاکید بر داده محوری فشــار را از 
مودیان و اصناف را برداشــته و فرارهای مالیاتی را زیر تیغ رصد قرار داده 

است.
مالیات به عنوان مهم ترین منبع درآمدهای عمومی، عاملی تعیین کننده 
و راهگشــا در ایجاد اقتصادی خودکفــا، تولیدمحور و پایــدار و به دور از 
بی ثباتی ها و نوســانات قیمت های جهانی و پشــتوانه ای قابل اطمینان 

جهت تامین منابع مالی و بودجه کشورهاست.
فرایندهای اخذ مالیات باید به نحوی باشد که فعالان اقتصادی و صاحبان 
صنایع با آرامش خاطر و آسودگی خیال نسبت به پرداخت مالیات رغبت 
نشان داده و اطمینان داشــته باشــند که مبالغ پرداختی آنها به درستی 
صرف آبادانی، پیشــرفت جامعه و ارتقای ســطح خدمات رسانی به مردم 

می شود.
بر اساس این گزارش، در کشور ما در گذشــته به دلیل وجود درآمدهای 
نفتی و تامین هزینه های دولت از آن نیاز کمتــری به درآمدهای مالیاتی 
احساس می شــد؛ به عبارت دیگر نگاه جدی به تامین هزینه ها و مخارج 
دولت از طریق درآمدهای مالیاتی وجود نداشت. همین امر هم باعث شده 
بود که ســهم درآمدهای مالیاتی در تأمین هزینه های دولت و همچنین 
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی در مقایسه با کشورهای دیگر ارقام 
پایین تری را نشان دهد؛ در ســال های اخیر اما به دلیل اعمال تحریم های 
ظالمانه از سوی غرب و نوسانات قیمت نفت و انرژی در بازارهای جهانی، 
ضرورت تامین مالی حداکثری هزینه های دولــت از طریق منابع پایدار 

مالیاتی بر بیش از پیش عیان شده است.
در این راستا دولت سیزدهم و ســازمان امور مالیاتی به منظور به حداقل 
رساندن پیامدهای اقتصادی ناشی از کسری بودجه دولت و با چشم انداز 
کاهش وابستگی به درآمدهای ناپایدار همچون نفت وصول هر چه بیشتر 
درآمدهای مالیاتی را در دستور کار خود قرار داده است. بر این اساس این 
سازمان توانســت با تحقق ۱۰۴ درصدی »درآمد وصولی نسبت به میزان 
مالیات مصوب« در سال ۱۴۰۱، حدنصابی جدید در تاریخ مالیات ستانی 

کشور از خود به جای بگذارد.

مالیات زمان مالیات بر عایدی سرمایه میلیاردرها فرا رسیده است؟
خریدار  تا همین اواخر، دانســتن اینکه 
ثروتمندان چقدر در فــرار از مالیات مهارت 
دارند، ســخت بود اما بــا تحقیقات صورت 
گرفته تا حدودی مشخص شــده است که 
ابرثروتمنــدان به طور مــداوم از پرداخت 
ســهم منصفانه خود در مالیــات اجتناب 

می کنند.
 در دهــه ۱۹۶۰، تعــداد ۴۰۰ ثروتمنــد 
آمریکایی بیــش از نیمــی از درآمد خود را 
به عنوان مالیات بر عایدی سرمایه پرداخت 
می کردند. نرخ هــای مالیاتــی بالاتر برای 
ثروتمندان، نابرابری را کنتــرل و به ایجاد 
شــبکه های ایمنی اجتماعی  و کوپن های 
غذایی کمک کرد. امــروزه، ابرثروتمندان 
نســبت بــه دوران طلایــی کارنگی هــا و 
راکفلرها، سهم بیشــتری از ثروت آمریکا را 
در دســت دارند و تا حدی به این دلیل است 
که مالیات بر ثروتمندان کاهش یافته است. 
در ســال ۲۰۱۸، میلیاردرهای برتر آمریکا 
تنها ۲۳ درصــد از درآمد خــود را به عنوان 

مالیات پرداخت کردند.
اما چرا ثروتمندترین مردم جهان نسبت به 
مقدار ســودی که کسب می کنند، کمترین 
مالیات بر عایدی ســرمایه خود را پرداخت 
می کنند؟ پاسخ ســاده این است: همه ما با 
میزان درآمد خــود زندگــی می کنیم اما 
میزان درآمد ما با درآمــد فردی مانند جف 
بزوس متفاوت است؛ در سال ۲۰۱۹، زمانی 
که بزوس هنوز مدیر اجرایــی آمازون بود، 
دستمزد ســالانه وی فقط ۸۱ هزار و ۸۴۰ 
دلار بود اما اکنون او مالک تقریبا ۱۰ درصد 
از شرکتی است که در سال ۲۰۲۳ به میزان 

۳۰ میلیارد دلار سود ثبت کرده است.

اگر آمازون سود خود را به عنوان سود سهام 
به سهامداران بازگرداند، مشمول مالیات بر 
درآمد خواهد بود بنابراین با صورت حساب 
مالیات بر عایدی سرمایه ســنگین مواجه 
خواهد شد اما آمازون به ســهامداران خود 
ســود ســهام پرداخت نمی کند. برکشایر 
هاتاوی یا تســلا نیز این کار را نمی کنند. در 
عوض، این شرکت ها ســود خود را حفظ و 
آنها را مجددا ســرمایه گذاری و سهامداران 

خود را حتی ثروتمندتر می کنند.

مالیات در خارج از آمریکا
در خــارج از ایالات متحــده، اجتنــاب از 
مالیات حتی آســان تر اســت؛ برنارد آرنو، 

ثروتمندترین فرد جهــان را در نظر بگیرید. 
 ،)LVMH( ســهام آرنــو در ال وی ام اچ
مجموعــه کالاهای لوکس، رســما متعلق 
بــه شــرکت های هلدینگی اســت که او 
کنترل می کند. در سال ۲۰۲۳، وی حدود 
سه میلیارد دلار سود ســهام از ال وی ام اچ 

دریافت کرد.
فرانسه - مانند سایر کشورهای اروپایی - به 
سختی از این سود سهام، مالیات می گیرد، 
بنابراین، آرنــو می توانــد پــول را تقریبا 
به گونه ای خرج کند که گویی مســتقیما به 
حساب بانکی او واریز شده است و یا از طریق 
ســایر نهادهای ثبت شــده به عنوان مثال، 
امور بشردوستانه، یا برای سرپا نگه داشتن 

قایق تفریحی یا خرید شــرکت های بیشتر 
اســتفاده کند.از لحاظ تاریخی، ثروتمندان 
مجبور بودند مالیات های ســنگینی بر سود 
شرکت ها، منبع اصلی درآمدشان، بپردازند 
و ثروتی که بــه وارثان آنان می رســید نیز 
مشمول مالیات املاک بود. اما هر دو مالیات 
در دهه های اخیر حذف شــده اند. در سال 
۲۰۱۸، ایالات متحــده حداکثر نرخ مالیات 
شــرکتی خود را از ۳۵ درصد به ۲۱ درصد 
کاهــش داد و مالیات بر امــلاک تقریبا در 
آمریکا ناپدید شده اســت. در حال حاضر، 
نســبت به ثروت خانوارهای ایالات متحده، 
فقط یک چهارم درآمــد مالیاتی که در دهه 

۱۹۷۰ ثبت می شد، ایجاد می شود.

یکی از موانع اجرای طرح مالیات بر عایدی 
ســرمایه میلیاردرها، خطر مهاجرت آنها به 
کشــورهایی با مالیات کم اســت. در اروپا، 
برخی از میلیاردرهایی که ثــروت آنان در 
فرانسه، ســوئد یا آلمان ثبت شده است، در 
ســوئیس اقامت دارند، جایی که کســری 
از آنچه در کشــور خــود پرداخت می کنند 
را می پردازنــد. اگرچه تعــداد کمی از افراد 
ابرثروتمند واقعــا مکان ســکونت خود را 
جابه جــا می کنند، اما ایــن احتمال وجود 

دارد که آنان چنین کاری انجام دهند.
راهی بــرای کاهش جذابیت فــرار مالیاتی 
وجــود دارد که حداقــل مالیــات جهانی 
است. در ســال ۲۰۲۱، بیش از ۱۳۰ کشور 
موافقت کردند کــه حداقل نرخ مالیاتی ۱۵ 
درصدی را بر ســود شرکت های بزرگ چند 
ملیتی اعمال کنند. بنابراین مهم نیست که 
شرکت ســود خود را در کجا ثبت کند زیرا 
همچنان باید حداقل مبلغ پایه مالیات را بر 
اساس توافق بپردازد.بر اساس نتایج جلسه  
وزرای دارایــی گــروه ۲۰، میلیاردرها باید 
برای مالیات بر عایدی سرمایه معادل بخش 
کوچکی - مثلا ۲ درصــد - از ثروت خود را 
سالانه بپردازند. شــخصی مانند برنارد آرنو 
که حــدود ۲۱۰ میلیارد دلار ثــروت دارد، 
در صورت عدم پرداخــت مالیات بر عایدی 
ســرمایه، باید مالیات اضافی معادل تقریبا 
۴.۲ میلیارد دلار بپــردازد. در مجموع، این 
پیشنهاد به کشــورها این امکان را می دهد 
که سالانه ۲۵۰ میلیارد دلار درآمد مالیاتی 
اضافی جمع آوری کنند که حتی بیشــتر از 
آن چیزی است که حداقل مالیات جهانی بر 

شرکت ها اضافه می شود.

خرید ملک از سبد خانواده ها خارج شده است

سقوط آزاد معاملات مسکن در تهران

صفحه 3

دو شنبه      31 اردیبهشت1403     سال نهم     شماره 1590      8 صفحه     3000 تومان

ولادت امام رضا)ع( مبارک باد

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

 رئیس مرکز تجارت جهانی ایران:
 صندوق توسعه را توسعه دهیم

 تا توسعه پیدا کنیم

رئیس جمهور مطرح کرد
 ملت ایران و آذربایجان در نفرت

 از رژیم صهیونیستی تردید ندارند

رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد
وز شنبه بر ارتباط   اثرگذاری تعطیلی ر

فعالان اقتصادی با دنیا

مجلس حادثه سیل مشهد را پیگیری کند

وزیر نیرو اعلام کرد
تثبیت حقوق ایران از منابع آب مرزی و اشتغال زایی 
برای ۴۰ هزار نفر بخشی از مزایای سد قیز قلعه سی
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آقای صحرایی کدام قله منظورتان بود؟
سید منصور موســوی، کارشــناس آموزش  اهمیت و لزوم کاربرد ســامانه ها و 
نرم افزارها و کارتابل ها و ســایر امکانات مبتنی بر وب در بخش آموزش بر کســی 
پوشیده نیســت؛ در ابتدای شــیوع پاندمی کرونا، جای امیدواری بود که آموزش 
مجازی و ورود ناخواســته ی اینترنــت و ابزارهایش یک فرصت قلمداد شــود تا 
برای روزهای پــس از کرونا، عصای دســت آموزش شــود و عقب ماندگی های 

سخت افزاری و محتوایی دهه های پیشین از این طریق تا حدی جبران شود.
مجازی شــدن کلاس های درس و بعدها ایجاد اپلیکیشــن شــاد می توانســت 
تجربه ای ارزنده جهت بهبــود توان فنی و تخصصی بخــش تکنولوژی و فناوری 

نظام آموزشی باشد.

یادداشت

صفحه 2

سامانه

 رئیس مرکز فناوری اطلاعات، ارتباطات و امنیت 
فضای مجازی ســازمان برنامه و بودجه کشور از 
اتصال سامانه تشــخیص صلاحیت عوامل نظام 
فنی و اجرایی این سازمان به درگاه ملی مجوزها 
خبر داد و گفــت: اتصال بــا ســایر پایگاه های 
اطلاعاتی کشــور و هوشمندسازی ســامانه در 

دستور کار است.
 افشــین خدامرادی با اشــاره بــه اینکه یکی 
از مهم تریــن مراحــل برگــزاری مناقصــات 
دســتگاه های دولتــی، احــراز توانایی های 
شــرکت های  و  مشــاوران  پیمانــکاران، 
انفورماتیکــی طرف قــرارداد اســت، اظهار 
داشــت: برای ایــن منظــور، شــرکت های 

پیمانکار، مشاور و شــرکت های انفورماتیک، 
مدارک پروژه های اجرا شــده، توانمندی های 
اقتصادی، فنــی و نیروی انســانی و... خود را 
برای احراز صلاحیت ارائه می کنند و بر اساس 
قوانین و مقررات، ســازمان برنامــه و بودجه 
مسئول بررسی صلاحیت متقاضیان در سطح 

کشور است.
رئیس مرکــز فنــاوری اطلاعــات، ارتباطات و 
امنیت فضای مجــازی ســازمان برنامه بودجه 
افزود: فرآیند تشــخیص صلاحیت پیمانکاران، 
مشــاوران و شــرکت های انفورماتیک از سال 
۱۳۹۱ از طریق ســامانه الکترونیکی موسوم به 
»ساجات« به آدرس sajat.mporg.irبصورت 

غیرحضوری و الکترونیکی صورت می گیرد.
وی تصریح کرد: با توســعه این ســامانه، صحت 
ســنجی اطلاعات از طریق ارتباط بــر خط با ۹ 
پایگاه اطلاعاتی از جمله ســامانه مالیاتی کشور، 
سامانه تامین اجتماعی، ســامانه کارمند ایران، 
سامانه ثبت احوال، ســامانه ثبت اسناد، سامانه 

روزنامه رسمی انجام می شود.
خدامرادی با اشــاره به قابلیــت و امکانات این 
ســامانه، ادامــه داد: اتصال با ســایر پایگاه های 
اطلاعاتی کشــور و نیز هوشمندسازی سامانه با 
هدف کاهش تاثیــر عوامل انســانی در فرآیند 
تشخیص صلاحیت و تسریع در ارائه خدمت، در 

دستور کار است.

اتصال سامانه تشخیص صلاحیت عوامل نظام فنی و اجرایی به درگاه ملی مجوزها
1-دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان گيلان

2-نشاني دستگاه مناقصه گزار : رشت– پارک شهر ، خيابان ملت ، خيابان شهيد سيادتی ، 
شرکت گاز استان گيلان

3-موضــوع مناقصـــــه و مدت پیمان : خدمات خودروهای امداد شرکت استان گيلان 
-  مدت پيمان : 365 روز  

شماره  به  نقدي  واريز  يا  بانكي  ضمانتنامه   : تضمین  مبلغ  و  4-نوع 
واريز  شناسه  به   IR  610100004001119206378746 حساب  شبا 

922119252292680010000000000001 بانک مرکزی  يا يكي 
مبلغ   به  مورخ 94/9/22   ه  ت 50659/123402  شماره  نامه  آيين  در  معتبر  تضامين  از 

20/104/437/000 ريال
مورّخ  شنبه  يک  روز  ساعت 19  ارزیابی:  و  مناقصه  اسناد  دریافت  مهلت  5-آخرین 

1403/3/6
6- آخرین مهلت بارگذاري پاكات پیشنهادي توسّط مناقصه گران: ساعت 19 روز يک 

شنبه مورّخ 1403/3/20
7- زمان پس گرفتن پیشنهاد در سامانه ستاد )انصراف از مناقصه( تا ساعت 8 روز دو 

شنبه مورخ 1403/3/21
روز سه  شنبه  )الف و ب و ج(: ساعت 10 صبح  پاكات مناقصه  بازگشایي  8- زمان 

1403/3/22
9-مكان دریافت و تحویل اسناد پیمانكاران: مناقصه در بستر سامانه تداركات الكترونيك 
دولت ) ستاد ( انجام مي پذيرد. 10-شماره )تلفكس( تماس:  33369086-013 دفتر امور پيمانها

 ارائه تاييديه معتبر از وزارت كار در رشته حمل ونقل / امور اياب و ذهاب الزامي است  
 در اين مناقصه دستورالعمل ارزيابي مالي و فرايند قيمت متناسب در مناقصات صنعت نفت 

اجرا مي شود 
تذكر مهم : قيمتها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد .

اين آگهی در سايت شرکت گاز استان گيلان   http://www.nigc-gl.ir قابل رويت ميباشد .
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/02/30 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/02/31

  فراخوان تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي   فراخوان تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي 
با ارزيابي كيفي شركت گاز استان گيلان   -  شماره با ارزيابي كيفي شركت گاز استان گيلان   -  شماره 1717 /م/ /م/14031403

 روابط عمومی شرکت گاز استان گيلان

شناسه آگهی: 1717673

نوبت دوم

شرکت گاز استان گيلان

 برای بازار گوشت باید آینده نگری کرد

 تاخیر  تاخیر 88 ماهه وزارت جهاد کشـاورزی  ماهه وزارت جهاد کشـاورزی 
در اعلام قیمت خرید تضمینی جودر اعلام قیمت خرید تضمینی جو
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ظرفیت های ارتش، سپاه و فراجا پای کار آمدند

بالگرد حامل رئیس جمهور دچار سانحه شدبالگرد حامل رئیس جمهور دچار سانحه شد
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ظرفیت های ارتش، سپاه و فراجا پای کار آمدند
بالگرد حامل رئیس جمهور دچار سانحه شد

بالگرد حامل رئیس جمهور که برای افتتاح »سد مرزی »قیز قلعه سی« 
به آذربایجان شــرقی ســفر کرده بود، در مسیر بازگشــت در »جنگل 
دیزمــار« در محدوده عمومی بیــن ورزقان و جلفا اســتان آذربایجان 

شرقی دچار سانحه شد.
 رئیــس جمهــور، آیــت الله آل هاشــم امام جمعــه تبریز، حســین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، مالک رحمتی اســتاندار آذربایجان 
شــرقی و چند تن دیگر از همراهــان از جمله سرنشــینان این بالگرد 

بوده اند.
گفته شد شرایط سخت آب و هوایی تلاش امدادرسانی به محل سانحه 

بالگرد رئیسی را با سختی روبرو کرده است.
وزیر کشور ساعت ۱۷ دیروز اعلام کرد که امیدواریم نیروهای امدادی 

زودتر به محل سقوط هلی کوپتر حامل رییس جمهور برسند.
عصر دیروز جلســه هیات دولت به ریاســت معاون اول رئیس جمهور 

برگزار و مواردی از دستور جلسه به تصویب رسید.
به گفته بهادری جهرمی سخنگوی دولت به دنبال سقوط بالگرد حامل 
رییس جمهور در هیات دولت مقرر شد که معاون اجرایی رئیس جمهور 

به همراه بخشی از اعضای دولت عازم تبریز شوند.
همزمان با انجام عملیات جســتجو برای یافتن بالگــرد حامل رئیس 
جمهــور، زائران حرم امــام رضا)ع( بــرای ســلامتی رئیس جمهور و 

همراهان وی دعای توسل خواندند.
سخنگوی دولت ســاعت ۱۸:۳۰  دیروز توضیحاتی از آخرین اقدامات 
تیم های امدادی برای حرکت به سمت منطقه وقوع حادثه برای بالگرد 

حامل رئیس جمهوری ارائه کرد و از ادامه عملیات جستجو خبر داد .
همچنین رئیس ستاد کل نیروهای مســلح به ارتش، سپاه و فرماندهی 
انتظامــی دســتور داد از همــه ظرفیت های خــود بــرای تفحص و 
امدادرســانی به بالگرد حامل رئیس جمهور و همراهان وی اســتفاده 

کنند.
ساعت ۲۰  یکشنبه شب ســخنگوی دولت در حســاب کاربری خود 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: با توجه به مختصات محل حادثه و 
شرایط جوی از ســانحه بالگرد حامل رئیس جمهوری و همراهانش تا 

این لحظه »هیچ« خبر جدیدی وجود ندارد.
بالگرد حامل رئیس جمهور که برای افتتاح »سد مرزی »قیز قلعه سی« 
به آذربایجان شــرقی ســفر کرده بود، در مسیر بازگشــت در »جنگل 
دیزمــار« در محدوده عمومی بیــن ورزقان و جلفا اســتان آذربایجان 

شرقی دچار سانحه شد.

آفریقای جنوبی: 
ونده شکایت علیه اسرائیل را در دیوان لاهه  پر

پیش می بریم
 وزیر امور خارجه آفریقای جنوبی در ســخنانی از ادامه تلاش کشــور 
خود برای پیشبرد شکایت علیه رژیم صهیونیستی در دیوان بین المللی 
دادگستری خبر داد.به نقل از وبگاه عربی۲۱، »نالدی پاندور« وزیر امور 
خارجه آفریقای جنوبی در این باره اظهار داشــت: ما به پیشبرد پرونده 

خود علیه اسرائیل در دیوان بین المللی کیفری ادامه خواهیم داد.
وزیر امور خارجه آفریقای جنوبی گفت: حقیقت قتل عام صورت گرفته 
توسط اســرائیل برای همه جهان روشن اســت. آنچه در فلسطین رخ 
می دهد آپارتاید اســت. ما در تلاش برای فعال کردن کمیته ســازمان 

ملل متحد علیه آپارتاید هستیم تا رفتار اسرائیل را بررسی کند.
وی اضافه کرد: ما خواستار اعمال شــدن کنوانسیون نسل کشی درباره 

رفتار اسرائیل علیه فلسطینی ها هستیم.
وزیر امور خارجه آفریقای جنوبــی ادامه داد: ما در حال آماده شــدن 
برای اضافه کردن مدارک لازم علیه اســرائیل در پرونده تشکیل شده 
در دیوان بین المللی دادگستری هستیم و همچنین منتظر تصمیم این 
دادگاه می مانیم.پاندور در ادامه تاکید کرد: ما در تلاشــیم تا از دانشگاه 
های کشــورمان بخواهیم روابط خود را با موسســات اسرائیلی قطع و 
آنها را از نظر آکادمیک تحریم کنند.پیشــتر آفریقای جنوبی شکایتی 
علیه رژیم صهیونیستی به دلیل نقض کنوانسیون نسل کشی به دیوان 

بین المللی دادگستری در شهر لاهه هلند ارایه کرده بود.
دیــوان بین المللی دادگســتری در مــاه ژانویه طی حکمــی به رژیم 
صهیونیستی دســتور داده بود تا تمام تلاش خود را برای جلوگیری از 
انجام نسل  کشی به عمل آورده و امکان ارسال کمک های بشردوستانه 
به غزه را فراهم کنــد. با این حــال، دیوان از صدور دســتور آتش بس 

خودداری کرده بود.
آراء دیوان بین المللی دادگستری به عنوان بازوی قضایی سازمان ملل 

از نظر قانونی لازم الاجرا است.
 

با انتخاب رییس
 دوره ششم مجلس خبرگان رهبری سه شنبه

آغاز به کار می کند
مراسم افتتاحیه و نخستین اجلاس رسمی دوره ششم مجلس خبرگان 
رهبری، یکم خرداد با حضور ســران قوا و شــخصیت های کشــوری 
و لشــکری در تهران برگزار می شود. مراســم افتتاحیه ششمین دوره 
مجلس خبرگان با قرائت پیام رهبری انقلاب اســلامی آغاز خواهد شد 
و پس از تعیین هیئت رئیســه سنی که شــامل رئیس، نایب رئیس و ۲ 

منشی است، هیئت رئیسه دائم با انتخاب اعضا شکل می گیرد.
در جریان برگزاری مراســم افتتاحیه مجلس خبرگان، رؤسا و اعضای 
شش کمیسیون این مجلس )سیاســی - اجتماعی، امور مالی و اداری، 
اصل ۱۰۸ قانون اساســی، اصل ۱۰۷ و ۱۰۹ قانون اساســی، تحقیق 
موضوع اصل ۱۱۱ قانون اساســی و بررسی راه های پاسداری و حراست 

از ولایت فقیه( نیز مشخص خواهند شد.
هیئت رئیسه دائم مجلس خبرگان رهبری، هفت عضو دارد )رئیس، دو 
نایب رئیس، دو منشی و دو کارپرداز( و دوره نمایندگی اعضای مجلس 

خبرگان رهبری ۸ سال و تعداد نمایندگان این مجلس ۸۸ نفر است.
انتخابات ششمین دوره مجلس خبرگان رهبری روز جمعه ۱۱ اسفند 
۱۴۰۲ همزمان با انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 

در سراسر کشور برگزار شد.

امیر ایرانی مطرح کرد
 توانمندی نداجا در تأمین امنیت 

شاهراه های تجاری
فرمانده نیروی دریایی ارتش ایســتادگی نداجــا در مقابل بیگانگان را 
برگرفته از قرآن دانســت و گفت: می توانیم علاوه بر امنیت شاهراه های 

تجارت کشور، امنیت شناورهای سایر کشورها را هم تامین کنیم.
 امیر دریادار ایرانی فرمانده نیــروی دریایی ارتش در اختتامیه اجلاس 
سراســری نماز نداجا، خطاب به مبلغین و فرماندهان منتخب مناطق 
و پایگاه هــای نیروی دریایی اظهار داشــت: حرکت شــما باعث عزت 
جهان اسلام اســت.فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشــاره به احداث 
مدارس قرآنی و تاکید بر بهســازی و نوسازی مساجد در تمامی مناطق 
و پایگاه های نداجا گفت: ما با مباحث قرآنی شــروع و بــا توجه ویژه به 
نهج البلاغه و قرآن، ســعی کردیم نگاه خاصی بــه فعالیت های قرآنی و 

مراکز آموزشی قرآنی داشته باشیم.
امیر دریادار ایرانی در ادامه گفت: فرهنــگ از آموزش تأثیر می پذیرد؛ 
لذا هرچه بتوانیم مســاجد و آموزش های قرآنی را پویاتر کنیم، رشــد 

بیشتری خواهیم داشت.

تریبون

معاون اول رییس جمهور گفت: بازگشت مردم به روال 
عادی زندگی از مهمترین وظایف مســوولان در سیل 
مشــهد اســت که باید ظرف چند روز آینده نیازهای 
اساســی مردم با هماهنگــی بین دســتگاه ها هر چه 

سریعتر فراهم شود. 
 دکتر محمد مخبــر روز یکشــنبه در ادامــه بازدید 
از مناطق ســیل زده شهر مشــهد، در جلســه ستاد 
پیشــگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران استان خراســان رضوی که با حضور استاندار، 
قائم مقــام تولیت آســتان قدس رضــوی، فرماندار و 
شهردار مشهد برگزار شد، با تســلیت به خانواده های 
داغدار و آسیب دیده از ســیل، از تلاش های نیروهای 
میدانــی و جهــادی و همچنین نهادهــای عمومی و 

انقلابی قدردانی کرد.
معاون اول رییــس جمهور بر جبران خســارات وارده 
به لوازم خانگی و اثاثیه منازل ســیل زدگان اســتان 

خراســان رضوی توســط دولت، نهادهای 
عمومی و انقلابــی از جمله آســتان قدس 
رضوی، ســتاد اجرایی فرمــان حضرت امام 

)ره( و بنیاد مستضعفان تأکید کرد.
وی ادامــه داد: اعتبارات لازم بــرای منازل 
آسیب دیده از ســیل اخیر پیش بینی شده و 
به خانوارهایی که منازل آنان قابل ســکونت 

نیست در قالب رهن داده شود، همچنین امکانات لازم 
برای جابجایی و اسکان مستأجران در اختیار آنان قرار 
می گیرد و ظــرف دو هفته آینده تمامــی هموطنان 
آسیب دیده ناشی از سیل اخیر اســکان داده خواهند 
شــد.مخبر با تأکید بر جبران خســارات وسایل نقلیه 
مردم و اصناف دستور داد: در اسرع وقت اعتباری برای 
جبران خسارت این بخش از آســیب دیدگان سیل از 

بودجه استانی اختصاص یابد.
وی با اشــاره به قطعی ارتباط راه هــای برخی مناطق 

استان خراسان رضوی تاکید کرد: استانداری 
و بــه ویــژه وزارت راه و شهرســازی و بنیاد 
مسکن موظف هستند تا پس از جمع بندی 
خسارت های وارد شــده به زیرساخت های 
اســتان در این ســیل گزارش ها را به دولت 
اعلام کنند تا در ســطح ملی و هیات دولت 

تصمیم های مورد نیاز اتخاذ شود.
در این جلسه مسوولان اســتانی ضمن ارائه گزارش از 
اقدامات انجام شــده در حوزه وصل مجدد آب، برق و 
گاز شهری، ترمیم مسیرهای آسیب دیده و پاکسازی 
معابر و خانه ها از گل و لای و آثار سیل؛ از اتصال راه های 
مواصلاتی این اســتان به ویژه جــاده درگز- رودآب و 
سبزه طبق گزارشات رسیده تا پایان امشب خبر دادند.

معــاون اول رییس جمهــور امروز به منظور بررســی 
وضعیت مناطق سیل زده مشهد و خسارت های ناشی 
از این پدیده طبیعی در استان خراســان رضوی  وارد 

مشهد شد. محمد مخبر در این ســفر قرار است ضمن 
بازدید از مناطق آســیب دیده از ســیل و گفت و گو با 
مردم، به منظور بررســی آخرین وضعیت آسیب های 
ناشی از سیلاب، نشســتی را با مدیران استان خراسان 

رضوی برگزار کند.
بارش های تندری اخیر در مناطق شــهری و روستایی 
خراســان رضوی که با تگرگ و وقوع سیلاب همراه بود 
علاوه بر وارد آوردن خسارت های فراوان به بخش راه، 
کشاورزی و زیرساختهای آب و برق استان، جان ۹ نفر 

را در مشهد و فریمان گرفت.
همچنین معاون اول رییس جمهور چهارشنبه گذشته 
نیز پس از بروز سیلاب مهیب مشهد، در تماس تلفنی 
با اســتاندار خراســان رضوی آخرین وضعیت منطقه 
پس از این حادثه را جویا شــده و بر بســیج همه جانبه 
امکانات و دســتگاه های اجرایی و امدادرســان برای 

کمک به آسیب دیدگان سیل تاکید کرده بود. 

معاون حقوقی رئیس جمهــور گفت: من نمی گویم که 
انتخابات باید یک مرحله ای شــود اما این ایراد، , وارد 
اســت که یک فرد در مرحله ی اول، رای رأی بیشتری 
داشــته و در مرحله ی دوم با رأی کمتری به مجلس راه 

یافته است.
محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور، در پاســخ 
به این ســوال که با توجه به هزینه های فراوان برگزاری 
انتخابات مجلس بــرای دور دوم، آیا بهتر نیســت به 
ســمتی برویم که این انتخابات یک مرحله ای شود؟، 
بیان کرد: راه اصلاح قانون بسته نیست و در این زمینه 
از ابتدا گفتند که انتخابات در این شرایط دومرحله ای 
بشود و ملاحظاتی وجود داشــته باشد تا افراد با درصد 
کمتری از رأی وارد مجلس نشــوند. قبلًا بحث کسب 
حداقل ۵۰ درصد از آراء مطــرح بود و بعد به ۲۵ درصد 

رسید و الان هم حداقلِ ۲۰ درصد مطرح است.

وی افــزود: اینکــه آیــا ایــن حداقل ۲۰ 
درصد برداشــته شــود و انتخابات مجلس 
دومرحله ای نشــود، نیاز به بررســی مجدد 
دارد. من نمی گویم که بایــد یک مرحله ای 
شود اما این ایراد که وارد شــده، قابل قبول 
است که یک فرد در مرحله ی اول از انتخابات 
رأی بیشتری داشــته و به مجلس نرفته ولی 

فرد در مرحلــه ی دوم با رأی کمتری بــه مجلس راه 
یافته است.

معاون حقوقی رئیس جمهور در پاســخ به این سوال 
که بهتر نیســت انتخابات در این زمینه نسبی شود؟ 
عنوان کرد: ما باید کاری کنیم که کشــور به ســوی 
افزایش مشــارکت برود تا این نگرانی ها کاهش یابد 
و انگیزه های بیشــتری برای مشــارکت در انتخابات 
صورت بگیرد. هم چنین بررسی مجددی از انتخابات 

کشــورهای مختلف صورت گیــرد و نباید 
اینجا شتاب زده عمل کرد.

دهقان اظهار داشــت: این قاعــده در دنیا بر 
اســاس عقل بشــر برای دومرحله ای شدن 
در نظر گرفته شــده و اصلِ آن غلط نیست. 
در انتخابات ریاســت جمهوری این قاعده را 
داریم که فــرد باید ۵۰ درصــد رأی مردم را 
بیاورد و به مرحله دوم برود؛ وگرنه به مرحله دوم خواهد 
رفت.وی گفت: این موضوع منطق و فلسفه ای دارد که 
در قانون اساسی برای ریاســت جمهوری آمده است؛ 
هرچند این مســئله را برای انتخابات مجلس و شوراها 
در قانون اساسی نداریم و در قانون عادی داریم اما اصل 
این قاعده غلط نیســت و الان برخی اشکالات به وجود 
آمده که باید بررســی کنیم که آیا از این مسئله عدول 

کنیم یا خیر؛ این موضوع نیازمند بررسی است.

 تقریبا هر دو ســال یک بار انتخابات در کشــور برگزار 
می شــود. در اردیبهشــت ماه ســال جاری، دور دوم 
انتخابات مجلــس دوازدهم برگزار شــد. بنابراین در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، برای برگــزاری انتخابات، ۱۷۶ 
میلیارد تومــان بودجه هزینه ای در نظر گرفته شــده 

است.
همچنین یکی از برنامه های شــورای نگهبان در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳، »نظارت بر انتخابات« است که 
در این زمینــه ۴۴ میلیارد تومان در نظر گرفته شــده 
اســت. در مجموع ۲۲۰ میلیارد تومان برای برگزاری 

انتخابات تخصیص یافته است.
مرکــز پژوهش های مجلــس هم در گزارشــی تاکید 
کرده این نکته مهم اســت که می توان با تجدیدنظر در 
مکانیســم برگزاری انتخابات، در هزینه های عمومی 

کشور صرفه جویی کرد.

دولت

دولت

خریدار  رییس مجلس گفــت: ضروری 
است در رسیدگی به مجروحان حادثه سیل 
مشهد تسریع شــود. همچنین کمیسیون 
عمران مجلس باید این موضوع را تا حصول 

نتیجه، پیگیری کند.
 محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، اظهار 
کرد: پیشاپیش فرارسیدن ســالروز میلاد 
نورانی امام رئوف حضرت علی بن موســی 
الرضا )ع( و فرارســیدن دهــه کرامت را به 
تمامی مردم شــریف ایران و عموم شیعیان 
جهان تبریک و تهنیت می گویم. ما در کشور 
عزیزمان ایران هر چه داریم از این امام رئوف 
داریم و ان شــاء الله همانند گذشته برکات 
و توجه امام رضا )ع( شــامل حال همه ما و 
همه مسلمانان جهان شــود.وی بیان کرد: 
همچنین درگذشــت تعدادی از هموطنان 
در حادثه سیل در اســتان خراسان رضوی 
را به خانواده های آن عزیزان، مردم شــریف 
و مؤمن آن دیار و عموم ملت ایران اســلامی 

تسلیت و تعزیت عرض می کنم.

امکانات همه دستگاه ها برای رفع 
نیازهای سیل زدگان مشهد بسیج 

شود
رئیس مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: 
ضروری است علاوه بر تسریع در رسیدگی 
به مجروحــان این حادثــه و پیگیری روند 
درمــان کامــل آنها، نســبت بــه جبران 
خســارت های وارد آمده به امــوال و منازل 
مردم در شهر مشــهد و در شهرستان های 
فریمان، کلات، سرخس و طرقبه و شاندیز 
اهتمام ویژه شــود. مجموعه اســتانداری و 
وزارت کشــور، شــهرداری، بنیاد مسکن، 
جهاد کشاورزی و ســایر نهادهای مسئول 
باید امکانات خود را برای رفع نیازهای مردم 

بسیج کنند.
قالیباف گفت: حل مشــکل مردم در محله 
سیدی مشــهد و ایمن سازی ســازه های 
ناپایدار آن محلــه و دیگر نقاط شــهر باید 
به طور خاص مــورد توجه قــرار گیرد تا ما 
دیگر شــاهد تکرار چنین اتفاقات مشابه آن 
هم در یکــی از بزرگترین کلان شــهرهای 

کشور نباشــیم، لذا مهم تر از همه این است 
که اشــکالات زیرســاختی برای مدیریت 
بارندگی های شــدید در کلان شهر مشهد 
مشخص شــده و برای رفع آن با قید فوریت 
اقدام شود. همچنین لازم است کمیسیون 
عمران مجلس تا حصــول نتیجه پیگیری 

کند.

قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت یکی از افتخارات مجلس 

یازدهم است
رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
گفــت: همچنین فــرا رســیدن روز ملی 

جمعیت را گرامی می دارم. 
تصویب قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت یکی از افتخــارات مجلس یازدهم 
است که رهبر معظم انقلاب از آن به عنوان 
قانونی راهبردی یاد کردنــد که امیدوارم با 
توجه ویژه دســتگاه های موظف در اجرایی 
کردن قانون، شــاهد دســتیابی به اهداف 
جمعیتی برنامه پیشــرفت در افق پنج ساله 

کشور باشیم.
وی ادامــه داد: هفتــه گذشــته قانــون 
ســاماندهی بــازار زمین، مســکن و اجاره 
بها به تأییــد شــورای نگهبان رســید. تا 
پیش از مجلس یازدهم هیــچ قانونی برای 
ســاماندهی بازار اجاره بها وجود نداشــت 
و افزایــش افسارگســیخته اجاره بها لطمه 

جدی به مستأجران زده است.
 مجلس شورای اســلامی این قانون را پس 
از دهه ها به سرانجام رســاند و اکنون برای 
ســاماندهی بــازار اجاره بها قانــون داریم. 

اجرایی کردن کامل این قانون بار سنگینی 
را از دوش ضعیف تریــن اقشــار جامعه بر 

خواهد داشت.
قالیباف تاکید کرد: قانون تأمین مالی تولید 
و زیرســاخت ها یکی از کارهای کلیدی بود 
که در این مجلس برای کمــک به تولید به 
سرانجام رســید. تولیدکنندگان نیز باید به 
ظرفیت های قانونی آن آشــنا شده و دولت 
نیز بایــد از ظرفیت های پیش بینی شــده 
در این قانــون برای کمک به حــوزه تولید 

بهره گیری کند.

وال عادی اولویت امدادرسانی در سیل مشهد است مخبر: بازگشت زندگی به ر

دهقان: یک  مرحله ای شدن انتخابات مجلس نیازمند بررسی است

خریدار   رئیس جمهور گفــت: ارتباط ما 
با کشور دوست، برادر و همسایه آذربایجان 
به تعبیر رهبر معظم انقــلاب فراتر از رابطه 
همســایگی اســت، این رابطه قبلی و قلبی 
بین دو کشــور و دو ملت ناگسستنی است 
و به هیــچ عنوان رابطــه دو ملــت ایران و 

آذربایجان گسسته نخواهد شد. 
 آیت الله ســید ابراهیم رئیسی در مراسم 
بهره برداری از سد مشــترک قیزقلعه سی 
بروی رودخانه مرزی ارس ارتباط دو کشور 
را فراتر از رابطه همسایگی دانست و تصریح 
کرد: ارتباط ما با کشــور دوســت، برادر و 
همســایه به تعبیر رهبر انقــلاب، فراتر از 
رابطه همسایگی و یک رابطه خویشاوندی 
اســت و این رابطــه و پیوند یــک ارتباط 
مستحکمی اســت که ریشــه در باورهای 
دو ملــت و کشــور دارد و تاریــخ و تمدن و 
پیشــینه تاریخی ما را به هم پیوند می دهد.

وی افــزود: این رابطه قبلــی و قلبی بین دو 
کشــور و دو ملت ناگسستنی است و به هیچ 
عنوان رابطــه دو ملت ایــران و آذربایجان 
گسسته نخواهد شد. رئیس جمهور تامین 
۲ میلیارد مترمکعب آب شرب و کشاورزی، 
تامین ۲۷۰ گیگاوات بــرق در ۴ نیروگاه و 
اشــتغالزایی برای ۴۰ هزار نفــر را از جمله 
ویژگی های طرح مشترک سد قیز قلعه سی 
میان دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان 
برشــمرد و افزود: این طرح که نماد توسعه 
در منطقه و نشــانه عزم و اراده دو کشــور و 
دو ملت برای گســترش همکاری  اســت، 
موجب ایجاد امید میــان مردم عزیز ایران و 

جمهوری آذربایجان و ناامیدی دشمنان دو 
ملت و دو کشور خواهد شد.

ایران  از اولین کشورهایی بود که اعلام 
کرد قره باغ متعلق به آذربایجان است

آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه آماده صدور 
خدمات فنی و مهندســی به کشور دوست 
و برادرمــان آذربایجان و کشــورهای دیگر 
هستیم، اذعان کرد: به حاکمیت و تمامیت 
ارضی آذربایجان عقیده داریم و شــاید جزو 
اولین کشــورهایی بودیم که اعلام کردیم 

این منطقه متعلق به آذربایجان است صریح 
هم اعــلام کردیم هم رهبــر فرزانه انقلاب 
فرمودند هم مســئولان جمهوری اسلامی 
ایران اعلام کردنــد. آمادگــی داریم برای 
ســاخت منطقه قره باغ و از توانمندی های 
فنی مهندسی مهندسی جمهوری اسلامی 

در این منطقه استفاده شود.
رئیس جمهور تصریح کرد: ساخت کریدور 
ارس یا جــاده راهبردی و اساســی کلاله - 
آق بند به طول ۱۰۴ کیلومتــر باید با اراده 
ایرانی آذربایجانی انجام شود. این پروژه در 

۶ جبهه کاری با قوت دنبال می شود و شاید 
بتوانیم کار را زودتر از زمان مقرر که ۳۶ ماه 
اســت به بهره برداری برسانیم که در جهت 
منافع دو کشــور و دو ملت بوده و جاده ای 

مهم و راهبردی در منطقه است.

 مرز ایران و آذربایجان مرز امید 
و فرصت است

آیت الله رئیسی بیان کرد: معتقدیم نه تنها 
همکاری بین دو کشــور بلکه همکاری های 
منطقه ای و فرامنطقه ای در ســازمان هایی 

که هر دو کشــور عضو آن هســتند را باید 
صمیمانه ادامه دهیم. مســاله فلســطین 
مساله اول جهان اسلام است و تردید نداریم 
که ملت ایران و آذربایجان همواره نسبت به 
حمایت از مردم فلســطین و غزه و نسبت به 

نفرت از رژیم صهیونیستی تردید ندارند.
وی افزود: همکاری دو کشــور و همسایگی 
باید به همــکاری منطقــه ای و بین المللی 
منجر شود و این اراده مســئولان دو کشور 
است. ممکن اســت برخی از پیوند ایران و 
آذربایجان خرسند نباشند اما آنچه برای ما 

مهم است منافع دو ملت و دو کشور است.
رئیس جمهور خاطر نشــان کرد: دشمنان 
نمی خواهند پیشــرفت آذربایجان و ایران 
اســلامی را ببینند اما مــا معتقدیم که هر 
پیشــرفتی در آذربایجان پیشرفت ماست و 
هر ناامنی در مرزهای دو کشور، خسارتش 
برای هر دو کشــور خواهد بود. معتقدیم که 
مرزها به جــای اینکه نقطه نگرانی باشــد، 
مرزها را به مرز امید و فرصت برای توســعه 

اقتصادی و تجاری بدل خواهیم کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی که برای حضور 
در این مراسم وارد فرودگاه تبریز شده بود، 
پیش از حضور در مراســم افتتاح این سد، از 
پروژه پــل ترانزیتی جــاده ای - ریلی ارس 
به عنوان بخشــی از کریدور شــرق-غرب 
که کلاله در شهرســتان جلفای آذربایجان 
شــرقی را به کلاله جمهــوری آذربایجان 
متصل مــی کند، بازدید کرد.این ســومین 
سد مشترک مرزی ایران و آذربایجان است 

و مهندسان ایرانی سد مذکور را ساخته اند.



 برای بازار گوشت باید آینده نگری کرد
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وهای سامانه برقی ها اعلام شد فهرست خودر
در حال حاضــر اطلاعات ۵ خــودروی برقی در ســامانه جدید عرضه 
خودروهای برقی بارگذاری شده و طبق اطلاعیه منتشره، از امروز ثبت 

نام برای خرید این خودروها آغاز شده است.
https:// به تازگی ســامانه جدید عرضه خودروهای برقی به نشانی
evauto.ir/ راه اندازی شده است؛ بر اســاس اطلاعیه منتشر شده 
روی این ســامانه »متقاضیــان از روز یکشــنبه ۱۴۰۳/۲/۳۰ تا 
ساعت ۲۳:۵۹ روز شنبه ۱۴۰۳/۳/۵ می توانند ثبت نام انجام داده 
و یک اولویت از ســبد محصولات اعلامی در اطلاعیــه بعدی انتخاب 

کنند. 
متقاضیان باید از تاریخ پنجشــنبه ۱۴۰۳/۲/۲۷ تا ساعت ۱۳:۰۰ روز 
چهارشنبه  ۱۴۰۳/۳/۲یکی از حساب های خود را نزد شعب بانک های 
واجد شــرایط اعلامی در ســامانه به نام خودرو برقی وارداتی وکالتی و 

مبلغ یک میلیارد ریال مسدود کنند.«
بر همین مبنا نیز در حال حاضر اطلاعات ۵ خودروی برقی برای عرضه 

در سامانه بارگذاری شده است.
البته آنطور که مســؤولان وزارت صمت اعلام کرده اند به مرور به تعداد 

این خودروها افزوده خواهد شد.
 HONGQI ،۵ Sinogold – Tangoo خودروهای عرضه شده شامل
LUNA - GRE ،Audi - Q5 ،- EQM5EV، Honda - ENS1 و 

KMC EJ۷ می شود.

وزیر جهادکشاورزی عنوان کرد
غ پایداری در بازار عرضه و تقاضای مر

وزیر جهادکشــاورزی بازســازی زنجیره تولید مرغ در سال گذشته را 
موفقیت آمیز خواند و رفع نقایص در مــرغ اجداد، جوجه ریزی و تامین 
نهاده را عامل تثبیت بــازار و پایداری عرضه و تقاضــا در ماه های اخیر 

دانست.
محمدعلــی نیکبخت در قــرارگاه امنیت غذایی ضمــن نتیجه بخش 
دانستن برنامه فشــرده بازســازی زنجیره ارزش مرغ در سال گذشته 
گفت: حفظ شــرایط موجود نیازمند اجرای برنامه عمل سالانه و رصد 
دوره های جوجه ریزی و کشتار، بازاررســانی و تامین، ذخایر راهبردی 

و صادرات است.
نیکبخت شبکه توزیع مناسب و فروشــگاه های زنجیره ای را از عناصر 
مهم تامین به موقع و ثبــات در بازار عنوان کرد و گفــت: نظام مندی و 
نظارت بر زنجیره و شــبکه توزیع، لازمه پایــداری و یکنواختی تولید و 

بازار است.
وزیر جهادکشــاورزی در قرارگاه امنیت غذایی اطمینان داد: نهاده ها تا 
پایان تابستان تامین شده اســت و از هم اکنون برای نیمه دوم سال در 
حال برنامه ریزی هســتیم و به زودی برای تامین نهاده شش ماهه دوم 

سال اقدام می شود.
بنا بر اعلام وزارت جهاد کشــاورزی، نیکبخت تنوع در سه عامل تامین 
کننده، مبادی تامین و نوع نهاده با تغییــر در رژیم غذایی دام و طیور را 
سیاست وزارت جهادکشــاورزی در تثبیت و پایداری تولید برشمرد و 
پیاده ســازی این عوامل را در کاهش هزینه تولیــد و افزایش بهره وری 

مؤثر خواند.

گفتنی اســت، در ابتدای این نشســت گزارش جوجه ریزی اســتانها 
تا ۲۶ اردیبهشت ارائه شــد، بر اســاس این گزارش ۲۴ استان بیش از 
۱۰۰ درصد مقادیر تعیین شــده و ۸ اســتان در حد انتظار، برای دوره 

اردیبهشت و خرداد جوجه ریزی کرده اند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد
وز شنبه بر ارتباط فعالان  اثرگذاری تعطیلی ر

اقتصادی با دنیا
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران درباره تعطیلی 
روز شــنبه گفت: اتاق بازرگانی براســاس مطالعات انجام شده معتقد 
اســت، تعطیلی روز شــنبه می تواند بر ارتباط مردم و فعالان اقتصادی 

با دنیا تاثیرگذار باشد.
 صمد حسن زاده در حاشیه دوازدهمین نشســت از دوره دهم هیات 
نمایندگان اتاق ایران در جمع خبرنگاران اظهــار کرد: این  که برخی 
می گویند با الکترونیکی شدن فرآیندها فرقی ندارد کدام روز تعطیل 
باشد، درست نیســت؛ چرا که با این اســتدلال می توانی بگوییم حالا 
همه فرآیندها الکترونیکی شــده و می توانیم با وجــود اینترنت کل 
هفتــه را تعطیل کنیم. اما تجربه دنیا نشــان می هد با تعطیل شــدن 
جمعه و شــنبه یا شــنبه و یکشــنبه می تواند برای کل اقتصاد بهتر 

برنامه ریزی کرد.
 

همچنین این موضوع کمک می کند ارتباط بیشــتری با دنیا داشــته 
باشیم. بنابراین این پیشنهاد از ســوی اتاق ارائه شده و امیدواریم مورد 

توجه مسئولان قرار گیرد.
حســن زاده ابراز امیدواری کرد که شــورای نگهبان بــا تعطیلی روز 
شــنبه موافقت کند و گفت: در مورد ارائه تســهیلات بــه واحدهای 
تولیدی نیز که از اسفندماه ســال گذشــته تاکنون با مشکل مواجه 
شــدند هم بانک مرکزی برنامه ریزی هایی داشته و براساس جلساتی 
که داشتیم به نظر می رســد بانک مرکزی در حال ارائه تدبیری برای 
پرداخت تســهیلات واحدهای تولیدی اســت و پیش بینی می شود 
در همین هفته بانک مرکزی دســتورالعمل خاصی به بانک های کل 

کشور اعلام کند.
وی در پاســخ به ســوال ایســنا درباره تصمیم بانک مرکزی برای 
راه اندازی بــازار توافقی مخصوص رفع تعهــد ارزی صادرکنندگان 
خرد هم تصریح کرد: این پیشنهاد از ســوی مرکز پژوهش های اتاق 
بازرگانی مطرح شــده بود که بازار مشــترکی بین بانــک مرکزی یا 
بانک ها یا صرافی ها با هــدف رفع تعهــد ارزی صادرکنندگان خرد 
تشکیل شود و امیدواریم روی این پیشــنهاد کار شود که در صورت 

صلاح اجرایی شود.

بازار

لیلا مرگن  طبــق قانــون، وزارت جهاد 
کشــاورزی باید در ابتدای هر فصل زراعی 
یعنــی اول مهــر، قیمت خریــد تضمینی 
محصولات کشــاورزی را اعلام کنــد اما با 
گذشت هشت ماه از این مهلت قانونی هنوز 
قیمت خرید تضمینی جو اعلام نشده است. 
کمبود این نهاده به عنــوان یک مولفه مهم 
در تولید گوشــت قرمز، می تواند همچون 
بهار ۱۴۰۲، زمینه جهــش قیمت این ماده 
پروتئینی در ســال آینده را فراهم کند؛ هر 
چند دولت تدابیری در این حوزه داشــته تا 

آن اتفاق دیگر تکرار نشود.
 قانون خرید تضمینی مصوب سال ۱۳۶۸، 
وزارت جهــاد کشــاورزی را مکلــف کرده 
است که همه  ســاله قیمت خرید تضمینی 
محصولاتــی مثل گندم، برنــج، جو، ذرت، 
چغندر، پنبــه وش، دانه های روغنی،  چای، 
ســیب زمینی، پیاز و حبوبات را اعلام کند. 
قیمت خرید تضمینــی در واقع کف قیمت 
بــازار و حداقل قیمتی اســت کــه دولت 
پرداخت آن را به کشاورز تضمین می کند تا 
تولیدکننده مطمئن باشد که محصول روی 
دستش باقی نمی ماند. این قیمت بر اساس 
قوانین مصوب، هر ساله باید حداکثر تا آخر 

تیر ماه تعیین و به هیأت دولت ارائه شود.
در عین حــال، دولــت هم موظف اســت 
قیمت های مصوب را قبل از آغاز هر ســال 
زراعی یعنی در آخر شــهریور ماه از طریق 
رســانه های عمومی اعلام کند تا کشاورزان 
بتواننــد برای کشــت و کار خــود تصمیم 
بگیرند؛ امــا گویا این قانون اصــلا در ایران 
تصویب نشده اســت و تاخیر در اعلام خرید 
تضمینــی انواع محصولات کشــاورز ی، به 
رویه ای عادی در وزارت جهاد کشــاورزی 
تبدیل شــده است.با گذشــت هشت ماه از 
آخرین مهلت قانونی برای اعلام نرخ خرید 
تضمینی، تولیدکنندگان جو که در تدارک 
برای برداشــت محصول خود هستند، هنوز 
نمی دانند کــف قیمت موجــود در بازار از 

سوی دولت چه رقمی اعلام شده است.
این ســردرگمی در تعیین قیمت ها سبب 
می شود ســال آینده کشاورزان کشت خود 
را تغییر دهند تا بتوانند در فضایی روشن تر 
به کارشــان ادامه دهند اما این تغییر رفتار 
کشــاورزان که ناشــی از بی نظمی وزارت 
جهاد کشاورزی است، چه تاثیری بر تامین 
مایحتاج زندگی مردم و اقتصاد کشــور در 

سطح کلان خواهد داشت؟

سهم قابل توجه جوی داخلی در تولید 
گوشت قرمز

افشین دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی 

دام سبک کشور با اشاره به اینکه نرخ خرید 
تضمینی حداقل قیمتی اســت که توسط 
دولت اعلام می شــود، افزود: مکانیزم بازار 
بــرای تعیین قیمــت جــوی داخلی یک 
مقداری متناســب با قیمت جوی وارداتی 
است. اگر نرخ تولیدات داخل زیادتر از جوی 
وارداتی باشــد، دامدار ســراغ جوی تولید 
داخل نمــی رود؛ ضمن آنکــه برخی اقلام 
جو که به کشور وارد می شــود، کیفیتش از 
جوی داخلــی بهتر اســت.وی ادامه داد: بر 
عکس گندم، تولیدکنندگان جویشــان را 
تحویل دولت نمی دهند؛ زیرا شــرایط بازار 
نرمال است. مگر اینکه شــرایط خاصی در 
کشــور پیش آید.به گفته دادرس، نرخ کف 
خرید جو برای یکســری کشــاورزانی که 
می خواهند بارشان را تحویل دولت بدهند، 
باید مشخص شــود و عدم اعلام نظر در این 
رابطه مشکل ساز خواهد بود. در حال حاضر 

کف قیمت مشخص نیست.
وی درباره ســهم جوی داخلــی در تولید 
گوشــت قرمز گفــت: میانگیــن تولید ۶ 
سال گذشته نشــان داده اســت که سهم 
جوی تولید داخل حــدود ۵۵ درصد از نیاز 
دامداران را تشــکیل می دهــد و ۴۵ درصد 
بقیه از مسیر وارد تامین شده است. اگر روند 
بلاتکلیفی کشــاورزان ادامه یابد و سال بعد 
جو تولید نکنند، نیاز به واردات و ارزبری در 

این حوزه بیشتر خواهد شد.

تنش قیمتی فروردین 140۲ نباید 
تکرار شود

مدیرعامــل اتحادیــه مرکزی دام ســبک 

کشــور درباره تاثیر تاخیــر در اعلام قیمت 
خریــد تضیمنی روی تولید گوشــت قرمز 
بیان کرد: این التهابــات اکنون روی قیمت 
گوشــت تاثیر ندارد زیرا تولید امسال به هر 
حال انجام می شود اما تاثیر روانی عدم اعلام 
قیمت خریــد تضمینی جو، ممکن اســت 
باعث شود که یک تعدادی از کشاورزانی که 
جو تولید می کنند، ســال آینده این کار را 

نکنند.
وی افزود: بــه این ترتیب، ایــن رفتار روی 
تولید جو در ســال بعد اثر خواهد داشت. با 
توجه به اینکه واردات جو به کشور مقدارش 
مشــخص اســت، اگر ســال بعد در تولید 
داخلی جو کمبود ایجاد شــود، روی قیمت 

گوشت تاثیرگذار است. 
جو برای تولید گوشــت قرمز چه برای دام 
سبک و چه برای دام ســنگین نهاده اصلی 
اســت و وزنی کــه دام می گیرد، بــه دلیل 

مصرف جو است.
دادرس یادآور شــد: ما درباره کمبود جو در 
کشــور، تجربه بد نزدیک هم داشتیم. نیمه 
دوم ۱۴۰۱ میــزان واردات جو نســبت به 
نیمه اول این ســال کاهش یافت. همچنین 
میزان واردات نسبت به سال مشابه قبل هم 
کاهش پیــدا کرد و یکــی از عوامل افزایش 
قیمت گوشــت در شب عید ســال ۱۴۰۲ 

همین کمبود جو در بازار بود.
وی تاکیــد کــرد: کمبــود جــو در تولید 
تاثیرگــذار اســت و نمونــه اش را در نوروز 
پارسال دیدیم. کمبود واردات باعث افزایش 
قیمت جو در بازار شــد و این افزایش قیمت 

نهاده، باعث بالارفتن قیمت گوشت شد.

افت قیمت جو در بازار داخل به دلیل 
افزایش واردات

ناصر اســتاد احمدی، مدیرعامــل تعاونی 
دامداران مهــاد نیز در گفتگو بــا خبرنگار 
اقتصاد آنلاین به افزایش واردات جو توسط 
دولت اشــاره کرد و افزود: این رشد واردات، 
زمینه تشدید افت قیمت جو در بازار داخل 

را فراهم کرده است.
وی افزود: دولت نرخ ۱۱ هزار و۳۰۰ تومانی 
را برای جو در بنادر اعلام کرده بود اما اکنون 
این رقم به حدود هشت هزار تومان رسیده 
اســت. یعنی نرخ جوی وارداتی به شدت از 
قیمت جوی داخلی پایین تر است. از سوی 
دیگر وزارت جهاد کشــاورزی قیمت خرید 

تضمینی را هم اعلام نکرده است.
اســتاد احمدی گفت: بلاتکلیفی کشاورز 
و کاهش احتمالــی تولید در ســال آینده، 
قطعا روی قیمت تولید گوشــت موثر است. 
جوی وارداتی بیشــتر در دامداری صنعتی 
استفاده می شــود ولی جویی که در داخل 
تولید می شود، برای دام های سبک مصرف 

خواهد شد.
وی اضافه کرد: شــاید این داســتان بیشتر 
برای این اســت که دولــت می خواهد روی 
گندم تمرکز کند و کشــاورزان را به سمت 
تولید گندم ســوق دهد. قطعــا اعلام نرخ 
خرید تضمینی یک تضمینی برای کاشت و 
سال های آینده است و بر تصمیم کشاورزان 

در سال آینده تاثیر دارد.
به گفته مدیرعامــل تعاونی دامداران مهاد، 
در سال های گذشــته هم بخشی از جو را به 
دلیل کم آبی به صورت خســیل اســتفاده 

می کردند. یعنی ایــن محصول را به صورت 
ســبز درو می کردنــد و ســپس آن را برای 
ماندگاری ســیلو می کردند یا تــازه به دام 
می دادند. این رفتار تا حــدودی روی بازار 

تاثیر داشت.
وی یادآور شــد: عمده جویی که در داخل 
تولید می شود، دیم است و کمتر جوی آبی 
در کشور تولید می شــود. عدم وجود قمیت 
تضمینی باعث کاهــش تولید این محصول 

در سال آینده خواهد شد.

کاهش ارز ترجیحی واردات
 بخش کشاورزی

تنها دفاع وزارتخانه متولــی امنیت غذایی 
کشــور در زمان تصویــب قانــون انتزاع و 
واگذاری وظایف بازرگانی بخش کشاورزی 
به ایــن وزارتخانــه، ســاماندهی واردات و 
صادرات به نفع بخش تولید بود تا کشاورزان 
از مســیر سیاست های نادرســت بازرگانی 
کمتر آســیب دیده و کنترل تنش های بازار 
بهتر انجام شود. اما امروز شاهد هستیم که 
با مجوزهای وزارت جهاد کشاورزی در فصل 
برداشت جو، کشــتی های حامل این نهاده 
یکی پس از دیگری در بنادر پهلو می گیرند 
تا قیمت جوی داخلی دچار شکست جدی 
در بازار شــود. آیا اگــر وزارتخانه تخصصی 
بازرگانی در کشــور وجود داشــت، وزارت 
جهاد کشــاورزی در برابر چنین سیاستی 

سکوت می کرد؟
از سوی دیگر با توجه به اعلام داوود منظور 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه 
و بودجــه ارز ترجیحی تخصیــص یافته به 
بخش کشــاورزی در ســال جاری کاهش 
خواهد یافت. به گفتــه منظور ارز ترجیحی 
بخش کشــاورزی در ســال گذشــته ۱۵ 
میلیارد دلار بود که این رقم با توجه به تولید 
بذر در داخــل به ۱۱ میلیــارد دلار کاهش 

خواهد یافت.
به این ترتیب، در صــورت افت تولید داخلی 
جو آیــا این بخش اســتراتژیک منابع مالی 
کافی برای تامین نیــاز دامداری ها به نهاده 
مهمی مثل جو را در اختیــار دارد تا بازار را 
به موقع تنظیم کرده و از تنش ها جلوگیری 
کند؟ آیا ایــن وزارتخانــه می تواند جلوی 
تلاطم های آتی بــازار نهاده هــای دامی را 
بگیرد و در برابــر افزایــش نجومی قیمت 
گوشت قرمز و پرکشــیدن همیشگی آن از 
ســفره مردم مقاومت کند؟ تجربه سالیان 
قبل نشان داده است که با توجه به مشکلات 
موجــود در مســیر واردات، ســاماندهی 
تنش های ایجاد شــده در بازار کار چندان 

ساده ای نیست.

 رئیس مرکز تجارت جهانی ایران:

صندوق توسعه را توسعه دهیم تا توسعه پیدا کنیم

خریدار  مگر قرار نبود صندوق توســعه ملی کشورمان 
روز به روز بزرگتر و منابعش بیشــتر و اهمیت آن در رشد 
و توسعه اقتصاد به چشــم بیاید و حافظ منافع آیندگان 
باشد؟ خب، پس چرا کسی از رشد و بزرگ شدن صندوق 

کشورمان حمایت نمیکند؟!
 محمدرضا سبزعلیپور رئیس مرکز تجارت جهانی ایران 
در صد و چهاردهمین نشست ماهانه خود با اعضاء مرکز 
جامع صادراتی ایــران طی ســخنانی در جمع مدیران، 
کارآفرینان و فعالان اقتصادی با اشاره به اهمیت سرمایه 
گذاری داخلی و خارجی در رشد و توسعه اقتصاد و ایجاد 
امنیت در کشور و همچنین رفع مشکلات اقتصادی بویژه 
ایجاد اشتغال و ارتقاء سطح معیشت مردم گفت: سعی و 
تلاش همه اعم از بخش و خصوصی و مسئولین کشوری 
گرفته تا تمام دستگاهها، سازمانها و وزارتخانه ها باید بر 
این باشد تا اقتصاد کشورمان روز به روز رشد پیدا کرده و 

مشکلات اقتصادی مان نیز بسرعت کاهش یابد.
وی افزود: بدون سرمایه گذاری داخلی و خارجی و بدون 
گردش چرخ کارخانجات و جهش تولید، نه تنها اقتصاد 
کشور هرگز رشد و توســعه پیدا نمیکند بلکه مشکلات 
اقتصادی کشورمان رفته رفته بیشــتر و پیچیده تر هم 

میشود!!
پس باید همه برای پیشرفت کشــور دست به دست هم 
دهیم و قدمهای بزرگ و ســازنده ای برداریم و نه اینکه 
هر دســتگاه و یا هر مســئولی و یا بخش های دیگر فکر 
خودشان باشــند و با منافع ملی قهر و برخلاف آن اقدام 

بکنند!!
علیپور در ادامه به یکی از مجموعه های مهم و تأثیرگذار 
اقتصادی کشور اشــاره کرد و گفت: یکی از دستگاههای 
مهم و اثرگــذار اقتصادی که از حــدود ۲۰ پیش با هدف 
صیانت از ســرمایه ملی و کمک به رشــد و توسعه کشور 
در مجلس تصویب و راه اندازی شد، صندوق توسعه ملی 
بود. صندوق توســعه ملی با هدف تبدیل بخشی از عواید 
ناشی از فروش نفت و گاز و میعانات گازی و فرآورده های 
نفتی به ثروت  های ماندگار، مولد و ســرمایه  های زاینده 
اقتصادی و نیز حفظ سهم نسل  های آینده از منابع نفت 

و گاز و فرآورده های نفتی تصویب و ابتدا در ســال ۱۳۷۹ 
بنام حساب ذخیره ارزی تشکیل و نهایتاً در سال ۱۳۸۹ و 
به موجب ماده )۸۴( قانون برنامه پنجم توسعه اقتصادی 
کشور با تصویب مجلس شورای اسلامی راه اندازی و آغاز 

به کار کرد.
وی اظهار داشــت: قرار براین بود که ایــن صندوق روز 
به روز بزرگتر شــود تا جایی که بتواند در رشــد و توسعه 
اقتصاد کشــور اثرگذار باشــد و ایران و ایرانی را سربلند 
کند اما آنچه که تا سال ۱۴۰۰ شــاهدش بودیم این بود 
که ایران دارای یک صندوق ضعیف، فشــل و به حاشیه 
رانده شده میباشــد که منابع محدودی از فروش نفت به 
حساب آن واریز شــده و بخش اعظمی از همان منابع رو 
هم به انحاء و عناوین مختلف از صنــدوق خارج و هزینه 

نموده اند!!
سبزعلیپور بیان داشت: صندوق توسعه ملی تقریباً از بین 
رفته و فراموش شده و دیگر کســی برای صندوق تره هم 
خرد نمیکرد تا اینکه با روی کار آمدن دولت ســیزدهم 

فصل جدیدی از دوران صندوق توسعه ملی آغاز گردید!!
طبق گزارشهای منتشــر شــده مجموع منابع ورودی 
به صنــدوق توســعه ملی از ابتدای تاســیس تــا پایان 
ســال۱۴۰۲، معادل ۱۶۱میلیارد دلار بوده است. تا قبل 
از سال ۱۴۰۰ نیز ظاهراً چیزی حدود ۱۵۰ میلیارد دلار 
به حساب صندوق واریز شده بوده که چیزی حدود ۱۳۵ 
میلیــارد دلار از این مبلغ را هم تحت عنوان تســهیلات 
ارزی به شــرکتها، کمک به حــوادث غیرمترقبه و بابت 
جبران کســری بودجه دولت از حســاب صندوق خارج 
شــده بود که بخش اعظم این ۱۳۵ میلیارد دلار معوق و 

هنوز هم به حساب صندوق بازنگشته است!!
یعنی در اصل صندوق توســعه ملی را در سال ۱۴۰۰ با 
مبلغی معادل ۱۵ میلیارد دلار به مدیریت جدید تحویل 
دادند، یعنی در اصل یک صندوق نسبتاً ضعیف و خالی از 

منابع ارزی!!
وی افزود: چرا به رشد و توسعه کشور اهمیت نمیدهیم؟ 
چرا قوانینی که در مجلس تصویب میشــود را به درستی 
اجرا نمیکنیم؟ چرا نمایندگان مجلس بر حســن اجرای 
قوانین مجلس نظارت نمیکنند؟ چرا نســبت به پولهایی 
که از صندوق خارج میشد و به حســاب صندوق بازنمی 
گشــت، بی تفاوت بوده ایــم؟ و دهها ســوال و اما و اگر 

دیگر...!!!!
مگر قرار نبود صندوق توســعه ملی کشورمان روز به روز 
بزرگتر و منابعش بیشــتر و اهمیت آن در رشد و توسعه 

اقتصاد به چشم بیاید و حافظ منافع آیندگان باشد؟ خب، 
پس چرا کسی از رشــد و بزرگ شدن صندوق کشورمان 

حمایت نمیکند؟!
علیپور تصریح کرد: تا آنجائیکه به چشم دیده و از طریق 
خبرها مطلع شــده ایم، مدیریت صندوق توســعه ملی 
در دولت سیزدهم و بعد از ســال ۱۴۰۰ فعالیت درخور 
تحســینی داشــته و عملکرد مدیریت ۲/۵ ســاله این 
صندوق در دولت جدید مثبت و بیش از رؤسای ۲۰ سال 
گذشته این صندوق نمود داشــته!! یعنی صندوقی را با 
۱۵ میلیارد دلار موجودی و با ۹ برابر طلب معوقه تحویل 
دولت ســیزدهم دادند که ریاســت صنــدوق در همان 
ابتدای انتصابش اعلام نمــود که میخواهد کاری کند که 
در دوران ریاســتش روز به روز موجودی صندوق بیشتر 
شود و درصدد اســت تا همانند صندوقهای توسعه ملی 
ســایر کشــورهای نفتی جهان، منابع این صندوق را در 
پروژه های بزرگ ســرمایه گذاری کند تا اگر قرار اســت 
بصورت تکلیفی، صندوق به جایی هم تسهیلات پرداخت 
کند، حداقل از سود ســرمایه گذاری پرداخت کند و نه از 
اصل موجــودی صندوق و با این نــوع مدیریت، چنانچه 
منابع صندوق از فــروش و صادرات نفت اضافه نشــود، 
لااقل صندوق را بــا همان ۱۵ میلیــارد دلار به مدیریت 

بعدی تحویل بدهیم!!
این ایدۀ بســیار جالب و خــوب و قابل تقدیــری بود که 
مدیریت صندوق در صدد اجرای آن بود و شــنیدن این 

خبر در سال ۱۴۰۰ ما را هم خوشحال کرد.
وی گفت: دلیل اینکــه بنده در این نشســت به مبحث 
صندوق توسعه ملی ورود پیدا کردم این است که زمانیکه 
عده ای صندوق را به حاشــیه کشاندند، هیچکس و هیچ 
مقام و دستگاهی اعتراض نکرد ولیکن حالا که یکی پیدا 
شده و نقاط ضعف مجموعه را برطرف و صندوق را شکوفا 
کرده و به آن شــأن و شــخصیت داده، نه تنها هیچکس 
قدردانی نمیکند بلکه بعضاً دیده میشــود کــه در برابر 
برنامه ها و عملکــرد صحیح مدیریت صندوق، ســنگ 

اندازی هم میکنند!!
مگر قرار نبــود که بر اســاس سیاســتهای ۲۴ ماده ای 
اقتصاد مقاومتی، دولت ســهمی از درآمدهای نفتی که 
به صندوق توســعه ملی میریزد را هر سال نسبت به سال 
قبل افزایش دهد تا جایی که وابســتگی بودجه ســالانه 
به درآمدهای نفتی به صفر برســد؟ پس چه شــد؟ طی 
۱۵ سال گذشته که بحث اقتصاد مقاومتی آغاز شده، نه 
تنها وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی کاهش نیافته، 

بلکه منابع ورودی به صندوق توســعه ملــی نیز افزایش 
نیافته!! یک سال میگویند۲۰% و سال دیگری میگویند 
۳۰% و ســال دیگری۴۰% و دوباره درخواســت کاهش 
منابع ورودی را میکنند و دوباره میشــود ۲۰% و دوباره 
بعد از مدتی میشــود ۴۰% و در کل سوزن منابع ورودی 
به صندوق بین ۲۰ و ۴۰ درصد گیر کرده و اصلًا افزایشی 

درکار نیست!!
علیپور بــه مصوبه چنــد روز پیش مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام اشاره کرد و گفت: چند روز پیش در خبرها 
شــنیدیم که مجمع تشــخیص مصلحت نظام در مقابل 
ســرمایه گذاری صندوق توســعه ملی در میادین نفتی 

مخالفت کرده و آنرا رد نموده است!! چرا؟
آیا این مصوبه مجمع تشخیص مساوی نیست با محدود 
کردن فعالیتهای صندوق و بنوعی بی خاصیت و ضعیف 
کردن صنــدوق؟ نه تنهــا منابع ورودی بــه صندوق را 
افزایش نمیدهید، بلکه در برابر درآمدزایی صندوق آنهم 

در جهت منافع ملی مانع ایجاد میکنیم.
آیا با این روش و با این نوع برخوردها و حمایت نکردن ها، 
میتوان شعار ســال )جهش تولید با مشارکت مردمی( و 

رشد و توسعه اقتصاد ایران را محقق کرد؟!
صندوق توســعه ملی نمونه ای از چندین مجموعه دیگر 
اقتصادی کشور اســت که عملکرد موفقی دارند اما هیچ 

حمایتی از آنان نمیشود!!
تازه تا مسئولی در کشــور بیکار میشود یا مجموعۀ تحت 
امرش ورشکســت میشــود، فارغ از تخصص و توانایی 
مدیران بیکار شــده، مسئولین ارشــد فوراً یاد مجموعه 
هایی مثــل صندوق می افتنــد و آقایان بیــکار را به آن 
دســتگاه تحمیل میکنند!! اینگونه مدیر تحمیل کردن 
به مجموعــه های موفق اصلًا کار درســت و پســندیده 
ای نیســت و چه بســا همین انتصابات بی ضابطه و غلط 

موجب پنچر شدن چهار چرخ آن سازمان موفق گردد!!
رئیس مرکز تجــارت جهانی ایران در پایان ســخنانش 
اظهار داشــت: اگر نیم نگاهی به صندوقهای توسعه ملی 
و یا توســعه ارزی کشــورهای دیگر نفت خیز بیاندازیم، 
اونموقــع خواهیم فهمید کــه صندوق ما کجاســت و 
صندوقهــای دیگر کشــورها مثل صندوقهــای کویت، 
امارات متحده عربی، عربســتان، نروژ، روســیه و آمریکا 

و.... کجا هستند!!
صندوق کشور ما ۱۵ میلیارد دلار منابع دارد اما برخی از 
این صندوقها بیش از ۶۰۰ الــی ۷۰۰ میلیارد دلار منابع 

دارند!! این یعنی قطره در برابر دریا!!



به بهانه روز جهانی پزشک خانواده

وایت پزشک خانواده در ایران ر

عین اللهی:

ور در کشور ۳.۵ تا ۴ میلیون نفر تخمین زده شده است تعداد افراد نابار
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آقای صحرایی کدام قله منظورتان بود؟
سید منصور موســوی، کارشــناس آموزش  اهمیت و لزوم کاربرد 
ســامانه ها و نرم افزارها و کارتابل ها و ســایر امکانات مبتنی بر وب در 
بخش آموزش بر کسی پوشیده نیست؛ در ابتدای شیوع پاندمی کرونا، 
جای امیدواری بود که آموزش مجازی و ورود ناخواســته ی اینترنت و 
ابزارهایش یک فرصت قلمداد شود تا برای روزهای پس از کرونا، عصای 
دســت آموزش شــود و عقب ماندگی های ســخت افزاری و محتوایی 

دهه های پیشین از این طریق تا حدی جبران شود.
مجازی شــدن کلاس هــای درس و بعدها ایجاد اپلیکیشــن شــاد 
می توانســت تجربه ای ارزنده جهت بهبود توان فنی و تخصصی بخش 

تکنولوژی و فناوری نظام آموزشی باشد.
اما آنچه در نیمه دوم دهه اخیر در بخش ستادی نظام آموزشی شاهدش 
بودیم، بیش از آنکه کاربســت ابزار و ادوات مدرن و مبتنی بر وب باشد، 
دست و پا زدن در بین سامانه ها و سایت ها و کارتابل های متعدد بود! چه 
در بخش اداری و چه آموزشی اســامی پرتکراری همچون پرگار و سیدا 
و سناد و دانا و نماد و شاد و ســها و چندین و چند نام دیگر و همپوشانی 
غیرلازم این سامانه ها، اتفاقی دردسرساز بود. برخی منتقدان معتقدند 
که در پس این تغییــرات پرتکرار و ظاهری، منافــع مالی قابل توجهی 
برای موسسان و پشتیبانان فنی این سامانه ها وجود دارد و برخی دیگر 
ناتوانی از ایجاد یک سامانه ی جامع را ناشــی از فقدان توان تخصصی و 

فنی می دانند.
به هرروی این روزها برخی از این ابزارها بجای کارگشایی از مشکلات و 
تسهیل امور، خود به مشکلی جدید پیش روی کاربران اعم از آموزگاران 

و دانش آموزان مبدل شده است!
همزمان با آغاز امتحانــات نهایی برخی از پایه هــای تحصیلی، کارت  
ورود به آزمون دانش آموزان در تارنمای مای مدیو my medu قرار داده 
شده است؛ با اینحال سامانه مذکور پاسخگوی مراجعه پرتعداد کاربران 
نبوده است. بسیاری از دانش آموزان با پاســخ های منفی از این سامانه 
مواجه شــده اند و اضطراب کارت ورود به جلســه آزمــون به اضطراب 
آزمون افزوده شــده است . از ســوی دیگر برخی از فعالیت های مربوط 
به هدایت تحصیلی دانش آموزان پایه نهم و مشــاوران و دبیران شان از 
طریق همین سامانه قابل انجام اســت. اختلال در سامانه مذکور، انجام 
مواردی همچــون تکمیل فــرم نظرخواهی دانش آمــوزان و دبیران و 

مشاوران را نیز مختل نموده است .
تنها چند روز پس از ســخنان رضامراد صحرایی در خصوص ایستادن 
بر نوک قله ! و الگو شدن برای سایر جوامع جهان، بروز چنین افتضاحی 
در مجموعه ی تحت مدیریت ایشان، اشــاره بر این نکته دارد که نوک 
قله ی مدنظر ایشان تپه ای بیش نبوده و ممکن است با همین فرمان به 

الگویی برای عبرت سایرین مبدل شویم.

۷۱ ساختمان پرخطر در تهران وجود دارد
 مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شــهرداری تهران با 
اشاره به کاهش ساختمان های پرخطر گفت: هم اکنون ۷۱ ساختمان 

همچون پلاسکو در تهران وجود دارد.
 

قــدرت الله محمــدی روز یکشــنبه در اولین همایــش فناوری های 
مهندســی ایمنی حریق که با موضوع بررسی حریق گاندی برگزار شد، 
افزود: روزانه ۱۵۰ حادثه آتش ســوزی در تهران داریــم که با اقدامات 

پیشگیرانه می توان این آمار را کاهش داد.
وی با اشــاره به ســالروز حادثه تلخ متروپل اظهار کرد: ساختمانی در 
شهری به صورت ابر پروژه و با تبلیغات گسترده ساخته شد ولی افتتاح 
نشــده بود چرا که اگر بهره برداری کامل از آن شــده بود حادثه بسیار 
وحشتناکی رخ می داد هر چند افتتاح نمادین بود که متاسفانه ۴۰ نفر 

در ریزش این ساختمان کشته شدند.
محمدی به حادثه پلاسکو هم اشــاره کرد و گفت: اگر برخی موضوعات 
پیشگیرانه را فقط هزینه کنیم ضربه می خوریم اگر پلاسکو عایق حریق 
داشت حداقل سه ساعت دیگر دوام می آورد و ۱۶ آتش نشان جان خود 
را از دســت نمی دادند.وی ادامه داد: ۵۴ هزار ســاختمان را در تهران 
پایش کردیم و نزدیک ۱۰ تا ۱۵ درصد آنها نمــای کامپوزیت دارد که 
طی سه دقیقه می تواند با اشتعال نابود می شود، مانند نمای بیمارستان 

گاندی که سریع مشتعل شد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری تهران با بیان اینکه نیروهای 
آتش نشانی طی چهار تا پنج دقیقه خود را به محل حوادث می رسانند، 
گفت: البته خطر حریق و گسترش آتش در ساختمان های دارای نمای 
کامپوزیتی بسیار سریع اســت و باید اصلاح نمای این ساختمان ها در 

اسرع وقت صورت گیرد.
وی به بازدیدش از یک ســاختمان مرتفع در کره جنوبی اشــاره کرد 
و افــزود: این ســاختمان ۷۴ طبقه بــود در حالیکه بالاتریــن نردبان 
آتش نشــانی دنیا برای ۳۰ طبقه کفایت می کند ولی دیدیم آنجا خود 
ساختمان ایستگاه آتش نشانی دارد و ارتباط طبقات هم مجزا بود و این 

به نوعی خود اطفایی است.
محمدی تاکید کرد: موضوع نمای کامپوزیت یک خطر بزرگی اســت و 
پیمانکاران ساختمانی درخواست داریم به این موضوع توجه بیشتری 

داشته باشند.

محمودی خبر داد
۱۶ استان درگیر سیل و آبگرفتگی

رییس سازمان امدادونجات با اشاره به وقوع ســیل و آبگرفتگی در ۱۶ 
استان، از امدادرسانی به بیش از ۵۸۰۰ حادثه دیده، خبر داد.

 بابک محمودی، رئیس ســازمان امدادونجات به تشریح خدمات ارائه 
شــده در ســیل و آبگرفتگی از تاریخ ۲۴ تا ۳۰ اردیبهشت پرداخت و 
گفت: در این مدت زمان، ۱۶ اســتان )آذربایجان شــرقی، آذربایجان 
غربی، اردبیــل، اصفهان، تهــران، چهارمحال و بختیاری، خراســان 
جنوبی، خراســان رضوی، خراسان شــمالی، زنجان، سمنان، فارس، 
قزویــن، کهگیلویه و بویراحمد، گیــلان و مازندران( نیــاز به دریافت 

خدمات امدادی پیدا کردند.
وی با بیان اینکه در ایــن مدت زمان ۹۴ مورد عملیــات امدادی انجام 
شده است، ادامه داد: امدادگران به ۵۸۱۸ نفر امدادرسانی کردند، ۲۸۶ 
نفر را اسکان اضطراری دادند، ۲۸ نفر را به مناطق امن منتقل کردند و با 
دستگاه پمپاژ، آب تجمیع شده در ۳۰۰ واحد مسکونی را تخلیه کردند.

رئیس ســازمان امداد و نجات افزود: ۱۹۲ تیم عملیاتی شــامل ۶۸۱ 
امدادگر در عملیات سیل و آبگرفتگی شرکت کردند.

محمودی گفت: ۲۳ دســتگاه چــادر، ۱۵۹۲ تخته پتــو، ۶۱۵ تخته 
موکت، ۱۰۰۶ کیلوگرم نایلون، ۶۷۸ بســته غذایی، ۲۲۰ ست ظروف، 
۱۷۹ ست بهداشــتی، ۳۱۲۱ بطری آب معدنی و ۲۶۳ شعله والور بین 

افراد متأثر توزیع شد.

یادداشت

دیوار

 ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: همه مشــمولان دارای برگه آمــاده به خدمت به 
تاریخ خرداد ماه ســال ۱۴۰۳ باید روز سه شنبه هفته 
جاری در محل و مراکز درج شــده در برگه معرفی نامه 

مشمولان حضور یابند.
ســازمان وظیفه عمومی فراجــا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: کلیه مشــمولانی کــه برگ آماده بــه خدمت به 
تاریخ خرداد ماه ســال ۱۴۰۳دریافت کرده اند، باید با 
مراجعه به یکی از دفاتر خدمــات الکترونیک انتظامی 
)پلیس+۱۰(، بــرگ معرفی نامه مشــمولان به مراکز 
آموزش را دریافت و برابــر اطلاعات مندرج درآن اقدام 

کنند.
این دسته از مشمولان باید روز ســه شنبه یکم خرداد 
ماه سال ۱۴۰۳ درساعت، محل و مراکزی که در برگ 
معرفی نامه مشــمولان اعلام شــده، حضور یابند و به 

خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
مشمولان اعزامی باید واکســن مننژیت و دوگانه را در 

روز اعزام به همراه داشته باشند.
مشــمولان باید اصل مــدارک مورد نیاز اعــم از برگ 

آماده به خدمت، برگ محــل مراجعه، برگ 
واکسیناســیون، کارت ملی و شناســنامه، 
مدارک مربوط به شــرایط خاص را به همراه 

خود داشته باشند.
در این اطلاعیه آمده اســت، عدم حضور به 
موقع در زمــان و محل های تعیین شــده، 
غیبت محسوب می شود و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ 

قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار خواهد شد.
در مادده ۵۸ قانون خدمت وظیفه عمومی آمده است: 
مشــمولان خدمت وظیفه عمومی )ضرورت، احتیاط، 
ذخیره( که برای رســیدگی یا اعزام احضار شوند و در 
مهلت یا موعد مقرر که از طــرف اداره وظیفه عمومی 
اعلام شــود خود را معرفی نکنند همچنین مشمولانی 
که معافیت های موقــت دریافت داشــته اند و پس از 
انقضاء مدت اعتبار ظرف یک ماه برای تجدید رسیدگی 
خود را معرفی نکنند، غایب شــناخته شــده و پس از 
معرفی یا دســتگیری در صورتی که طبق مقررات این 
قانون قادر به خدمت و بلامانع تشــخیص داده شوند به 
خدمت اعزام می شــوند و پس از انجام خدمت مقرر در 

صورت اعلام اداره وظیفــه عمومی موضوع 
غیبــت درمحاکــم صالحه قضایــی مورد 
رسیدگی قرار می گیرد و چنانچه دارای عذر 
موجه نباشــند، به شــرح زیر اتخاذ تصمیم 

خواهد شد:
 الف - مشــمولان غایب زمان صلــح که در 
زمان صلح خود را معرفی کنند پس از تعیین 
تکلیف مشــمولیت یا انجام خدمــت دوره ضرورت به 
مدت ۶ ماه تا یک سال و مشــمولانی که دستگیر شده 
باشــند به مدت یک سال تا دو ســال از دریافت کارت 

پایان خدمت یا معافیت محروم خواهند شد.
ب - مشــمولان غایب زمــان صلح که خــود را در 
زمان جنگ معرفــی نمایند پــس از پایان خدمت 
یا معافیــت بلافاصلــه کارت مربوطــه را دریافت 
خواهندداشت و کسانی که دســتگیر شوند به مدت 
۲ سال ۴ ســال از دریافت کارت پایان خدمت محروم 

خواهند شد.
ج - مشــمولان غایب زمان جنگ که خــود را در زمان 
جنگ معرفی کنند، پــس از پایان خدمــت یا تعیین 

تکلیــف از نظر مشــمولیت به مدت یک تا دوســال و 
کســانی که دســتگیر شــوند به مدت ۳ تا ۵ سال از 
دریافت کارت پایان خدمت یا معافیت محروم خواهند 

شد.
 د - مشــمولان غایب زمان جنگ که خــود را در زمان 
صلح معرفی کنند پس از پایان خدمت تا تعیین تکلیف 
از نظر مشــمولیت به مدت ۵ تا ۷ ســال وکســانی که 
دستگیر شوند به مدت ۷ تا ۱۰ ســال از دریافت کارت 

پایان خدمت یا معافیت محروم خواهند شد.
 تبصره ۱ - قاضی می توانند غایب را به مجازات )تعزیر( 
دیگری که خود صلاح بداند به جــای مجازاتهای فوق 

محکوم نماید.
 تبصره ۲ - مشــمولانی که تا تاریخ تصویب این قانون 
غایب شــناخته شــده اند چنانچه داخل کشور باشند 
ظرف ۶ ماه و آنهایی که در خارج از باشــندظرف مدت 
یک سال برای رســیدگی به وضع مشمولیتشان خود 
را به ســازمانهای وظیفه عمومی معرفــی نمایند بجز 
مشــمولان بند )د( محرومیت های مندرج در ماده در 

مورد آنان اجرا نخواهد شد.

سربازی

خریدار  وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی با بیان اینکه درمان ناباروری یکی 
از مســائل مهم اســت، گفت: تعــداد افراد 
نابارور ۳.۵ تــا ۴ میلیون نفــر تخمین زده 

شده است.
 بهرام عین اللهــی در افتتــاح بزرگ ترین 
مرکز درمان ناباروری شرق کشور )بشری( 
که در بیمارســتان رضوی مشــهد برگزار 
شــد، اظهار کرد: ۴۵ سال از انقلاب مقدس 
جمهوری اســلامی ایران گذشت و اگر از ما 
بپرســند یکی از بزرگ ترین دستاوردهای 
انقلاب چیســت، قطعاً خواهیم گفت حوزه 

سلامت.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
افزود: مــا در حوزه ســلامت بنابر فرمایش 
مقــام معظم رهبــری یکــی از قوی ترین 
حوزه های ســلامت را در منطقــه و جهان 
داریــم و امروزه مــا در تمامــی حوزه های 
مربــوط به ســلامت پیشــرفت هایی پیدا 
کردیم که آمادگی داریم این پیشــرفت ها 
را در اختیار ســایر کشــورها قرار دهیم. در 
مجامعی که با عربســتان، امــارات، کویت 
و ژنو حضور داشــتیم آمادگی خود را اعلام 
کردیم. بیماران ما در ابتدای انقلاب مجبور 
بودند برای درمان به خارج از کشــور بروند 
اما امــروزه از خارج تمایل دارنــد به داخل 
کشور بیایند که این نشانه قدرت جمهوری 

اسلامی است.
وی بیان کرد: ما در شــاخص های مهمی در 
انقلاب پیشرفت داشــتیم که از جمله آن ها 
افزایش امید به زندگــی، کاهش مرگ ومیر 
نوزادان، کاهش مرگ ومیــر مادران باردار، 
کاهش مرگ ومیر کودکان، بهبود و کنترل 
بیماری هــای واگیر، توســعه مراقبت های 
بهداشــتی، افزایش دسترســی مــردم به 
خدمات ســلامت به اقصا نقاط کشور، ارائه 
کلیه خدمات ســلامت هم تراز با کشورهای 
پیشرفته دنیا و توســعه کمی و کیفی نظام 

آموزش است. 
همه این موارد در وضعیتی ایجاد شد که ۴۵ 
سال مســتکبران و معاندان ما را در تحریم 
و جنگ قــرار دادند و خواســتند جمهوری 
اســلامی را عقب ببرند اما خوشبختانه در 
همه حوزه ها از جمله سلامت پیشرفت های 

بسیار زیادی را کسب کردیم.
عین اللهی با بیان اینکه یکــی از مهم ترین 
مســائل امروز ما جمعیت و جوانی جمعیت 
اســت، عنوان کرد: در برهه فعلی به دلایل 
مختلف دچار کمبود جمعیت شــدیم و به 
سمت ســالخوردگی پیش رفتیم. در دولت 
مردمی توجه ویژه ای به این موضوع شــد و 
مجلس قانونــی را تصویب کرد. در ســال 
گذشــته کاهش جمعیت و تولیــد فرزند 
که کاملًا نزولی پیش می رفت، افقی شــد. 
امیدواریم با اقدامات در حال انجام شــاهد 
صعودی شدن این روند باشیم. کشورهایی 
مانند چین که بیشــترین جمعیــت دنیا را 
دارند اما باز هم بر موضوع افزایش جمعیت 
خــود کار می کننــد. در آمریکا نیز رشــد 
جمعیت را تشــویق می کنند، بنابراین این 

راهکار مهمی برای ما است.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
خاطرنشــان کــرد: در وزارت بهداشــت 
از ســال ۱۴۰۰ قرارگاه جوانــی جمعیت 
را بــا مســئولیت وزیــر و با حضــور همه 
دســت اندرکاران برقــرار کردیــم که ۲۲ 
جلسه برگزار شــد، ۱۱ دستورالعمل وزیر و 
۴۲ دســتورالعمل مدیران داشتند. قرارگاه 

جمعیــت در تمام دانشــگاه ها تشــکیل و 
۱۵۲۹ جلسه برگزار شــد. درمان ناباروری 
یکی از مسائل مهم است. تعداد افراد نابارور 
۳.۵ تا ۴ میلیون نفر تخمین زده شده است. 
ما خدمات بیمــه ای را گســترده کردیم و 
مراکز ســطح دو و سه را در کشــور افزایش 
دادیم کــه در حال حاضر ۸۷ مرکز ســطح 
دو درمــان نابــاروری و ۱۲۶ مرکز درمان 
تخصصی ناباروری ســطح ســه در کشور 

داریم.
وی اضافه کــرد: خدمات بیمــه در مراکز 
دولتی ۹۰ درصــد و در مراکز خصوصی ۷۰ 
درصد است. ما ســال گذشته یک میلیون و 
۲۰۰ هزار مراجعه به مراکز درمان ناباروری 
در کشور داشتیم. مهم ترین محور و مساله 
ما در همه موارد نیروی انســانی اســت که 
نیروی انســانی متخصــص در جمهوری 
اســلامی در همه عرصه ها از جمله درمان 

ناباروری وجود دارد. 
گردشگری ســلامت در جمهوری اسلامی 
یک فرصت برای بســیاری از کشورها است. 
در زمینه تجهیزات ناباروری نیز اقداماتی در 
دانش بنیان ها انجام شده و توانستیم محیط 

کشت جنین را در داخل تولید کنیم.

عین اللهی گفت: حدود ســه میلیون و ۳۳۸ 
هزار نفر در مراکز دولتــی به صورت رایگان 
زایمان طبیعی انجام دادنــد. ۲۰۰۰ دوره 
توانمندسازی برای افرادی که می خواهند 
در حوزه هــای خدمات زایمانــی کار کنند 
و ۶۰ هزار ماما تربیت شــدند تــا در جوانی 
جمعیت فعالیت داشته باشند. بیمه رایگان 
برای مادران و فرزندان تا پنج سالگی انجام 
شده است. در شــرایطی که در غزه کودکان 
مظلوم به شــهادت می رســند، جمهوری 
اســلامی تمام کودکان زیر هفت سال را با 
وجود همه مشــکلات اقتصــادی رایگان 

درمان می کند.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
بیان کرد: پوشــش داروهــای تخصصی 
درمان ناباروری ۶۳ قلم بوده، ۲۸ قلم لوازم 
و تجهیزات پزشــکی، ۵۶ قلــم آزمایش، 
۷ قلم خدمات تصویربــرداری و ۲۰ عمل 
جراحی تحت پوشــش قــرار دارند که در 
این موارد ۹۰ درصد توسط بیمه پرداخت 

می شود. 
دو واکســن جدید را به واکســن های قبلی 
اضافه کردیم که از امســال در هفت استان 
به صورت آزمایشی شروع شــده و تا پایان 

تابســتان در کل کشــور انجام خواهد شد. 
تغذیه مادران باردار بــا دادن ویتامین ها و 

مکمل ها انجام می شود.
وی افزود: در حوزه دستیار رشته زنان ۱۷.۸ 
درصد افزایــش پذیرش داشــتیم. تربیت 
نیروی انســانی در حوزه فلوشیپ ناباروری 
را تا ۴۶ درصــد افرایش دادیم. در ســطح 
خانه های بهداشــت پرداخت کارانه پلکانی 
به بهــورزان، مراقبان ســلامت و ماماها به 

میزان تولد انجام می شود.

یکی از مشکلات امروز ما سقط 
جنین است

عین اللهــی با اشــاره بــه اینکــه یکی از 
مشــکلات امروز ما ســقط جنین اســت، 
تصریح کــرد: بــرای این منظــور در تمام 
دانشــگاه ها دســتورالعمل هایی را تعیین 
کردیم. گروه های مردمی نفــس با افرادی 
که تصمیم به ســقط جنین دارند، صحبت 
می کنند کــه تا امــروز ۴۰۰۰ فرزند متولد 
شــدند. ۴۴۴ گروه مردمی در زمینه ازدواج 
ایجاد شــدند که در زمینه فرزنــدآوری و 
پیشــگیری از ســقط جنین کار می کنند. 
تعــداد خوابگاه های دانشــجویی متاهلی 
به ۱۱۰۲ باب رسیده اســت. سامانه ۱۹۰ 
فعال شده که شــکایت مردمی و مشکلات 
در خصوص ســقط جنین را به این سامانه 

اطلاع می دهند.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
خاطرنشــان کرد: در دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد ســه مرکز درمان ناباروری سطح دو 
در کاشمر، ســبزوار و نیشــابور و در مشهد 
یک مرکز درمان ناباروری ســطح ســه در 
بیمارســتان امام رضــا )ع( و چهــار مرکز 
خصوصی قرار دارد. در ســال گذشــته ۴۱ 
هزار نفر بــرای درمان نابــاروری به مراکز 
دولتی دانشــگاه علوم پزشــکی مشــهد 

مراجعه کردند.
 ســاخت مرکز درمان ناباروری بشــری در 
بیمارســتان رضوی از ســال ۱۴۰۱ شروع 
و ۱۸ ماهه تمام شــد که یک رکورد و کاری 
میدانــی و جهادی اســت. مــا در وزارت 
بهداشــت آمادگی همه نوع همکاری را در 

این مرکز داریم. 

خریدار  عضو پیوســته انجمــن جهانی 
پزشــکان خانواده، به نقــد و تحلیل برنامه 

پزشکی خانواده در ایران پرداخت.
 ۱۹ ماه می مصادف با ۳۰ اردیبهشــت روز 
جهانی پزشــک خانواده نامگذاری شــده 
اســت. برای اولین بار در سال ۲۰۱۰ توسط 
WON-(انجمن جهانی پزشــکان خانواده 
CA ( به عنــوان روز جهانی ثبت شــد و به 

طور رسمی به سراسر جهان اعلام گردید.
هدف از بزرگداشــت روز جهانی پزشــک 
خانواده، معرفی نقش پزشــکان خانواده در 
ارائه مراقبت های بهداشتی فردی، جامع و 
مستمر به جامعه اســت. روز جهانی پزشک 
خانواده، فرصتی اســت برای همه پزشکان 
خانواده جهان تا اقدامــات تأثیر گذاری را 
که برای ســلامت خانــواده و جامعه انجام 

می دهند جشن بگیرند.
موضوع امســال روز جهانی پزشک خانواده 
مطابق با برنامه ســبز WONCA )سیاره 

سالم، افراد سالم( است.
در همین راســتا، ابراهیم نوری گوشــکی 
متخصص پزشــکی خانواده و عضو پیوسته 
انجمــن جهانــی پزشــکان خانــواده، در 
نوشــتاری به اهمیت روز جهانی پزشــک 
خانواده و جایگاه آن در نظام ســلامت ایران 

پرداخت.

شعار روز جهانی پزشــک خانواده در سال 
۲۰۲۴ نشان می دهد که ما پزشکان بایستی 
رویکرد خــود را از حوزه ســلامت عمومی 
افــراد و جامعه به ســلامت ســیاره تغییر 
دهیم و بدانیم که بیماران ما فقط انســان ها 
نیستند، بلکه سیاره زمین نیز جزو بیماران 
ما محســوب می شود و در ســلامت جامعه 
تحت پوشــش ما بســیار اهمیت دارند. در 
واقع سلامت ســیاره )اقیانوس، دریا، آب و 
هوا، اقلیم، مکان زندگی اعم از شهر و روستا 
و اکوسیســتم( یک طرز فکر، یک رویکرد 
یکپارچه و یک چشــم انداز واحد است که 
سلامت مردم و ســلامت کره زمین را کنار 
هم قرار می دهد. ما پزشــکان همیشه فکر 
می کردیم که تضمین ســلامت انســان در 
یک بیمارســتان یا مرکز مراقبت پزشکی 
تأمین می شــود، اما تمام بررســی ها نشان 
داده که ۲۰ درصد سلامت انسان ها بستگی 
به مراقبت های پزشکی دارد. لذا نباید فقط 
بر صنعــت مراقبت های پزشــکی متمرکز 
شویم. کووید ۱۹ بهترین تمرین و آزمایش 
برای تغییــر رویکردها از انســان محور به 
سیاره محور بوده است. کوفی عنان دبیرکل 
اســبق ســازمان ملل متحد نیز در مقدمه 
کتــاب »پایــدار زندگی، چگونه ســلامت 
انسان به آن بستگی دارد« نوشت: »سلامت 

انسان تا حد زیادی به سلامت سایر گونه ها 
و عملکرد ســالم اکوسیســتم های طبیعی 

بستگی دارد.«.
از آنجایی که پزشــکی خانواده سنگ بنای 
خدمات بهداشــتی در جامعه است لذا یکی 
از چالش برانگیزترین رشــته های پزشکی 
اســت که مبتنی بر اصول اساسی مراقبت 
اولیه، مراقبت خانواده، مراقبت های خانگی 
و مراقبت مستمر و پایدار با رویکرد سلامت 
ســیاره اســت که همگی برای دستیابی به 
مراقبت های پیشــگیرانه و سلامت جامعه 
در نظر گرفته شــده اند. در شــرایط فعلی، 
نیاز بیشتر از همیشــه به پزشکان عمومی 
دوره دیده ای وجود دارد کــه به عنوان یک 
ارائه دهنده مراقبت، بیمار را به طور کلی به 
عنوان یک فرد و بخشی جدایی ناپذیر از یک 
خانواده، جامعه و ســیاره در نظر می گیرد و 
مراقبت های با کیفیت بالا، جامع، مستمر و 
فردی را در یک رابطــه طولانی مدت و قابل 

اعتماد ارائه می دهد.
- یک تصمیم گیرنده کــه از نظر علمی در 
مــورد تحقیقــات، درمان ها و اســتفاده از 
فناوری هایــی که خواســته ها، ارزش های 
اخلاقــی، ملاحظــات مقرون بــه صرفه و 
بهتریــن مراقبت ممکن از بیمــار را در نظر 

می گیرد، قضاوت می کند.

- ارتباط دهنده ای کــه می تواند با تبیین و 
حمایت مؤثر، ســبک زندگی سالم و سیاره 
ســالم را ترویج کند و از این طریــق افراد و 
گروه ها را برای ارتقا و محافظت از ســلامت 

خود و جامعه توانمند سازد.
- یک رهبر جامعه که با جلب اعتماد افرادی 
که در میــان آنهــا کار می کنــد، می تواند 
الزامات بهداشــت فردی و جامعــه را با هم 
تطبیــق دهد، بــه گروه های شــهروندی 

مشاوره دهد.
- یک مدیر کــه می تواند به طور هماهنگ با 
افراد و سازمان ها در داخل و خارج از سیستم 
سلامت کار کند تا نیازهای بیماران و جوامع 
فردی را برآورده کند و از داده های سلامتی 

موجود استفاده مناسب کند.
شــکل فعلی این رشــته در ســال ۱۸۰۰ 

میــلادی و بعد از جنــگ جهانــی دوم به 
دلیل بــالا رفتن میانگین ســنی جمعیت، 
هزینه های بالای نظام ســلامت، پیشرفت 
در درمان بیماری ها، محدودیت مالی نظام 
ســلامت، ارتقای عدالت اجتماعی در نظام 
سلامت و توســعه بخشیدن به مراقبت های 

بهداشتی اولیه شکل گرفته است.
از دهه ۱۹۵۰ میلادی اولیــن انجمن های 
علمی ایــن رشــته در کشــورهای غربی 
تأسیس شد. ابتدا، نظام پزشکی خانواده در 
اکثر کشورهای پیشرفته از پزشکان عمومی 
تشــکیل شــده بود، اما در طول زمان با به 
وجود آمدن رشــته های مختلف تخصصی 
و فوق تخصصی بالینی، لزوم تأســیس بورد 
تخصصی رشته پزشــکی خانواده احساس 

شد.

تاریخ اعزام مشمولان اعزامی پایه خدمتی خرداد ۱۴۰۳ اعلام شد
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 یک درام موزیکال
ژاک اودیار با فیلم جدیدش ۹ دقیقه تشویق شد

فیلمساز فرانسوی با فیلم موزیکال خود، بیشترین تشویق ایستاده کن 
۲۰۲۴ تا به این جای کار را از آن خود کرد.

 »امیلیا پرز« یک درام موزیکال اســپانیایی زبان با بازی زویی سالدانا، 
سلنا گومز و کارلا سوفیا گاسکون، بیشترین تشویق ایستاده جشنواره 

فیلم کن امسال را به دست آورد.
در حالی که حاضران در کاخ جشنواره ایستاده و به مدت ۹ دقیقه کامل 
دست زدند و با سرو صدا و ســوت این فیلم را تشویق کردند، سلنا گومز 

بازیگر این فیلم اشک می ریخت.
در این فیلم که ســازنده اش اودیار برنده نخل طلای کن است، سالدانا 
در نقــش ریتا وکیلی بازی می کند، که شــرکتش بیشــتر تمایل دارد 
به جنایتکاران کمک کند تا به دنبال عدالت باشــد و درصدد اســت تا 
به رهبر مخوف یک کارتــل مکزیکی کمک کند تا برای فــرار از قانون 
دســت به تغییرات بزرگ بزند. اودیار از این فیلم به عنوان یک »لیبرتو 
اپرا در چهار پرده« یاد کرد که بازیگران برای پیشــبرد داســتان، ترانه 

می خوانند.
پیش از نمایش فیلم کلمان دوکول، آدریانا پاز، راچیدا داتی، سلنا گومز، 
ادگار رامیرز، ژاک اودیارد، زویی ســالدانا و کارلا ســوفیا گاسکون در 
فرش قرمز »امیلیا پرز« در هفتاد و هفتمین جشنواره فیلم کن شرکت 

کردند.
ژاک اودیار به طور منظم در جشنواره فیلم کن حضور دارد. وی که سال 
۲۰۱۵ برای »دیفان« برنده نخل طلا شــد، با اولیــن فیلمش با عنوان 
»ببینید که چطور فرو می افتند« در ســال ۱۹۹۴ بــه هفته منتقدان 
جشــنواره کن راه یافت و برنده ســه جایزه ســزار از جمله بهترین اثر 
اول شد. این فیلمساز فرانســوی در مجموع ۶ فیلم از جمله »پیامبر«، 
»زنگار و اســتخوان«، »المپیادها« و اکنون »امیلیا پــرز« را در بخش 

رقابتی اصلی جشنواره کن داشته است.
فیلم قبلی وی »پاریس، منطقه ۱۳« ســال ۲۰۲۱ در جشــنواره کن 
اکران شد. اودیارد پیش از این اولین کارگردانی انگلیسی زبان خود را با 
»برادران سیســترز« با بازی خواکین فینیکس، جیک جیلنهال و جان 
سی ریلی ســاخت که در ونیز جایزه بهترین کارگردانی را برد. وی سال 
۲۰۱۵ با فیلم »دیپان« برنده نخل طلای کن شد و با »یک پیامبر« که 
در آن طاهر رحیم نقش آفرینی کرد، برنده بفتا شــد و نامزدی اسکار را 

کسب کرد.
شخصیت اصلی فیلم جدید او که نام فیلم هم از او گرفته شده، از فصلی 
از رمان »گوش بده« بوریس رازون در ســال ۲۰۱۸ الهام گرفته شده و 
برای نخستین بار اودیار نوشتن فیلمنامه فیلمی را به تنهایی انجام داده 
است و توماس بیدگین که نویسنده مشترک چندین فیلم اودیار بود، به 

عنوان همکار خلاق در این فیلم حضور داشت.
فیلمبرداری ابتدا قرار بود در مکانی در مکزیک انجام شــود اما به جای 
آن به استودیویی در نزدیک پاریس منتقل شــد زیرا اودیار معتقد بود 

محیط استودیو به او توانایی می دهد تا تولید فرم بیشتری داشته باشد.
ســالدانا اولین بار با فیلم »پیوندهای خونی« محصــول گیوم کانه در 
سال ۲۰۱۳ در جشنواره کن حضور داشــت و گومز سال ۲۰۱۹ با فیلم 

»مردگان نمی میرند« جیم جارموش به جشنواره رفته بود.
»امیلیا پرز« در کنار فیلم »شــاگرد« علی عباسی درباره دونالد ترامپ 
و »آخرین دختر نمایشــگر« با بازی پاملا اندرسون، از پرسروصداترین 

فیلم های امسال کن در بازار جهانی هستند.

 جایزه برای »سوزن« و »پیچ تاریخی« 
از جشنواره چینی  

۲ اثر »ســوزن« و »پیج تاریخی« موفق به کســب جایزه از جشنواره 
چینی شدند.

 

به نقل از روابط عمومی سازمان سینمایی سوره، فیلم کوتاه »سوزن« 
بــه کارگردانی یوســف جعفری و تهیــه کنندگی حســین دارابی و 
انیمیشــن کوتاه »پیچ تاریخی« به کارگردانی میلاد محمدی و تهیه 
کنندگی حســین حقیقی از محصولات باشــگاه فیلم سوره است که 
به بخش مسابقه دوازدهمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه 
دانشــجویی چین راه یافتــه بودند و موفق به کســب جایــزه از این 

جشنواره شدند.
فیلم کوتاه »ســوزن« جایزه بهترین اثر درام و انیمیشــن کوتاه »پیچ 

تاریخی« جایزه سوم بخش انیمیشن این جشنواره را دریافت کردند.
جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه دانشــجویی چین به دنبال پرورش 
اخلاق، پیشبرد فرهنگ ســنتی عالی چین، خلق و انتقال انرژی مثبت 
در اجتماع، پرورش ارزش های سوسیالیســتی برای دانشجویان خود 
و توسعه علم و فناوری در این صنعت از ســال ۲۰۱۲ برپا  می شود و هم 
اکنون تجربیات فراوان را کسب کرده و در حال حاضر به مرحله توسعه 

و شکوفایی خود رسیده است.
این جشنواره امسال در هشــت بخش اصلی »درام«، »مستند«، »فیلم 
تبلیغاتی«، »تیزرهای تجاری«، »فیلم کوتاه«، »فیلم کوتاه کمدی«، 
»انیمیشن« و »فیلم فیلمبرداری شده توســط دوربین بدون دخالت 

انسان« برگزار شد.
این جشــنواره در روزهای ۱۴ تا ۱۷ می برابر با ۲۵ تا ۲۸ اردیبهشت در 
شهر پکن چین برپا و همچنین مراســم اختتامیه این جشنواره در روز 

۱۸ می برابر با ۲۹ اردیبهشت برگزار شد.
پخش بین الملل این ۲ اثر برعهده مرکز بین الملل سوره است.

سه فیلم جدید در راه اکران
 قرارداد ســرگروهی »آبی روشــن«، »خجالت نکــش ۲« و »کوچه 

ژاپنی ها« ثبت شد.
 ششمین جلسه شورای صنفی نمایش در خانه سینما برگزار شد. شورا 
بعد از بررسی درخواست ها و موارد مطرح شده، قرارداد سه فیلم را ثبت 

کرد:
۱.فیلم ســینمایی »آبی روشــن« به کارگردانی بابک خواجه پاشــا و 
تهیه کنندگی سیدمحمدحســین میری با پخش »شــهرفرنگ« به 

سرگروهی سینما فرهنگ
۲. فیلم ســینمایی »خجالت نکش ۲« به کارگردانــی رضا مقصودی و 
تهیه کنندگی ســیدامیر پروین حســینی با پخــش »فیلمیران« به 

سرگروهی پردیس سینمایی آزادی
۳. فیلم ســینمایی »کوچه ژاپنی ها« به کارگردانی امیرحسین ثقفی و 
تهیه کنندگی علی اکبر ثقفی به سرگروهی پردیس سینمایی مگامال 

)پخش این فیلم بر عهده تهیه کننده اثر است(.
با توجه به ترافیک اکران فیلم های جدیــد، محتمل ترین زمان ممکن 

برای نمایش این آثار، نیمه دوم خردادماه است. 

قاب

ترانه سرا و دبیر اجرایی جایزه افشــین یداللهی گفت: 
در تلاش هستیم که امســال پنجمین دوره این جایزه 
را برگزار کنیم و در این دوره  مانند دوره های گذشــته، 

ترانه سرایان نونفس باهم به رقابت می پردازند.
 مهدی ایوبی درباره چگونگی شــکل گیری خانه ترانه 
و فعالیت های ایــن خانه اظهارداشــت: خانه ترانه از 
سال ۱۳۸۰ با مدیریت دکتر افشین یداللهی، شاعران 
و ترانه ســرایانی همچــون عباس ســجادی، نیلوفر 
لاری پور و یغما گلرویی تشــکیل شــد و در همه این 
ســال ها حتی زمان فوت دکتر یداللهی، هر پنجشنبه 
به گردهمایی ترانه سراها و خواندن ترانه ها اختصاص 

داشت.
وی گفــت: بعــد از مدتــی که از جلســات گذشــت 
شکاف هایی بین دست اندرکاران و تیم مدیریتی اتفاق 
افتاد و دکتر یداللهی از سال ۱۳۸۵ تا لحظه فوتش این 

بار را تنهایی به دوش کشید و نگذاشت خانه 
ترانه تعطیل شود. 

تمام ترانه ســراهای صاحب ســبکی که در 
حوزه ادبیات آهنگین ما موثر بودند، از خانه 

ترانه معرفی شدند.
ایوبی افزود: در تمام مدتی کــه خانه ترانه را 
دکتر یداللهی به تنهایــی مدیریت می کرد 

دوســتانی مانند خود بنده، حسن علیشــیری، صابر 
قدیمی، امیرحســین مصــاح، علی ایلیــا، حمیدرضا 
صمدی، امیر توده فلاح و عمران میری در کنارشــان 
بودیم و کمک می کردیم روند برگزاری جلســات برای 
وی ســاده تر شــود و متاســفانه با فوت دکتر ما باقی 
ماندیم و جلســه ای که باید حتماً ادامه پیدا می کرد. به 
همین دلیل با روزبه بمانی صحبت کردیم و او از ســال 
۱۳۹۵ تا چند ماه پیش این مســئولیت را پذیرفت که 

دوره بسیار موفقی بود.
این ترانه ســرا بیان کرد: چهــار دوره جایزه 
افشین یداللهی برگزار شــد که دبیر جایزه 
روزبه بمانی بود و بنده هــم دبیر اجرایی این 
جشــن ها بودم. این دوره ها در شأن ادبیات 
بودند و بعیــد می دانم در ایــن حوزه چنین 
جلســاتی برگزار شــده باشــد و یا در آینده 

برگزار بشود.
وی اظهارداشت: پس از استعفای آقای بمانی به دلیل 
مشــغله ها و اجرای کنسرت هایشان، هیات اجرایی که 
ســال ها در کنار دکتر بودند تصمیم گرفتند جلسات 
خانه ترانــه را به صــورت گروهی برگــزار کنند و من 
هم یکی از این اعضا هســتم که در فرهنگســرای ابن 
ســینا، مکانی که خانه ترانه برای نخستین بار در آنجا 
برگزار شد در خدمت ترانه ســرایان هستیم که امروز 

دوازده جلســه بعد از آقای بمانی میزبان هنرمندان و 
هنردوستان بوده ایم.

ایوبی گفت: در تلاش هستیم که امسال پنجمین دوره 
جایزه افشــین یداللهی را برگزار کنیــم که در صورت 
فراهم شــدن شــرایط، جزییات از طریق رسانه های 
معتبر به اطــلاع مخاطبان و علاقه مندان می رســد. 
در دوره  تازه مانند دوره های گذشــته، ترانه ســرایان 
نونفس باهم به رقابت می پردازند و در زمینه  ترانه های 
اجراشده هم ســعی می کنیم بســتری فراهم کنیم تا 

شرایط داوری شان فراهم باشد.
افشین یداللهی از شاعران و ترانه ســرایان صاحب نام 
۲۱ دی ماه ۱۳۴۷ در اصفهان متولد شــد. وی پزشک 
متخصص اعصاب و روان و از ترانه ســرایان مطرح بود. 
او ۲۴ اسفندماه ســال ۱۳۹۵ در یک تصادف جاده ای 

جان خود را از دست داد.

ترانه

سیدامیرشــایان حقیقــی  فیلم های 
ســینمایی جدید یک به یک روی پرده می 
آیند و این در حالی اســت که فیلم های در 
حال اکران بــه آرامی مخاطبــان خود را از 

دست می دهند.
 برمبنای آمار ســمفا تا ســاعت ۲۳ شنبه 
شب ۲۹ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳، تاکنون ۶ 
میلیون و ۱۲۴ هزار و ۳۰۴ نفر در ۱۵۴ هزار 
و ۱۴۶ سانســی که ۱۳ فیلم سینمای ایران 
در سالن های سینمایی به نمایش گذاشته 
اند، به تماشــای آثار نشســته اند و فروشی 
نزدیک به ۳۵۰ میلیــارد و ۸۳۹ میلیون و 
۲۷۷ هزار تومان را برای ســینمای ایران به 
ارمغــان آورده انــد؛ بدین ترتیــب فروش 
ســینمای ایران در ابتدای ســال ۱۴۰۳ از 

۳۵۰ میلیارد عبور کرده است.
در هفت روز گذشــته، فیلم های سینمای 
ایران فرصــت نمایش در ۲۰ هــزار و ۵۰۲ 
ســانس را پیدا کرده و توســط ۶۹۳ هزار و 
۸۷۲ نفر تماشا شــده اند؛ به این ترتیب در 
این هفته، میــزان فروش ســینمای ایران 
عددی معادل با ۳۶ میلیارد و ۳۷۰ میلیون 
و ۷۷۵ هزار تومان بوده است که در مقایسه 
با هفته گذشته کاهش ۱۱ میلیاردی فروش 

را تجربه کرده است.
بر این مبنا میانگین مخاطبــان هر کدام از 
فیلم های ســینمای ایران در هر ســانس 
عددی نزدیک به عــدد معمول ۳۳ نفر بوده 
اســت در حالی که هفته گذشــته این عدد 

نزدیک به ۴۳ نفر بود.
»مست عشق« به کارگردانی حسن فتحی، 
پرفروش ترین فیلم هفته گذشته محسوب 
می شود، این فیلم که از ۵ اردیبهشت اکران 
شده اســت به عنوان یک فیلم غیرکمدی 
رکوردهای قابــل توجهی از خــود برجای 
گذاشــته اســت و در مدت ۲ هفته گذشته 
با بلیت فروشــی حدود ۲ برابری نسبت به 
»تمساح خونی« و »سال گربه« با فاصله ای 
قابل توجــه در جایگاه اول جــدول فروش 

هفته گذشته قرار گرفته است.
فیلم »مســت عشــق« در نخســتین روز 
نمایش عمومی خود، در یک رکوردشکنی 
بی ســابقه توانســته بود با جذب ۵۱ هزار 
مخاطب، رکورد فروش روز نخست سینما را 
از آن خود کند. مجموع فروش روز نخســت 
این فیلم ۳ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

بوده است.
این فیلم در هفت روز گذشــته با فروشــی 
معادل با ۱۵ میلیارد و ۴۷۵ میلیون و ۷۶۵ 
هزار تومــان، کاهش فــروش ۹ میلیاردی 
نسبت به هفته قبلش داشته است. »مست 
عشــق« با در اختیار داشــتن ۴۵۰ سالن 
ســینما، توســط بیش از ۲۹۲ هــزار نفر 
تماشا شده اســت. بر مبنای آمار ارائه شده، 
میانگین مخاطبان فیلم »مست عشق« در 
هر سانس، عددی نزدیک به ۴۳ نفر است و 
بدین ترتیب این فیلم در قیاس با هفته قبل 

یک سوم مخاطبانش را از دست داده است.
»مست عشــق« که از ۵ اردیبهشت بر پرده 
سینماها نقش بســته اســت، با در اختیار 
داشتن ۶۱۷ سالن سینما، توسط ۱ میلیون 
و ۵۱۲ هزار نفر تماشــا شــده و به فروشی 

بیشتر از ۸۶ میلیارد تومان رسیده است.
همچنــان  کــه  خونــی«  »تمســاح 
پرفروش ترین فیلم ســال ۱۴۰۳ محسوب 
می شود و در رده دوم جدول فروش هفتگی 
قرار دارد توانســته در هفت روز گذشته به 
فروشی معادل با ۷ میلیارد و ۵۱۳ میلیون و 
۴۲۲ هزار تومان دست پیدا کند و در قیاس 
با فروش هفته گذشــته یک میلیارد کاهش 

فروش را تجربه کرده است.
میانگین مخاطبان فیلم »تمســاح خونی« 

در هر سانس، عددی نزدیک به ۳۴ نفر بوده 
اســت و تقریباً با روند کاهش تعداد افراد در 
سالن ها مواجه است چرا که همین میانگین 
برای »تمساح خونی« در هفته گذشته ۳۷ 

نفر و در ۲ هفته گذشته ۳۹ بود.
»تمســاح خونــی« که اکــران خــود را از 
۱۶ اســفند ماه ســال قبل در قالب اکران 
نوروزی آغــاز کرده اســت، بــا در اختیار 
داشتن ۶۶۹ سالن ســینما در سال جاری، 
توســط ۲ میلیون و ۴۳۹ هزار نفر تماشــا 
شــده و به فروشی بیشــتر از ۱۴۶ میلیارد 
تومان رســیده اســت. این فیلم همچنان 
پرفروش ترین فیلم ســینمایی سال ۱۴۰۳ 

محسوب می شود.
»ســال گربه« دیگر کمدی ایــن روزهای 
سینما در رده ســوم جدول پرفروش ترین 
آثار ســینمای ایران در هفت روز گذشــته 
و بعد از »تمســاح خونی« قرار می گیرد. ۶ 
میلیارد و ۴۷۲ میلیــون و ۲۱۷ هزار تومان 
عددی اســت که از فروش فیلــم مصطفی 
تقی زاده در هفت روز گذشــته اعلام شده 

است.
»ســال گربــه« که اکــران خــود را از ۲۲ 
فروردین ماه ســال ۱۴۰۳ به ســرگروهی 
پردیس سینمایی مگامال آغاز کرده است، 
با در اختیار داشتن ۶۰۸ ســالن سینما در 

ســال جاری، توســط ۸۸۹ هزار نفر تماشا 
شده و به فروشی بیش از ۴۸ میلیارد و ۳۴۸ 

میلیون تومان رسیده است.

چه فیلم هایی در رده چهارم تا هشتم 
قرار دارند

»بــی بــدن« در جایــگاه چهــارم جدول 
پرفروش هــای هفتــه قــرار دارد و در یک 
هفته گذشته فروشــی معادل با ۲ میلیارد 
و ۸۰۸ میلیون و ۴۶۹ هــزار تومان را به نام 
خود ثبت کرده اســت که این فروش تقریباً 
معادل فروش هفته قبل این فیلم محسوب 

می شود.
»بی بــدن« که اکران خود را از ۲۳ اســفند 
ماه سال ۱۴۰۲ در قالب اکران نوروزی آغاز 
کرده است، با در اختیار داشتن ۵۱۹ سالن 
سینما در سال جاری، توسط ۶۸۳ هزار نفر 
تماشا شده و به فروشی بیشتر از ۴۰ میلیارد 

تومان رسیده است.
»قلهــک« بــه تهیه کنندگــی مصطفی 
شایســته نیز در یک هفته گذشــته توسط 
۱۷ هزار و ۱۴۹ نفر تماشا شده و به فروشی 
معادل با ۱ میلیــارد و ۲۴۸ میلیون تومان 
رسیده است و به این ترتیب این اثر در اولین 
هفته حضور خود بر پرده ســینماها در رده 
پنجم جدول فروش هفته ای که گذشــت 

قرار می گیرد و فروش حدودی یک میلیارد 
تومانی را تجربه کرده است.

»آســمان غرب« به تهیه کنندگی حبیب 
والی نژاد نیز در یک هفته گذشــته توسط 
۳۰ هزار و ۲۶۲ نفر تماشــا شده و به فروشی 
معادل با ۱ میلیــارد و ۱۹۹ میلیون تومان 
رسیده اســت. به این ترتیب این اثر در رده 
ششم جدول فروش هفته ای که گذشت قرار 
می گیرد و مشــابه هفته گذشته اش فروش 
حدودی یک میلیاردی را تجربه کرده است.

نکتــه قابل توجه این اســت که »آســمان 
غرب« با تعــداد مخاطبان دوبرابر »قلهک« 
فروشــی کمتر از این فیلــم را تجربه کرده 
است و به نظر می رســد بلیط های »آسمان 
غرب« به صورت نیم بها فروخته شــده اند 
و نقش قابل توجهــی در افزایش مخاطبان 

فیلم شهید شیرودی داشته اند.
فیلم سینمایی »ایلیا؛ جستجوی قهرمان« 
به کارگردانی ســیدعلی موســوی نژاد با 
فروش بیــش از ۲۰ هزار بلیــت در جایگاه 
هفتم گیشه فروش سینماها قرار می گیرد. 
این فیلم نیز با در اختیار داشتن ۱۹۸ سالن 
سینما و ۷۶۱ ســانس در هفت روز گذشته، 
پذیرای بیش از ۲۰ هزار مخاطب بوده است 
و به فروشــی معادل با ۸۳۱ میلیون و ۷۰۷ 

هزار تومان رسیده است.
»تگزاس ۳« با اینکه هنوز به پرده ســینما 
نیامده اســت بــا پیش فــروش بلیت ها در 
جایــگاه هشــتم و بالاتــر از »نیلگــون«، 
»آپارتچی« و »تاوان« قــرار می گیرد و در 
یک هفته گذشته فروشــی معادل با ۳۶۳ 
میلیون و ۳۷۰ هــزار تومان را بــه نام خود 

ثبت کرده است.
فیلم ســینمایی »نیلگون« در جایگاه نهم 
گیشه فروش ســینماها قرار می گیرد. این 
فیلم نیز با در اختیار داشــتن ۱۱۴ ســالن 
سینما و ۴۶۵ ســانس در هفت روز گذشته، 
پذیرای بیش از ۲ هزار مخاطب بوده اســت 
و به فروشــی معادل با ۲۳۳ میلیون و ۸۶۰ 
هزار تومــان در دومین هفتــه اکران خود 

رسیده است.
»آپاراتچی« نیز در هفت روز گذشته توسط 
۴ هزار و ۸۴۵ نفر تماشا شــده و به فروشی 
بیش تر از ۲۲۰ میلیون تومان رسیده است. 
بنابرایــن این فیلم نیــز در رده دهم جدول 

فروش قرار دارد.

پنجمین جایزه افشین یداللهی برگزار می شود

با برگزاری اختتامیه

واک معرفی برگزیدگان پژ
خریدار  برگزیــدگان آییــن اختتامیه 
جشنواره مســتند رادیویی پژواک با اهدای 

جوایز در بخش های مختلف معرفی شدند.
 آیین اختتامیه ســومین دوره از جشنواره 
رادیویی »پژواک« با حضــور پیمان جبلی 
رییس رسانه ملی، معاونان وی، پیشکسوت 

ها و هنرمندان رادیو برگزار شد.
فرزاد حســنی اجرای این مراسم را بر عهده 
داشت و در بخشی از آن از اجرای یک برنامه 

طنز تند و تیز خبر داد.
در بخشی از این مراســم رادیویی با اجرای 
دوبله روی بخشــی از فیلم »مــادر« علی 
حاتمی هنرمندان رادیو به شوخی با پیمان 
جبلی رییس صداوسیما پرداختند و حمید 
جبلی بازیگر این فیلم با پیمان جبلی اشتباه 
گرفته می شــد. طنازی این بخــش و بیان 
معضلات تسهیلات و قراردادهای رادیو در 
این آیتم با اقبال و تشویق های حضار داخل 

سالن مواجه شد.
در ادامــه برگزیــده های هر بخــش از این 

جشنواره به شرح زیر اعلام شدند:

بخش پادکست
متین الســادات فیــروزی با اثــر »خاص 

باشید« از رادیو ایران برگزیده شد.
خدایــار رنجبر با اثــر »بر انجیــر« از مرکز 

فارس برنده دیپلم افتخار شد.

بخش مشارکت اجتماعی
لیلا عســکری با اثر »بازخوانــی« از مرکز 

اصفهان برگزیده شد.

بخش پهلوی از ظهور تا سقوط
سیدحامد موســوی با اثر »رضاشاه از ظهور 

تا سقوط« رادیو فرهنگ برگزیده شد.

بخش زن ایرانی نماد توانایی
اکرم رضایی آقامیرلو با اثر »کیمیا« از مرکز 

آذربایجان شرقی برگزیده شد.
فرشته لطفی با اثر »خواهر طاهره« از رادیو 

ایران منتخب شد.

بخش افول غرب و نقد غرب زدگی
کیاوش کاملی فر با اثر »خاکسترنشین« از 

رادیو صبا برگزیده شد.

بخش دستاورد فناوری
تجلیل از هدی فلاح از رادیو تهران برای اثر 
»ســیاهچاله«.در ادامه این مراسم از کتاب 
مستند رادیویی با عنوان »به زبان آدمیزاد« 

از مهدی آذری رونمایی شد.

بخش واکنش سریع
موضوعــات حادثه کرمــان، واقعــه غزه و 
عملیات تنبیهی وعده صــادق موضوعات 

این بخش بودند که مریم یوســفی پور با اثر 
»دیوار« از رادیو اقتصــاد جایزه ویژه غزه را 

دریافت کرد.
در بخش حادثه تروریســتی کرمان مهدیه 
چمن رســان با اثر »مثل قاســم« از مرکز 

کرمان برگزیده شد.
همچنین ســینا شــاملو جانی بیــک با اثر 
»کرمــان چون کــوه« از ایرانصــدا و مریم 
امینی با اثر »روی بال فرشته« از مرکز ایلام 

دیپلم افتخار گرفتند.
در بخــش عملیات تنبیهی وعــده صادق، 
احمد یوســفی مقدم رهنــی از رادیو گفت 
و گو با اثر »طلوع در نیمه شــب« برگزیده 
شــد. همچنین در این بخش ملیحه صادق 
کاظمی با اثر »آوانگارد« از رادیو ســلامت 

دیپلم افتخار کسب کرد.

تجلیل از خانواده شهید طهرانی مقدم
در ادامه مراســم بــا حضور پیمــان جبلی 
رییس سازمان صدا و ســیما و علی بخشی 
زاده معاون صدا از خانواده شــهید ســردار 

طهرانی مقدم تجلیل شد.
همچنین یادبود شهید سید رضی موسوی 
و شــهید زاهدی از دیگر بخــش های این 

مراسم بود.

جوایز بخش ویژه »پژواک«

بخش جایزه مقاومت
حمید بهمنی و حســن عبدالهاشــم پور با 
اثر »ســوی حمید« از رادیو ورزش برگزیده 

شدند.

بخش جایزه پیشرفت
سیدحســین رضوی با اثر »رو به رشــد« از 

رادیو سلامت برگزیده شد.

جایزه سلامت
ســارا اکبری با اثر »معلم خاموش« از مرکز 

خراسان رضوی برگزیده شد.

جایزه سبک زندگی و تحکیم
 بنیان خانواده

حســین شــفیع با اثر »کوک« از مرکز یزد 
برگزیده شد.زهره ســربازی با اثر »من یک 

مادر هســتم« از رادیو ایران جایــزه ویژه 
فرزندآوری را گرفت.

جایزه جهاد تبیین و هدایت فرهنگی
سیده زهرا صالحی با اثر »مهندس« از رادیو 
ایران برگزیده شد.حامد مرادیان با اثر »کلاه 

خود« از رادیو جوان دیپلم افتخار گرفت.

جایزه پاسداشت زبان فارسی
نائب صالحی گوجانی با اثــر »گنجینه« از 

رادیو معارف برگزیده شد.
نیکو یوســفی با اثر »محمدعلی بهمنی« از 

رادیو تهران برگزیده شد.

جایزه سرمایه اجتماعی
نیلوفر قاســمی پور با اثر »نشان شریف« از 

رادیو صبا برگزیده شد.
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میدان

مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو در پایان 
لیگ پرتغال یک جایــزه فردی را به نــام خود به ثبت 
رســاند. تیم های فوتبال پورتو و بــراگا در هفته پایانی 
لیگ پرتغال شامگاه شــنبه ۲۹ اردیبهشت رو در روی 

هم قرار گرفتند که این بازی در پایــان با نتیجه یک بر 
صفر به سود پورتو به پایان رسید.

مهــدی طارمی مهاجــم ایرانی پورتو در ایــن بازی از 
دقیقه ۷۶ وارد زمین شــد و در دقیقه ۸۶ روی پاســی 

که برای وندرســون گالنو ارســال کرد، زمینه ساز گل 
پیــروزی بخش تیمش شــد.در پایان لیــگ پرتغال، 
پورتو با کسب ۷۲ امتیاز و پس از تیم های اسپورتینگ 
و بنفیکا در جایگاه ســوم ایســتاد. همچنین، مهدی 

طارمی از ســوی باشــگاه پورتو جایزه »شایستگی و 
ارزش های پورتو« را از آن خود کرد. این آخرین دیدار 
طارمی با پیراهن پورتو در لیــگ پرتغال بود و او باید در 

فینال جام حذفی به مصاف اسپورتینگ برود.

لژیونر

خریدار   رییس فدراسیون فوتبال گفت: 
لیگ ســال آینده به طور قطع با سیســتم 

کمک داور ویدئویی برگزار خواهد شد.
 مهدی تاج روز یکشــنبه در اولین سمینار 
آموزش مقدماتی کمــک داوران ویدیویی 
که در محل آکادمی ملــی فوتبال در حال 
برگزاری است، گفت: VAR موضوع مهمی 
است که در دســتور کار فدراسیون فوتبال 
اســت. چند اتفــاق دیگر هم بــود که باید 
اتفاق می افتــاد. یکی از آن هــا ورود بانوان 
به ورزشــگاه ها بود کــه رخ داد و حالا باید 
از آن حضانت کرد تا از دســت نرود و دومی 
هم بحــث داوری بود که ایــن هم به حضور 
بانوان ربط دارد. اگر داور چند سوت اشتباه 
بزند، جو ورزشــگاه ملتهب و باعث می شود 
حرف هایی زده شــود تا موضوع ورود بانوان 

به ورزشگاه در هاله ای از ابهام قرار بگیرد.
وی افــزود: اگــر بگوییم اســتعداد داوری 
در کشــورمان کم اســت، به طور قطع این 
موضوع درست نیست. ســهم داوران ما در 
قضاوت هــای بین المللی نشــان می دهد 
که این مســاله درست نیســت. اما یکی از 
موضوعات مهم این اســت کــه VAR در 
مسایل داوری غالب شده و کمک  شایانی به 
بخش داوری می کند. کمک داور ویدئویی 
کمک می کند فضای ورزشــگاه آرام بماند. 
در دربی دیدید که پنالتــی گرفتند و مردم 
هم متقاعد شــدند که این اتفــاق رخ داده 
اســت. البته من خودم خیلی بــاور ندارم، 
اعتراض هــا با VAR قطع شــود اما آوردن 
آن کمک زیادی به آرام ســازی ورزشــگاه 

می کند.
تاج افزود: یک تشــکر هــم دارم از جامعه 
داوری که زحمات زیادی کشــیدند. یکی 
از پاک ترین جامعه ها، جامعه داوری اســت 

و انصاف نیســت که با این دستمزدهایی که 
رواج دارد و مربیان و بازیکنان می گیرند و با 
این دستمزدهایی که داوران می گیرند، این 
قشــر مورد حمله قرار گرفته شود. البته در 
این قشر ممکن است مســائلی وجود داشه 
باشــد و باید پیگیری کرد و ما هم پیگیری 

می کنیم.
وی عنوان کرد: ما در کنگره کنفدراســیون 
فوتبال آســیا برای بخش داوری فلسطین 
نیز ســکوت کردیم. ۱۱۸ داور و بازیکن در 
آنجا شهید شــده اند که اتفاق نادری است و 
ســند بزرگی اســت که رژیم صهیونیستی 

جنایت علیه بشریت انجام دادند. 
رییــس فدراســیون فوتبــال در جمــع 
خبرنگاران نیز بیان کرد: یک موضوع بسیار 

مهمی داریم که آن هم مســاله فلســطین 
است. ایران، الجزایر و فلسطین درخواست 
داشــتند تا به مســاله فوتبال فلســطین 

رسیدگی شود.
 فلســطینی ها در حال حاضــر هیچ زمینی 
برای مســابقه ندارند و تمام ایــن زمین ها 
تخریب شــده اســت. ۶۰۰ حمله هوایی به 
این زمان ها انجام شــده و این خیلی دردآور 
اســت. به نظر من هــر آدم آزاده ای هر جور 
نگاه کند، باید در این کنگره دفاع می کرد و 

من دفاع را خوب دیدم. 
نماینده رژیم صهیونیســتی در آنجا اعلام 
کرد که ایران و فلســطین دارند جو نشست 
را به هم می زنند و به نظر من کار ما درســت 
بود. رفاقت من با جیانــی اینفانتینو رییس 

فیفا بسیار خوب اســت اما فکر می کنم که 
نظر کشور ما در این خصوص بسیار پویا بود.  
تاج افزود: در ادامه ایــن کنگره بحث کمک 
داور ویدئویی بــود که خیلی خــوب بود و 
تغییر در برخی مســابقات که انجام شد و ما 

شرایط خوبی در آنجا داشتیم.
 در AFC یک دقیقه ســکوت برای شهدای 
فلسطین وجود داشــت که خیلی ارزشمند 

بود. 
رییس فدراســیون فوتبال در پاسخ به این 
پرسش که چرا فساد در فوتبال دو سال بعد 
کشف شد، گفت: فســاد وقتی کشف نشود، 
کسی نمی داند و سال ۱۴۰۰ در یک باشگاه 
کرمانی این اتفاق افتاده و یک نهاد نظارتی 
اســت که دارد روی آن کار جدی می کند و 

خیلی هم کار خوبی اســت. وقتی سراغ من 
آمدند، حرف من این بود کــه ما در کمیته 
اخلاق و انضباطی به یک ســری مســائل 
رسیدگی نمی کنیم. این موضوع باید حتما 
به محاکم قضایی بــرود و اگر آنها رای دادند 
ما هم به فوتبالی بــودن آن رای می دهیم و 

این قطعی است. 
وی افزود: فدراسیون خودش نقش بسزایی 
در پیگیری مســائل فســاد دارد. البته هر 
کس در هر مقامی فســادی صورت داده، ما 
پیگیری می کنیم. هر کسی هر موردی دارد، 
می تواند پیگیری کند. در رســانه ها به این 
موضوع دامن زدن و آبروی افــراد را بردن، 

کار درستی نیست. 
تاج در پاســخ به این پرســش کــه آیا جام 
حذفی با VAR برگزار می شــود یا نه، بیان 
کرد: جــام حذفی را پیگیــری می کنیم اما 

لیگ نه چون فیفا اجازه نمی دهد. 
رییــس فدراســیون فوتبــال در خصوص 
کار کردن ســهیل مهدی با توجه به این که 
برکنار شــده، گفت: تا دادگاه برای سهیل 
مهدی و خداداد افشاریان حکم قطعی صادر 
نکنــد، اتفاقی رخ نمی دهد اما فدراســیون 
فوتبال و آن ها تشخیص شــان این بوده که 
در این پست نباشــند و فکر کردیم این کار 

بهتر است. 
وی در پاســخ بــه ایــن پرســش کــه آیا 
شــهاب الدین عزیزی خادم به فدراسیون 
برخواهد گشــت یا نه، گفت: این ها را باید از 

حقوق دان ها بپرسید. 
تاج در خصوص ســفیر اهدای عضو شدنش 
بیان کرد: خودم اعتقادم این است که مرگ 
حق اســت و شــرط آن هم پیری نیست و 
به نظر مــن اگر هر کس فوت کــرد و بتواند 

اعضای خود را اهدا کند، کار خوبی است.  

در پایان لیگ پرتغال؛ جایزه شایستگی و ارزش های پورتو به مهدی طارمی رسید

سرخ ها، بهترین میهمان لیگ بیست وسوم؟

رکوردی ویژه در انتظار پرسپـولیس اوسمار
خریدار  سرخ پوشــان پایتخت در آستانه 
رســیدن به عنوان برترین تیم میهمان در 

فصل جاری لیگ برتر هستند.
لیگ برتر فوتبال ایران در دوره بیست وسوم 
به سرنوشت سازترین روزهای خود رسیده 
و کمتــر از دو هفته دیگر، سرنوشــت تیم 
قهرمــان مشــخص خواهد شــد؛ آن هم 
در حالی کــه فقــط تیم های اســتقلال و 
پرســپولیس در کــورس قهرمانــی لیگ 
بیست وسوم هســتند و یکی از این دو تیم 
پرطرفــدار پایتخــت می توانند بــه مقام 
قهرمانی رقابت ها برســند. در کنار رسیدن 
به عنوان قهرمانی، تــلاش تیم ها برای ثبت 
عملکرد درخشــانی در دیدارهای خانگی و 
بیرون از خانه و البته تلاش ســتاره ها برای 
درخشــش در جدول عناوین فردی ادامه 

دارد.
اســتقلالی ها در هفته گذشــته با شکست 
دادن فولاد خوزســتان توانســتند عنوان 
برترین تیم خانگی فصل را خیلی زود از آن 
خود کنند؛ چرا که شاگردان جواد نکونام در 

۱۴ مسابقه موفق به کسب ۳۸ امتیاز از ۴۲ 
امتیاز ممکن شده اند و رکوردی فوق العاده 
را از خود بــه جای گذاشــته اند. بعد از آنکه 
آبی پوشــان پایتخت به عنوان بهترین تیمِ 
میزبان لیگ بیست وســوم رســیدند، حالا 
تلاش تیم ها برای کســب عنــوان بهترین 
تیمِ میهمان ادامه دارد و در این زمینه هم ۳ 
تیم شانس رسیدن به این عنوان را دارند که 
پرسپولیســی ها در یک قدمی کسب عنوان 

برترین تیم میهمان فصل هستند.

تیمِ اوسمار در سودای کسب
 3 امتیاز حیاتی

سرخ پوشــان پایتخت در فصل جاری ۱۴ 
بار برابر رقبای خود به میــدان رفته اند که 
به جز شکســت برابر ســپاهان در اصفهان 
و باخت مقابــل آلومینیــوم در اراک، دیگر 
برابر رقبای شــان در بیرون از خانه باختی 
را متحمل نشــده اند و از ۴۲ امتیاز ممکن، 
۲۸ امتیاز به دســت آورده اند. بــا ثبت این 
رکورد، پرســپولیس بهترین تیم بیرون از 

خانه است و آن ها تا پایان لیگ بیست وسوم 
تنها یک سفر خارج از تهران خواهند داشت 
که باید بــه قزوین بروند و برابر شــمس آذر 
قرار گیرند که کســب پیروزی برابر این تیم 
می تواند صدرنشینی سرخ پوشان پایتخت 
در دیدارهای بیــرون از خانه فصل جاری را 

مسجل کند.

ذوبی ها به دنبال ثبت رکوردی ویژه
شــاگردان محمد ربیعی در تیم ذوب آهن 

اصفهــان، بخش مهمــی از فصــل عنوان 
برتریــن تیم بیــرون از خانــه را در اختیار 
داشــتند اما حالا بــا کســب ۲۳ امتیاز از 
۱۳ مســابقه در رتبه دوم نام شان به چشم 

می خورد.
 آن ها ۲ بازی حساس بیرون از خانه با فولاد 
خوزســتان و گل گهر ســیرجان دارند که 
کســب ۶ امتیاز از این ۲ دیدار پیش رو )در 
صورت لغزش پرسپولیس برابر شمس آذر( 
می توانــد ذوبی ها را به عنــوان برترین تیم 
بیرون از خانه برســاند و رکــوردی ویژه را 

نصیب شاگردان ربیعی خواهد کرد.

آبی ها در رویای ثبت 
سه گانه ای جذاب!

اســتقلالی ها هم کــه باید برابــر تیم های 
نســاجی مازندران و پیکان تهران در بیرون 
از خانه به میدان بروند، فعلًا موفق به کسب 
۲۲ امتیــاز از ۱۲ بازی شــده اند و کســب 
۶ امتیاز از ۲ بــازی آینــده )در صورتی که 
پرسپولیس مقابل شــمس آذر بازنده شود 

و ذوب آهن ناکام در کســب ۶ امتیاز کامل 
از ۲ بازی آینده باشــد( می تواند آبی پوشان 
پایتخت را مشترک با پرسپولیس به عنوان 
بهترین تیــم میهمان فصل برســاند که در 
این صورت آبی هــا در کنار کســب عنوان 
قهرمانی می توانند بهترین تیــمِ میزبان و 

میهمان فصل هم شوند!

وضعیت بحران زده تیم های جنوبی
استقلال خوزســتان با کسب ۸ امتیاز از ۱۳ 
مســابقه، ضعیف ترین تیــم میهمانِ لیگ 
است و آبی پوشــان که تنها یک برد در خانه 
رقبا در فصل جاری کســب کرده اند، برای 
فرار از شــرایط بحرانی، کار سختی دارند و 
باید بتوانند برابر پرســپولیس تهران و مس 
رفســنجان در ۲ بازی پیاپی امتیاز بگیرند! 
فولاد خوزســتان، نســاجی مازنــدران و 
صنعت نفــت آبادان هــم دیگــر تیم های 
ناموفق در بازی های بیرون از خانه هســتند 
که هر ۳ تیم هر کدام از ۱۴ بــازی در خانه 

رقبا تنها ۱۰ امتیاز به دست آورده اند!

سهمیه های المپیکی ایران به ۳۴ رسید
 با شاهکار نیما عالمیان و ندا شهســواری در رقابت های تنیس روی میز 
آســیای میانه، تعداد ســهمیه های کاروان المپیک کشــورمان برای 

حضور در رقابت های ۲۰۲۴ پاریس به عدد ۳۴ رسید.
 رقابت هــای فینال رقابت هــای تنیس روی میز انتخابــی المپیک در 
منطقه آســیای میانه به میزبانی ازبکســتان برگزار شــد و ۲ سهمیه 

المپیکی این رقابت ها به نمایندگان ایران رسید.
ابتدا ندا شهســواری با قهرمانی در فینال این رقابت ها مقابل ســروناز 
از قزاقستان مســافر پاریس شــد و به فاصله چند دقیقه، نوشاد و نیما 
عالمیان در فینال تمام ایرانی آسیای میانه درحالی به مصاف هم رفتند 
که در نهایت نیما عالمیان با پیروزی مقابل نوشاد، سومین حضور خود 
در المپیک را قطعی کرد تا ۲ ســهمیه المپیک تنیس روی میز از طریق 
رقابت های آســیای میانه قطعی شود.با اضافه شــدن این دو سهمیه، 

تعداد سهمیه های المپیک ایران به عدد ۳۵ رسید.
پیش از این ایران در رشــته های کشــتی آزاد)۵ ســهمیه(، کشــتی 
فرنگی)۶ ســهمیه(، شمشــیربازی)۴ ســهمیه در مجموع انفرادی 
و تیمــی(، تیراندازی)۴ ســهمیه(، دوچرخه ســواری)یک ســهمیه 
وایلدکارت(، وزنه برداری)۲ سهمیه(، تکواندو)۴ سهمیه(، قایقرانی)۵ 

سهمیه( و ژیمناستیک)یک سهمیه( کسب کرده بود.

 تکواندو ایران بعد از ۸ سال قهرمان 
قاره کهن شد

 رقابت های تکواندوی قهرمانی آسیا پایان درخشانی برای ایران داشت 
تا تیم ملی کشورمان بعد از ۸ ســال بار دیگر فاتح سکوی قهرمانی قاره 

کهن باشد.
 بیست و ششمین دوره مســابقات تکواندو قهرمانی آسیا که پنجشنبه 
۲۷ اردیبهشــت ماه با حضور ۲۴۴ تکواندوکار از ۳۳ کشور به میزبانی 
ویتنام در سالن تین سون شــهر دانانگ جریان داشت، امروز شنبه ۲۹ 

اردیبهشت ماه با قهرمانی مردان ایران به پایان رسید.
تیم ملی ایران که ۸ ســال قبل قهرمان آسیا شده بود، یک بار دیگر روی 
سکوی قهرمانی ایستاد. مردان ایران با دو طلا، یک نقره و یک برنز بالاتر 
از همه، قهرمان شدند. کره جنوبی با دو طلا، دو نقره و یک برنز در جای 

دوم ایستاد، ازبکستان و عربستان هم سوم و چهارم شدند.
در روز پایانی مســابقات اوزان منهای ۶۸، منهــای ۸۰ و به اضافه ۸۷ 
کیلوگرم مردان، منهای ۵۷، منهــای ۶۷ و به اضافه ۷۳ کیلوگرم بانوان 
برگزار شد که تیم ایران توسط آرین سلیمی یک طلا و علی خوش روش 

یک نقره کسب کرد.
در وزن منهــای ۸۰ کیلوگرم علی خــوش روش نماینده ایــران ابتدا 
به مصاف »هوانگ« از چین تایپــه رفت و در ۲ راند پیاپی پیروز شــد؛ 
سپس شوخرات ســالائف تکواندوکار عنوان دار ازبکستانی را ۲ بر صفر 
شکست داد و راهی دور نیمه نهایی شد. وی در مبارزه نهایی نتیجه را به 

جسوربک جایسانوف ازبکستانی واگذار کرد و نقره گرفت.

آرین سلیمی، تکواندوکار المپیکی کشورمان در نخستین مبارزه خود 
در وزن بهــا اضافه ۸۷ کیلوگرم میــن بائه مــون از کره جنوبی را در دو 
راند شکست داد و ســپس وانگ از چین را نیز با همین نتیجه از پیش رو 
برداشت. نماینده المپیکی کشــورمان در مبارزه نهایی پارک هیون وو 
دارنده مدال طــلا و برنز جهان از کره جنوبی را نیز از پیش رو برداشــت 
و به نشــان طلا دســت یافت.یلدا ولی نژاد در وزن منهای ۶۷ کیلوگرم 
در یک قرعه ســخت ابتدا به دیدار مین جو کــواک از کره جنوبی رفت 
و ۲ بر صفر باخت و حذف شــد.به این ترتیب تیم ملی ایران با کســب ۳ 
مدال طلا، ۳ نقــره و ۳ برنز به کار خود پایان داد.مهدی حاج موســایی، 
محمدحسین یزدانی و آرین ســلیمی ۳ مدال طلا، علی خوش روش، 
مهران برخورداری و ملیکا میرحســینی ۳ مدال نقره، ابوالفضل زندی، 

متین رضایی و سعیده نصیری هم ۳ مدال برنز کسب کردند.
هدایت تیم ملی تکواندو ایران در بخش بانوان برعهده مینو مداح است 

و مهروز ساعی و فاطمه نعمتی مربیان این تیم هستند.
مجید افلاکی ســرمربی تیم ملی مــردان ایران را برعــده دارد و رضا 
ایمان زاده و مهرداد یوســفی نیز دســتیاران وی هســتند. حمید رضا 

یاوری هم پزشک تیم ملی است.

کمی دور اما شدنی 
ور تاریخ، پرسپولیس را به لغزش استقلال  آیا مر

امیدوار می کند؟
پرسپولیس برای تکرار قهرمانی خود در لیگ برتر، چشم انتظار لغزش 

استقلال در ۳ هفته پایانی است.
 بیست وســومین دوره لیگ برتر به ۳ هفته پایانــی هیجان انگیز خود 
رسیده اســت و برای نخســتین بار در تاریخ لیگ برتر در این مقطع از 
فصل دو تیم حداقل ۵۹ امتیاز دارند. پرسپولیس و استقلال در شرایطی 
قهرمان این فصل را مشخص می کنند که سرنوشت قهرمانی در دست 
استقلال است. مرور تاریخ نشــان خواهد داد که پرسپولیس تا چه حد 

می تواند به لغزش رقیب خود خوش بین باشد.
در ۲۲ دوره قبلی لیگ برتر در ۵ دوره عملًا ۳ هفته آخر لیگ تشریفاتی 
بوده و تکلیف قهرمان مشخص شده بود. در ۸ دوره تیمی که در فاصله ۳ 
هفته به پایان لیگ صدرنشین بوده، دچار لغزش شده و صدر را از دست 
داده که در ۲ بار در ادامه فصل توانســته به رده نخســت بازگردد و در ۶ 
مرتبه سرنوشت قهرمان لیگ تغییر کرده است. این آمار پرسپولیس را 
به قهرمانی خوش بین می سازد ولی از آخرین باری که این اتفاق افتاده 
۸ فصل می گذرد و از لیگ شــانزدهم همواره صدرنشــین هفته ۲۷ تا 

پایان فصل موقعیت خود را حفظ کرده است.
پرســپولیس در لیگ پانزدهم پس از اوج گیری در هفته های پایانی، در 
۳ هفته آخر ۳ امتیاز در صدر فاصله ایجاد کرد و بسیار به قهرمانی امید 
داشــت. این تیم در هفته ۲۸، مغلوب نفت تهران شد و صدر جدول را به 
استقلال خوزستان واگذار کرد و در نهایت حســرت قهرمانی این تیم 
پابرجا باقی ماند. پرسپولیس امیدوار اســت که این بار اتفاقات ۳ هفته 

پایانی به نفع این تیم رقم بخورد و قهرمانی را به دست آورد.
فولاد در لیگ سیزدهم و استقلال در لیگ هشتم در ۳ هفته آخر امتیاز 
از دســت دادند و رده نخســت را واگذار کردند ولــی در پایان قهرمان 
شدند. تراکتور در لیگ چهاردهم، ســپاهان در لیگ هفتم و استقلال 
در لیگ های ششم و ســوم با ناکامی در ۳ بازی آخر، جام قهرمانی را به 

سپاهان، پرسپولیس، سایپا و پاس سپردند.
بزرگ ترین جبران اختلاف امتیاز در ۳ هفته آخر در لیگ اول رخ داد که 
باز هم پای استقلال و پرســپولیس در میان بود. استقلال در حالی پا به 
۳ هفته آخر گذاشت که ۴ امتیاز از رقیب خود پیش بود و برای قهرمانی 
لحظه شماری می کرد. این تیم اما در ۳ بازی آخر تنها ۴ امتیاز گرفت تا 

روابط عمومي شركت گازاستان كردستانپرسپولیس بالاترین از این تیم قهرمان نخستین دوره لیگ برتر شود.

فراخوان ارزيابی کيفی
)شماره 07 -1403(  جهت خريد اتصالات رزوه ای 

      شركت گاز استان كردستان ) مناقصه گزار ( درنظر دارد به استناد قانون برگزاري مناقصات فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي خريد ذيل را طبق شرايط و مشخصات مندرج در اسناد 
ازطريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت ) ستاد( برگزار نمايد.

1- نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار :  شركت گاز استان كردستان  واقع در :  سنندج-  ميدان جهاد -  ساختمان مركزي شركت گاز استان كردستان
 2- موضوع مناقصه : 

شماره فراخوان در سامانه ستادتعدادمدت زمان تحويل ) ماه(موضوع مناقصهرديف

1772003091688000020 هزارعدد6 ششخريد اتصالات رزوه ای  )مغزی ،زانو ، بوشن و...(1

نوبت اول
شناسه آگهی: 1718455

 3- توليد کننده / تامين کنندگانی كه داراي شرايط لازم بوده و آمادگي اجراي مناقصه فوق را دارند 
مي توانند جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي به سامانه تداركات الكترونيك دولت ) ستاد ( به 

شرح ذيل مراجعه نمايند.
4- شرایط اولیه متقاضیان :  

1-4- داشتن شخصيت حقوقي و مجوز توليد ، تهيه و يا فروش از مراجع ذيصلاح.     
2-4-  داشتن ظرفيت كاري خالي ، امکانات، ماشين آلات و نيروی متخصص. 

3-4-  به دليل اهميت ويژه استفاده از کالای تخصصی دارای کيفيت مناسب و مورد تاييد صنعت 
نفت ، صرفا پيشنهادات شرکت های تامين کننده داخلی مندرج در فهرست بلند واحد دستگاه مرکزی 
)AVL( نفت مورد بررسی قرار گرفته و پيشنهاد ساير تامين کنندگان داخلی، خارج از AVL به دليل 
 EP عدم حضور در فهرست بلند دستگاه مرکزی مورد قبول نمی باشد. ارائه تصوير ثبت نام در سامانه

جهت کالاهای مورد تقاضا الزامی است.         
4-4- ارائه صورت هاي مالي حسابرسي شده جهت مناقصات با برآورد بيش از ده برابر نصاب معاملات 

متوسط.
5-4-  داشتن دانش و تجربه در زمينه مورد نظر   6-4- حسن سابقه      7-4-  توان مالي و پشتيباني         
8-4- قيمت کالاها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارائه گردد.      9-4- توانايی تهيه 
و تسليم انواع ضمانتنامه های مورد نياز         10-4 داشتن كد شناسه ملي اشخاص حقوقي و ايران كد.
5- نحوه دریافت اسناد استعلام ارزیابي كیفي مناقصه گران : كليه مراحل برگزاري فراخوان 
ارزيابي از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد .لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي ، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و 

دريافت گواهي امضاي الكترونيكي  را جهت شركت در مناقصه محقق سازند.
 6- مهلت دریافت و پاسخ  اسناد استعلام ارزیابي كیفي مناقصه گران از طریق سامانه 

تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( : 
1-6 - تاريخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد  روز سه شنبه  تاريخ  1403/03/01 ساعت 8  مي باشد.   
2-6- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي روز سه شنبه  تاريخ 1403/03/08 ساعت 19 مي 

باشد.  
3-6- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابي كيفي روز سه شنبه  تاريخ 1403/03/22  ساعت 19 مي 

باشد.    
7- نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه : مطابق تصويب نامه شماره 123402/ت 50659 هـ 

مورخ 94/09/22 هيات وزيران و اصلاحيه های بعدی آن خواهد بود .
8- اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرايند كيفي و ارسال دعوتنامه از طريق سامانه 
ستاد به مناقصه گران واجد شرايط كه امتياز مناسب را در ارزيابي كسب نموده اند ارسال خواهد شد 

.بديهي است دريافت اسناد و پاسخ 
 استعلام ارزيابي كيفي هيچگونه حقي براي متقاضيان جهت شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد.  

9- جهت كسب اطلاعات بيشتر در خصوص موضوع كار مناقصه با تلفن 31943149- 087 امور پيمانها  
تماس حاصل فرماييد.

   www.nigc-kd.ir   ، www.shana.ir   ، http://iets.mporg.ir توضيح : اين آگهي در سايتهاي 
www.setadiran.ir  ،  قابل رؤيت مي باشد.    

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/02/31 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/03/01

شرکت ملی گاز ایران
  شرکت گاز استان كردستان) سهامی خاص(

آگهی فقدان سند مالکيت
آقای حکمتعلی حمیدی مطلق ضمن تسليم دو برگ استشهاديه تصديق شده 
اعلام نموده است که سند مالکيت سه دانگ از ششدانگ يک قطعه زمين به 
مساحت 121.25 متر مربع قطعه 13 تفکيکی به شماره 1833 فرعی از 170 
اصلی واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان کرج به شماره چاپی 618904 الف 94 
شماره الکترونيکی 139520331011007585 مفقود گرديده و تقاضای صدور 
سند مالکيت المثنی نموده است. لذا مراتب به استناد تبصره يک اصلاحی به ماده 
120 آئين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی ميشود تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکيت نزد خود و يا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاريخ انتشار 
اين آگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکيت به اين اداره 
تسليم تا وفق مقررات عمل گردد بديهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی 
واصل نشود و يا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکيت المثنی طبق 

مقررات به متقاضی تسليم خواهد شد. رونوشت : ستاد اجرايی فرمان امام ره
حسن رضا نوری شاد
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج
از طرف محمد ابراهیم بحیرایی
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین



استان

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیــر مخابــرات منطقــه 
اصفهان گفت: از لحاظ زیرساخت  فیبر نوری دومین 

استان توسعه یافته بعد از تهران هستیم.
اســماعیل قربانــی در نشســت خبــری بــا اصحــاب 
رســانه که بــه مناســبت روز جهانــی مخابــرات و هفته 
ارتباطــات برگــزار شــد بیــان کــرد: مخابــرات اصفهــان 
را  نــوری  فیبــر  توســعه  بــرای  لازم  زیرســاخت های 
داراســت و درحــال حاضــر تمــام ۱۱۵ شــهر اســتان از 
طریــق فیبر نــوری بــه شــبکه مخابــرات ایــران متصل 

هستند.
وی بــا بیــان اینکه زیرســاخت های شــبکه های ســیار 
مبتنــی بــر توســعه فیبــر نــوری اســت، افــزود: صنعت 
، مســتلزم آن  ارتباطات کشــور در آینده نه چندان دور
اســت که فیبر نــوری متناســب با نیــاز در جامعــه اجرا 

شود و قابل دسترسی برای همگان باشد.
مدیر مخابرات منطقــه اصفهان ادامــه داد: اصفهان 
نخستین شهری بود که در سال ۱۳۹۵ طرح استفاده 

از فیبر نوری برای مصارف خانگی را اجرا کرد.
وی بــا بیــان اینکــه شــرکت مخابــرات ایــران و منطقــه 
اصفهان دسترســی مــردم بــه اینترنــت و فیبر نــوری را 
فراهــم کــرده اســت،گفت: فیبرنــوری، تکنولــوژی روز 
دنیاســت و می توانــد نیازهــای زیرســاختی امــروز و 

فردای فضای دیجیتالی کشور را تامین کند.
قربانــی در ادامــه تصریــح کــرد: یکــی از موضوعاتی که 
درسال های گذشته مطالبه جدی بوده است توسعه 
شــبکه همراه بــوده کــه در این راســتا پوشــش شــبکه 

همــراه اول در روســتاهای اســتان  ۶۵درصــد 4G مــی 
باشــد. وی با اشــاره به اینکــه اســتفاده از ترافیک دیتا 
در اســتان ســال گذشــته رشــد ۳۸ درصــدی داشــته 
اســت، گفــت: متوســط ســرعت شــبکه 4G بــه ۱۶.۸ و 
کمینه ســرعت شــبکه دیتا همــراه بــه 4.۸ مگابیت در 

ثانیه رسیده است.
مدیر مخابرات منطقه اصفهان بیان کرد: درصدد راه 
انــدازی ۸۲ ســایت جدید در روســتاها هســتیم که ۳۸ 

سایت آن راه اندازی شده است.
وی ادامــه داد: درحــال حاضــر بیــش از هــزار و۸۰۰ 

سایت در کل اســتان اصفهان در اختیار شبکه همراه 
می باشــد که بــرای نخســتین بار در ســال گذشــته ۶۵ 

سایت ۵G شبکه همراه در اصفهان نصب گردید.
قربانــی در ارتبــاط بــا طــرح نجمــا دراســتان گفــت : 
گذشــته در  کــه از ســال  بزرگتریــن پــروژه  مخابراتــی 
اصفهــان آغــاز شــد و ظــرف مــدت ۲ ســال تکمیــل 
می شــود پروژه  نجما یــا نهضت جهــادی توســعه فیبر 

نوری شرکت مخابرات ایران است.
وی بــا اشــاره باینکــه توســعه شــبکه فیبرنــوری لازمــه 
توســعه اقتصاد دیجیتال اســت، بیان کرد: طی ســال 

گذشــته بالــغ بــر ۱۰ هــزار میلیــارد ریال توســط شــرکت 
مخابــرات بــرای توســعه شــبکه فیبر نــوری در اســتان 

اصفهان هزینه شد.
فیبــر نــوری زیرســاخت اصلــی بــرای انقــاب چهــارم 

صنعتی خواهد بود
قربانــی بــا بیــان اینکــه جهــان از ۱۰ ســال پیــش وارد 
انقاب چهارم صنعتی شده است ، گفت:دراین راستا 
فیبر نوری زیرســاخت اصلــی برای تحقــق این انقاب 
صنعتــی اســت و امــروزه توســعه شــبکه فیبر نــوری به 
کشــورهای پیشــرفته و در حــال  مهمتریــن اولویــت 

توسعه تبدیل شده است.
مدیر مخابــرات منطقــه اصفهان بیــان کــرد : بازکردن 
رشــد قفل اقتصادی در کشــور نیازمند توسعه فضای 
دیجیتــال اســت و فنــاوری دیجیتــال می توانــد نقش 

مهمی برای رفع این مشکل باشد.
قربانی با بیان اینکه ســال گذشــته برنامه های خوبی 
گفــت:  درقالــب طــرح نجمــا  در اســتان داشــتیم، 
اجــرای طــرح نجمــا  در سراســر کشــور نمونــه ای از 
حرکت جهادی شــرکت مخابرات در راســتای توســعه 

زیرساخت های ارتباطی است.
مدیــر مخابــرات اســتان اصفهــان تصریح کــرد: هزینه 
نگهداری شــبکه خطوط تلفن ثابت که از جنس مس 
اســت، بســیار بیشــتر از آبونمان دریافتی از مشترکین 
کنــون در اصفهــان هزینــه نگهــداری  ثابــت بــوده و ا
خطوط ثابــت ماهیانه حــدود 4۰ هزار تومــان برای هر 

خط است
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کید کرد: مدیرعامل آب منطقه ای استان تا

وم جلوگیری از کشت برنج در کرمانشاه لز
کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   ایسنا/کرمانشــاه مدیرعامل شــرکت آب 
منطقه ای کرمانشــاه با بیان اینکه ســال گذشــته در بخش هــای مختلف 
در مجمــوع بالــغ بــر ۹۰ میلیــون مترمکعــب در مصــرف آب در اســتان 
صرفه جویی شــد، گفــت: تنهــا صرفه جویــی حاصــل از انســداد چاه های 

غیرمجاز معادل چهار سال قبل از آن بوده است.
رســول فرهادی ســازگاری با کــم آبی اســتان کرمانشــاه از اقدامــات خوبی 
که ســال گذشــته در زمینه صرفه جویی در مصرف آب انجام شــده یاد کرد 
و گفــت: یکــی از مهمترین ایــن اقدامــات مســدود کــردن ۳۹۶ حلقه چاه 
غیرمجاز در اســتان بود که این کار به صورت کیفی انجام شــد، بدین معنا 
که چاه هایــی که در حریــم منابع آب شــرب قرار داشــت و یا بهره بــرداری از 
آنها تاثیر بیشــتری بر روی آبخوان ها می گذاشــت، در اولویت انســداد قرار 
گرفت. فرهــادی اظهار کرد: طبــق ارزیابی که وزارت نیرو انجــام داده کاری 
که در زمینــه صرفه جویی در مصــرف آب کرمانشــاه صرفا از محل انســداد 
چاه هــای غیرمجــاز و بــه میــزان ۳۸ میلیــون مترمکعب در ســال گذشــته 
انجام شده، معادل مجموع ســال های ۱۳۹۷ تا ۱4۰۱ بوده و رتبه اول کشور 

را از نظر صرفه جویی کسب کردیم.
وی همچنیــن از نصــب ۵۶۰ دســتگاه کنتــور هوشــمند بــر روی چاه هــای 
مجاز اســتان در ســال گذشــته نیز خبر داد که کمک بســزایی در مدیریت 
مصــرف آب داشــته اســت. مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای کرمانشــاه 
جلوگیــری از کشــت برنــج، بازچرخانــی پســاب و ... را نیــز از دیگــر اقدمات 
انجام شــده برای مدیریــت مصرف آب در ســال گذشــته دانســت و گفت: 
در مجمــوع و با همــه ایــن اقدامــات صرفه جویــی ۹۰ میلیــون مترمکعبی 
در مصــرف آب را شــاهد بودیــم. وی ابــراز امیــدواری کــرد در ســال جــاری 
نیز بــا هدفگذاری نصــب بیــش از ۶۰۰ کنتور هوشــمند، انســداد چاه های 
غیرمجــاز و جلوگیــری از کشــت محصــولات پــر مصــرف، بتوانیــم شــاهد 

افزایش صرفه جویی در مصرف آب باشیم.

خط انتقال فشار قوی گاز در هرمزگان تعمیر شد
بندرعباس-کمالــی    تعمیــرات خــط ۵۶ اینچ فشــار قوی انتقــال گاز در 

گستره ۱۰۰ کیلومتر از استان هرمزگان به پایان رسید.
رضــا رفیعــی مدیر منطقــه شــش انتقــال گاز با اعــام ایــن خبر گفــت: این 
عملیــات بــا محدودیــت زمانــی تعییــن شــده بــرای تعمیــرات گســترده و 

پیچیده بود که با مرکزیت منطقه شش عملیات انتقال گاز انجام شد.
رفیعــی افــزود: خــط ۵۶ اینــچ هفتــم سراســری انتقــال گاز بــه طــول ۹۰4 
، وظیفــه انتقــال گاز از پالایشــگاه های عســلویه بــه اســتان های  کیلومتــر

جنوب و جنوب شرق کشور را بر عهده دارد.
، وظیفه انتقال پایدار گاز در ۲۷ درصد  وی گفت: منطقه شــش انتقال گاز

کی کشور را بر عهده دارد. از پهنه خا
رفیعــی گفــت: همــه تجهیــزات مــورد اســتفاده در تعمیــرات از تولیــدات 

داخلی بود و این عملیات با توان مهندسان داخلی انجام شد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای استان:

وژه   برای عبور از پیک مصرف برق خوزستان ۸۰ پر
به بهره برداری رسید

-محمدمجــدم   مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان  اهواز
گفت: از ۱۲۵ پــروژه حیاتی، ضروری و اولویت دار تعریف شــده بــرای عبور از 
پیک بــرق ۸۰ پــروژه برق دار شــده و مابقی تــا پایــان خــرداد ۱4۰۳ وارد مدار 

خواهد شد.
علــی اســدی  در نشســت عبــور از پیــک بــرق تابســتان ۱4۰۳ کــه بــا حضور 
شــرکت های صنعت بــرق و معــاون عمرانــی اســتانداری خوزســتان برگزار 
شــد، اظهــار کــرد: ۱۲۵پــروژه بــرای عبــور از پیــک مصــرف در ایــن شــرکت 
تعریــف و برنامه ریزی شــد که ۸۰ پــروژه آن بهره بــرداری و وارد مدار شــده و 
شــبکه آماده ورود به پیک مصرف اســت. وی با اشــاره به تفاوت معنی دار 
مصرف برق خوزســتان در ســرما و گرمــا بیان کــرد: مصرف برق خوزســتان 
کثری صنایــع ۳ هزار مگاوات اســت اما  بعد از پایان شــهریور با تولیــد حدا
این بــار در تابســتان به دلیــل وارد مدار شــدن بار سرمایشــی ۳ برابر رشــد 
پیدا می کند و چیزی حدود ۶ تا ۷ هزار مگاوات بار سرمایشــی وارد شــبکه 
کید بــر لزوم  می شــود. مدیرعامل شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان بــا تا
مدیریت مصرف در بخش خانگی و بخش دولتی )اداری( عنوان کرد: یک 
کز دولتی و مشــارکت  کار تیمی در خصوص مدیریت مصرف با بازدید از مرا
رســانه ها جهت کاهش مصرف بخش خانگی برنامه ریزی شــود تا در این 

بخش ها از هدررفت انرژی به نفع صنعت جلوگیری شود.
اسدی ادامه داد: بیشترین رشــد مصرف برق در خوزستان در دمای 4۰ تا 
گر بتوانیم از بار سرمایشی کم کنیم  4۷ درجه و در تیرماه اتفاق می افتد و ا

به نفع استان است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

 هزار و ۶۷۵ هکتار اراضی ملی در اردبیل 
رفع تصرف شد

اردبیل-افســون جبــارزاده   ایســنا/اردبیل مدیــرکل منابــع طبیعــی و 
آبخیزداری استان اردبیل گفت: در ســال های اخیر یک هزار و ۶۷۵ هکتار 
اراضی ملی این اســتان در قالــب ۵۶۳ پرونــده رفع تصرف و بــه بیت المال 

بازگردانده شد.
محمود قلــی زاده  از تشــکیل پرونــده تخریب بــرای اراضی ملی در اســتان 
خبــر داد و افــزود: در راســتای احقــاق حقــوق شــهروندان و رفع تصــرف از 
اراضی ملی، پرونده های متشــکله به مراجع اســتان ارجاع داده شــده که 

در مرحله رسیدگی و صدور حکم است.
وی با اشــاره به آمار کشــف قاچاق چــوب و الوار در اســتان افــزود: طی این 
مدت یک هــزار و ۹۷۱ اصلــه چــوب آلات ، ۹۷ تن هیــزم، چهار تــن زغال ، ۲ 
هزار و ۲۸۲ اصلــه درختچــه ، ۳۵۶ کوره زغــال در مناطق مختلــف طی یک 

سال گذشته کشف شده و متخلفان هم به مراجع قضایی معرفی شدند.
قلی زاده خواســتار جلوگیری از چرای بی رویه در مراتع ییاقی استان شد 
و افزود: عشایر اســتان باید مطابق برنامه زمان بندی به ییاق کوچ کنند 
و ورود دام بــه مراتع بــدون پروانه مرتــع داری و یا ورود دام بیشــتر از تعداد 
تعییــن شــده در پروانــه مرتــع داری جــرم محســوب شــده و متخلفــان به 
اســتناد تبصره ۲ ماده 4۷ قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالــی دولت، از 

طریق مراجع قضایی ذیربط تحت پیگرد قانونی قرار می گیرند.
وی میــزان دام مــازاد در اســتان را ۱۰ هــزار و ۶۵۶ راس اعــام کــرد و گفــت: 
در بحث کنتــرل و مدیریت چرا ۶۸ مــورد پرونده تخلــف در قالب ۳۵ هکتار 
تخریب مراتع ییاقی تشــکیل شــده اســت. قلی زاده اظهار کرد: بر اساس 
قانــون حفاظــت و بهره بــرداری از جنگل هــا و مراتــع، قانونگــذار وظیفــه 
حفاظــت و صیانــت از عرصه هــای ملــی را بــه ســازمان منابــع طبیعــی و 
آبخیزداری کشــور داده و اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان نیز 
گران و متعدیان  حسب وظیفه ذاتی و قانونی به طور شــبانه روزی با سودا
بــه اراضــی ملــی برخــورد می کنــد. وی ادامــه داد: ایــن اداره کل بر اســاس 
تبصره یک مــاده ۵۵ قانــون حفاظــت و بهره بــرداری از جنگل هــا و مراتع، 
هر گونه تخریــب و تصرف عدوانی بــه عرصه های مذکور را احصــاء و مراتب 
را طــی تشــکیل پرونــده تخلــف به مرجــع قضایــی احالــه می کنــد و تعامل 
و مســاعدت دســتگاه قضایــی اســتان به ویــژه رئیــس کل دادگســتری و 
دادستان عمومی و انقاب مرکز استان در این رابطه قابل تحسین است.

و  رجایــی  شــهید  نیــروگاه  متخصصــان  نقــدی     قزوین-مریــم 
گازوییــل  کنتورهــاي   ، بــار اولیــن  بــرای  توانســتند  نیــرو  پژوهشــگاه 
 واحــد گازی ایــن نیــروگاه را به طــور کامل، مــورد بازســازی  و بروزرســانی 

قرار دهند.
حمیــد کاتبی رییس گــروه ابزار دقیــق معاونت مهندســی و برنامه ریزی 
نیروگاه در تشــریح ایــن خبر اظهار داشــت : عملکرد صحیــح کنتورهای 
گازوییــل واحدهای گازی نیروگاه ســیکل ترکیبی  به جهت ثبت درســت 
مقــدار ســوخت مصرفــی و محاســبه بــازده هــر واحــد و همچنیــن الــزام 
قانونــی ارائه گواهــی کالیبراســیون معتبر به شــرکت ملی پخــش فراورده 
، ارائه  های نفتــی از دغدغه   هــای قدیمی نیــروگاه بود که از ســوی دیگــر
ســیگنال دقیق و صحیــح خروجی ایــن کنتور به مرکــز کنترل شــبکه نیز 

یکی دیگر از الزامات نیروگاه است.
وی تصریــح کــرد: در طــول ســالیان گذشــته، عملکــرد ایــن کنتورهــا در 
تمامــی واحدهای گازی بــا اشــکالات فراوانی همــراه بود و بدلیــل از رده 
خارج بــودن  تجهیــزات خارجــی و فقــدان دسترســی به قطعــات یدکی 

امکان تعمیر این کنتورها وجود نداشت.
وی در ادامــه بیــان داشــت: در ســال هــای قبــل تعــدادی از کنتــور هــا 
مشــابه )خارجی(خریــداری و در واحــد هــای گازی نصــب شــد ولــی در 

ادامه ایــن فرآینــد با توجــه به اینکــه خریــد خارجــی تجهیزات بــا خروج 
ارز همــراه بــود، ، در راســتای صیانــت از دارایــی هــای شــرکت، پاســخ به 
کمیتــی و همچنیــن مشــارکت در زمینــه تحقیــق و توســعه  الزامــات حا
، اقــدام بــه تعریــف پــروژه  ســاخت تجهیــزات حســاس در داخــل کشــور
کنتــور  و عقــد قــرارداد جهــت بازســازی و بروزرســانی پنــج دســتگاه 
گازوییل واحدهــای گازی با پژوهشــگاه نیــرو گردید و این کنتور توســط 
پژوهشــکده تولید نیــرو  و با نظــارت گــروه ابزاردقیق معاونت مهندســی 
و برنامه ریــزی و همــکاری امور تعمیــرات مکانیــک و  ابزاردقیــق نیروگاه 
 ســیکل ترکیبی  بازســازی شــده و با موفقیت در واحدهای گازی نصب و 

راه   اندازی شد.
رییس گروه ابــزار دقیــق معاونت مهندســی و برنامــه ریزی  بیان کــرد : با 
توجه به دانــش فنی بــه وجود آمده و کســب تجــارب ارزشــمند از انجام 
این پــروژه بــرای نخســتین بــار در صنعــت بــرق کشــور  فرآیند بازســازی 
کنتورهای گازوییل  در ســایر نیروگاهها توســط پژوهشــگاه نیرو و شرکت 

دانش بنیان همکار د رحال انجام  است 
گفتنی اســت  بــا طراحــی و ســاخت این قطعــات و تجهیــزات که بــا تکیه 
بــر توانمندی هــای داخل کشــور انجام شــده از خریــد کالاهای مشــابه 

خارجی و خروج ارز از کشور جلوگیری شده است.

وین قز

برای اولین بار در کشور انجام شد؛

رجائی شهید  ترکیبی  سیکل  وگاه  نیر وییل  گاز کنتورهای  وزرسانی  بر

ن سمنا کردستان
با هدف تبیین جوانی جمعیّت در دهه کرامت  برگزار شد؛

 گلگشت خانوادگی ویژه کارکنان صنعت آب و برق 
کردستان استان 

تبییــن  راســتای  در  ملایــی    ســنندج-فاطمه 
شــعار ســال و جوانــی جمعیّــت، در دهــه کرامــت، 
شــورای فرهنگی صنعت آب و برق استان کردستان 
اقــدام به برگــزاری بازدیــد، از نیــروگاه ســیکل ترکیبی 
 ســنندج ویژه خانــواده همــکاران آب و برق اســتان،

 نمود.
 در ایــن برنامه کارکنــان و خانواده همــکاران صنعت 
آب و برق اســتان از بخش های مختلــف این نیروگاه 

بازدید و با فرایند کار آن آشنا شدند.
در ادامه از تعدادی از همکارانی که در سال گذشته 
ازدواج نمــوده یــا صاحــب فرزنــد شــده بودنــد بــه 

صورت نمادین با اهدای لوح، تجلیل بعمل آمد.
صنعــت  فرهنگــی  شــورای  "رئیــس  آریانــژاد  آرش 
آب و بــرق اســتان کردســتان" در خصــوص اجــرای 
ویــژه برنامه هــای فرهنگــی کارکنــان صنعــت آب و 

بــرق اســتان، گفــت: ایــن صنعــت همــواره در کنــار 
فعالیت هــای اداری و اجتماعــی خــود در چارچوب 
دارد  ســعی  ورزشــی،   - تفریحــی  برنامه هــای 
دســتاوردها و تاش های مجموعه آب و برق استان 

را در راستای تحقق "شعار سال" تبیین نماید.

نماینده ولی فقیه در استان :

محصولات عشایر استان سمنان ثبت ملی شود
در  فقیــه  ولــی  نماینــده  ســروش    ســمنان-رضا 
اســتان ســمنان تولیدات عشــایر ایــن اســتان را زبانزد و 
ظرفیت های تولیدی این قشر را ارزشمند خواند و گفت: 
محصولات عشایر استان ثبت ملی شود. حجت الاسام 
مرتضی مطیعی در دیدار با مســئولان عشــایری اســتان 
کیــد بر تــاش بیش  ســمنان بــه میزبانــی دفتر خــود با تا
از پیــش مســئولان بــرای رفــع مشــکات عشــایر تصریح 
کــرد: حفــظ و نگهــداری از فرهنگ عشــایری بایــد یکی از 
دغدغه هــای مهــم مســئولان جامعــه عشــایری باشــد 
چرا که هویــت تاریخــی و فرهنگی این قشــر یک گنجینه 
بی نظیر برای کشور محسوب می شود. وی نقش عشایر 
در تولیــد گوشــت، لبنیــات و فرآورده هــای لبنــی گفــت: 
مکانیزاســیون و به روزرســانی تجهیزات تولیــد، منافاتی 
با اســتمرار فعالیت عشــایر ندارد و باید زمینه ســاز رشــد 
بیش از پیش جامعه عشایری شود. امام جمعه سمنان 

با اشــاره به تولید انواع فرآورده های لبنی توســط عشــایر 
استان خواســتار ثبت محصولات تولیدی این عشایر در 
ســطوح ملی شــد و افزود: عشــایر استان ســمنان انتظار 
دارند مســئولان اســتان به مســیرهای ییاق و قشــاق و 

محل استقرار آنها توجه ویژه ای داشته باشند.

ن گلستا

گرگان-مهنازمحمدزمانی   مدیر عامل شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
کید بر اینکه باید به ســمت افزایش تولید در سطح هکتار  استان گلســتان با تا
از اراضــی حرکت کنیــم از تولیــد ۸۵ درصــد کود شــیمیایی مصرفــی در داخل 

کشور خبر داد.
ســید صمد ضیائی به تاســیس شــرکت خدمات حمایتی برای تامین و توزیع 
کود و سم مورد نیاز کشاورزان اشاره و افزود:کشــاورزان تنها یک سوم از هزینه 
واقعــی کــود یارانــه ای را پرداخــت کــرده و دو ســوم آن از طریــق تامیــن یارانــه 

دولتی پرداخت می شود. 
وی افــزود: تمــام فعالیت های شــرکت برای اختصاص ســهمیه کــود از طریق 
ســامانه بصــورت کامــا شــفاف و بــرای جلوگیــری از هرگونــه اختافــی انجــام 

می شود.
ضیایی به تامین ۱۵ درصــد مصرفــی از واردات و حمل و نقل ریلــی و کامیونی 
اشاره و افزود:استان گلســتان امسال رتبه اول کشــور در بخش انبار گردانی را 

بدون کوچکترین اختافی بدست آورد.
مدیر عامل شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی اســتان از اختصاص یارانه به 
۱۰ رقم کود تکلیفی خبر داد و گفت: ۵4 نوع کود شــیمیایی موجود دیگر فاقد 

یارانه توزیع می شــود که از مجموع توزیع کود حدود ۳۰ درصد در کشت بهاره 
و ۷۰ درصد در کشت های پاییز مصرف می شود. 

وی بــه فعالیــت ۱۳۵ کارگزاری توزیع کننده در ســطح اســتان برای دسترســی 
ســریع و آســان کشــاورزان اشــاره و تصریــح کــرد: شــرکت خدمــات حمایتــی 
گلستان در ســال ۱4۰۲ از رتبه ۲۱ کشــور به رتبه دوم ارتقا یافت و روابط عمومی 
شــرکت نیــز در انعــکاس اقدامــات و خدمــات بــه جامعــه از رتبــه ۳۱ کشــور به 

رتبه اول صعــود کرد که تمام زحمــات حاصل تاش مجموعــه همکاران برای 
خدمت به مردم اســت و هیــچ منتی بر کســی نیســت.مدیر شــرکت خدمات 
حمایتی گلســتان با بیان اینکه تولید کود شــیمیایی داخلــی در کارخانجات 
با دســتگاه های جدید با کیفیت عالی تولید می شــود افــزود: نوعی کود حتی 
ک جذب شــود در  دارای پوشــش دولایه بوده تا بمرور منابع غذایی آن در خا
حالیکه برخی کشــاورزان که کود ریز را مصرف کرده احساس می کنند کیفیت 
بهتــری دارد ایــن درحالیســت که وضعیــت تجهیــزات امــروز با گذشــته قابل 

مقایسه نیست که باید به این مهم توجه بیشتری شود.
وی در خاتمــه از نماینــده گان مجلــس و مســئولان وزارت جهادکشــاورزی 
درخواســت کرد برای حمایت بیشــتر از تولید و تقویت انگیزه کشــاورزان برای  
پرداخت بموقع بهای گندم امســال تدابیر لازم اتخاد شــود تا مشکات مردم 
برای تامیــن نیازهای نهــاده و هزینه های جــاری تولید کمتر و شــاهد افزایش 

تولید باشیم.
وی همچنیــن بــه برنامه  ریــزی بــرای افزایش ســهم اســتان گلســتان از تولید 
نهادهای کشــاورزی بــا اســتقرار و احداث واحدهــای تولیــدی و کارخانجات 

کید کرد. تولید داخل با حمایت ویژه استان و کشور تا

مدیر عامل شرکت خدمات حمایتی کشاورزی گلستان:

۸۵ درصد کود شیمیایی مصرفی تولیدی داخلی است

مدیر مخابرات منطقه اعلام کرد :

یر ساخت فیبر نوری اصفهان دومین استان کشور از لحاظ ز
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مدیر عامل آبفای تهران خبر داد
چهارمین خشکسالی در تهران

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران با بیان اینکه این استان 
در سال آبی جاری با چهارمین خشکسالی پیاپی مواجه است، گفت: هر 

تهرانی در شبانه روز ۲۵۰ لیتر آب مصرف می کند.
محسن اردکانی در حاشــیه آئین امضای تفاهم نامه همکاری بین امور 
مساجد و شرکت آبفای اســتان تهران بر لزوم اســتفاده حداکثری از 
ظرفیت نهادهای اجتماعی به ویژه مساجد برای تبلیغ و ترویج فرهنگ 

مدیریت مصرف آب تاکید کرد.
وی با بیان اینکه اســتان تهــران در ســال آبی جاری، بــا چهارمین 
خشکسالی پیاپی مواجه اســت، افزود: ظرف ۱۰ سال گذشته، میزان 
مشترکان شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران ۳۸ درصد افزایش یافته 

اما منابع تأمین آب ثابت بوده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران افزود: با توجه به اینکه 
در سال های گذشــته در حوزه های مدیریت تأمین و مدیریت توزیع از 
بخش عمده ای از ظرفیت ها استفاده شده است، اولویت نخست شرکت 

آبفای استان تهران در سال جاری، مدیریت مصرف است.
به گفته وی، هر تهرانی در شــبانه روز ۲۵۰ لیتر آب مصرف می کند و با 
اینکه میزان بارندگی استان تهران در ســال های پربارش سالانه ۲۸۰ 
میلی متر بوده اما این میزان از ابتدای ســال آبی جــاری تاکنون ۱۷۰ 

میلی متر به ثبت رسیده است.
اردکانی تصریح کرد: این در حالی اســت که در کشورهای مدیترانه ای 
که متوسط بارندگی ها ۷۰۰ میلی متر است، ســرانه مصرف به ازای هر 

نفر ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است.
این مسئول حوزه آب یکی از ظرفیت های مناسب برای ترویج فرهنگ 
مدیریت مصرف بهینه آب را اماکن مذهبی ازجمله مســاجد دانســت 
گفت: ائمه جماعات ســفیران شرکت آبفای اســتان تهران در مساجد 
هستند و ترویج این فرهنگ در بین نمازگزاران، به تسری رعایت الگوی 

مصرف در خانواده ها منجر خواهد شد.

وزیر نیرو اعلام کرد
 تثبیت حقوق ایران از منابع آب مرزی 

و اشتغال زایی برای ۴۰ هزار نفر بخشی از مزایای 
سد قیز قلعه سی

وزیر نیرو با بیان اینکه سد قیز قلعه ســی به رونق اقتصادی استان های 
شمال غرب کشور کمک می کند، گفت: توسعه گردشگری و تامین آب 

شرب شهرها از جمله دستاوردهای مهم افتتاح سد قیز قلعه سی است.
علی اکبر محرابیان، در مورد اهمیت ســد قیز قلعه ســی که با حضور 
روســای جمهور ایران و جمهوری آذربایجان به بهره برداری می رسد، 
گفت: حفظ و تثبیت حقوق ایران از منابع آب مرزی و تنظیم ۲ میلیارد 
متر مکعب آب رود ارس در سال، تامین آب مداوم برای ۷۴ هزار هکتار 
از اراضی و اشــتغال زایی برای بالغ بر ۴۰ هزار نفر جمعیت بومی منطقه 
از جمله اهداف و مزایایی اســت که احداث سد قیز قلعه سی برای مردم 

شمال غرب کشور به ارمغان خواهد آورد.

 وی با بیان اینکه برای این سد ۲ واحد نیروگاهی به ظرفیت ۸۰  مگاوات 
برای تامین برق به میزان ۲۷۰ گیگاوات ســاعت در سال در نظر گرفته 
شده است، افزود: ســد قیز قلعه ســی بزرگترین و مهمترین پروژه آبی 
در اســتان های آذربایجان و اردبیل اســت که اجرای آن به تامین آب 
پایدار برای بزرگترین شبکه آبیاری زهکشی منطقه شمال غرب منجر 

خواهد شد.  
وزیر نیرو در مورد دیگر مزایا و محاســن بهره برداری از ســد قیز قلعه 
ســی به نقش آن در توســعه گردشــگری منطقه و حفاظت از محیط 
زیست اشاره کرد و افزود: توسعه گردشگری، تامین آب شرب شهرها و 
روستاها و کمک به حفظ محیط زیست منطقه و توسعه همکاری میان 
ایران و جمهوری آذربایجان از دیگر مزایای افتتاح سد قیز قلعه سی به 

شمار می رود.

 تامین انرژی پایدار اولویت اول برق 
حرارتی است

مدیرعامل شــرکت برق حرارتی، تامین انرژی پایدار در روزهای پیک 
مصرف تابســتان را اولویت اول صنعت برق حرارتی دانســت و بر لزوم 
آمادگی کامل واحدهای نیروگاهی قبل از ورود به روزهای پیک مصرف 

تاکید کرد.
عبدالرسول پیشاهنگ به منظور بررســی میزان پیشرفت کار پروژه ها 
و فعالیت های تعمیراتی و تســریع در رفــع چالش ها و محدودیت های 

تولید، از نیروگاه شهیدسلیمی نکا بازدید کرد.

وی در این بازدید پس از شنیدن گزارش پیشــرفت کار پروژه های آب 
شــیرین کن، لایروبی حوضچه آبگیر واحدهای بخار و آخرین وضعیت 
تعمیرات نیمه اساســی واحد یک بخار، با اشــاره به افزایش دمای هوا 
و ضرورت تأمین برق مورد نیاز مشــترکان، بر جدیت بیشــتر و تلاش 
جهادی و شبانه روزی کارکنان بخش تولید و آمادگی کامل واحدهای 
نیروگاهی برای تولید پایدار انرژی قبل از ورود به روزهای پیک مصرف 

تاکید کرد.
پیشــاهنگ، تولید پایدار انــرژی و تأمین برق مورد نیاز مشــترکان را 
اولویت اول صنعت برق حرارتی دانســت و گفت: در هوای گرم تابستان 
با توجه به ضرورت اســتفاده از سیستم های سرمایشــی، مردم به حق 
انتظار دارند که برق مــورد نیاز آنان بدون وقفه تأمین شــود، بنابراین 
برای ایفای این رسالت ســنگین لازم است تمامی واحدهای نیروگاهی 
کشــور آمادگی کامل را برای تولید حداکثری داشته باشند تا بتوانیم از 
آزمون دشــوار تأمین انرژی در ایام پیک مصرف با موفقیت و ســربلند 

عبور کنیم.
پیشــاهنگ در ادامه از پروژه های در دســت اجرای شیرین سازی آب 
دریا )BWRO۲(، لایروبی حوضچه آبگیــر واحدهای بخار، تعمیرات 
نیمه اساســی واحد یک بخار، پمپ خانه آب دریــا و کارگاه تعمیرات 

بازدید کرد.

ارائه خدمت حساب وکالتی در بانک ملت برای 
وهای وارداتی برقی متقاضیان خرید خودر

با آغاز دور جدید ثبــت نام خودروهای وارداتی 
در ســامانه یکپارچه وزارت صمت، متقاضیان 
می توانند به آســانی از خدمت حساب وکالتی 
بانک ملت به صورت حضــوری و غیرحضوری 

برای ثبت نام اقدام کنند.
به گزارش روابط عمومی بانــک ملت، ثبت نام 
متقاضیان بــرای خرید خودروهــای وارداتی 
برقی از طریق ســامانه یکپارچه از ۱۴۰۳/۲/۳۰ آغاز و تا ساعت ۲۳:۵۹ 

روز شنبه  ۵ خرداد ۱۴۰۳ ادامه خواهد داشت.
بر این اساس مشــتریان می توانند از روز پنج شــنبه ۲۷ اردیبهشت تا 
ساعت ۱۳ روز چهارشــنبه ۲ خرداد ماه نســبت به تامین وجه و فعال 
ســازی خدمت حســاب های وکالتی از طریق شــعب بانــک و غیر 

حضوری)سامانه پیشخوان ملت( اقدام کنند.
شــایان ذکر اســت، امکان فعال ســازی به صورت حضوری از طریق 
شــعب بانک ملت و همچنین به صورت غیر حضــوری از طریق منوی 
https://pishkhan.bankmellat.ir/<<وکالتی حســاب  معرفی 

pishkhan/proxyAccount_service<< در ســامانه پیشخوان 
الکترونیــک بانک ملــت و انتخاب گزینــه ســازمان حمایت مصرف 
کنندگان و تولیدکننــدگان – خودروهای وارداتی برقــی قابل انجام 

است.
در این دوره فعال سازی حســاب وکالتی منوط به تامین وجه به میزان 
صد میلیون تومان اســت که همزمان با فعال سازی خدمت، در حساب 

وکالتی وی مسدود خواهد شد.
انصراف متقاضیان از شرکت در فرایند خرید خودرو نیز صرفا در شعب 

بانک ملت امکان پذیر است.
دریافت نوبت به صورت آنلاین و از طریق سامانه همراه بانک، مگابانک 
و پیشخوان الکترونیک بانک ملت برای مشتریان حضوری فراهم شده 

است.

امکان وکالتی نمودن حساب های بانک سپه برای 
وهای برقی وارداتی فراهم است ثبت نام خودر

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک ســپه، 
در راســتای اجرای اطلاعیه سازمان توسعه 
تجــارت ایــران مبنی بر آغــاز ثبــت نام و 
فروش خودروهای برقی وارداتی در ســامانه 
یکپارچــه عرضــه خودروهــای وارداتی ، 
مشتریان گرانقدر بانک سپه می توانند برای 
وکالتی نمودن حســابهای خــود به صورت 
غیر حضــوری صرفاً از طریــق لینــک  Vbank.banksepah.ir به 
نام ســازمان حمایت از مصرف کننده و تولید کننده )خودروهای برقی 
وارداتی( با مســدودی مبلغ یک میلیارد ریال و قبول شرایط و ضوابط 

اقدام کنند.

خ حق الوکاله بانک سامان حداکثر 3 درصد  نر
تعیین شد

هیئت مدیره بانک سامان نرخ حق الوکاله سال 
۱۴۰۴ را حداکثر ۳ درصد تعیین کرد.

بــه گــزارش روابط عمومــی بانک ســامان، 
هیئت مدیــره ایــن بانــک در مصوبــه ای، 
نــرخ حق الوکالــه به کارگیری ســپرده های 
ســرمایه گذاری مدت دار برای سال ۱۴۰۴ را 

حداکثر ۳ درصد تعیین کرد.

نخستین بانک قرض الحسنه کشور میزبان فعالان اکوسیستم نوآوری
ویداد »مهرِ نو« به میزبانی بانک قرض الحسنه  ر

مهر ایران برگزار می شود
نخســتین رویداد نوآورانه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران با نــام »مهرِ نــو« در تاریخ ۶ خرداد 

برگزار می شود.
 به گزارش پایگاه اطلاع رســانی قرض الحسنه، 
رویداد »مهرِ نو« با هدف برقراری ارتباط مؤثر 
با فعالان اکوسیســتم نــوآوری، مطرح کردن 
مهم تریــن چالش هــای پیــش روی بانک و 
همچنین دعوت از تیم های خلاق و  کســب وکارهای نــوآور برای ارائه 

راهکارهای نوآورانه برگزار می شود.
در این رویداد که در تالار قلم مرکز همایش هــای بین المللی کتابخانه 
ملی برگزار خواهد شــد، ســه محور اصلی بانک با عناویــن »فرابانک 
مهر، محور توســعه زیست بوم دیجیتالی قرض الحســنه«، »بانکداری 
اجتماعی، مسئولیت اجتماعی و نوآوری اجتماعی« و »ترویج و توسعه 
فرهنگ قرض الحسنه« و چالش های ذیل هر محور در قالب چند ارائه و 

پنل، بیان می شود.
شــایان ذکر اســت تیم ها و افراد دعــوت شــده از مراکز نــوآوری، 
شــتاب دهنده ها، خانه هــای خــلاق و... می توانند نســبت بــه ارائه 

راهکارهای خود در رویداد بعدی اقدام کنند.
این رویداد با حضــور مدیران ارشــد بانک قرض الحســنه مهر ایران، 
میزبان فعالان اکوسیســتم نوآوری، فناوری و  نوآوری اجتماعی است 
و در آن، ســه چالش اصلی پیش روی بانک در قالب های مختلف ارائه 
و سخنرانی، بیان شــده و همچنین در یک پنل تخصصی، چالش های 
حوزه تأمین مالی خرد در حمایــت از نوآوری با حضور افراد مؤثر در این 

اکوسیستم تشریح می شود.
پس از برگزاری رویداد مهرِنو و دریافــت ایده ها، طرح ها و راهکارها، در 
رویداد بعــدی تیم ها و ایده های منتخب برای ارائــه راهکار یا محصول 
خود، مجدداً دعوت خواهند شــد. در نهایت تیم های برگزیده از فرصت 
حمایت، همکاری و مشارکت به اشــکال مختلف توسط مرکز نوآوری 

بانک بهره مند خواهند شد.

وهای برقی با حساب  تسهیل در ثبت نام خودر
وکالتی موسسه اعتباری ملل

 موسســه اعتباری ملل به منظور تســهیل در 
خرید خودروهای برقی امکان حساب وکالتی 

را فراهم نموده است
به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: 
این موسسه همزمان با آغاز فروش خودروهای 
برقی در سامانه یکپارچه خودروهای وارداتی، 
امکان وکالتی نمودن حســاب مشــتریان را 

فراهم نموده است.
 این گزارش می افزاید:مشــتریان محترم می توانند از روز پنجشنبه 
۲۷ اردیبهشــت تا ساعت ۱۳ روز چهارشــنبه ۱۴۰۳/۳/۲ از طریق 
  com.http//metabank۷۲4 مراجعه به سامانه متابانک به آدرس
ویا شــعب موسســه اعتباری ملل در سراسر کشور نســبت به فعال 
نمودن حســاب خود با مانده مبلــغ یک میلیارد ریــال جهت بهره  

مندی از این خدمت اقدام نمایند.
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خرید ملک از سبد خانواده ها خارج شده است

سقوط آزاد معاملات مسکن در تهران

مریم فکری  نایــب رییس اتحادیه مشــاوران 
املاک تاکید کرد: مســکن دور از دسترس مردم 
قرار گرفته و به نوعی می توان گفت خرید ملک از 
سبد خانواده ها خارج شده است و مردم بیشتر به 

سمت تمدید قراردادهای اجاره می روند.
 معاملات مســکن ســقوط کــرد. جدیدترین 
گزارش ها نشــان می دهد که معاملات مسکن در 
فروردین ماه امسال نسبت به ماه قبل ۷۵.۶ درصد 
کاهش یافته اســت. داود بیگی نژاد، نایب رییس 
اتحادیه مشاوران املاک در جدولی که در اختیار 
خبرآنلایــن قــرار داد، به کاهــش ۷۵ درصدی 
معاملات امــلاک در فروردین ۱۴۰۳ نســبت به 
اسفند ۱۴۰۲ اشــاره کرد. بر اساس این گزارش، 
معاملات مسکن در فروردین امسال حتی نسبت 
به فروردین سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۴ درصد ریزش 

داشته است.
گزارش های برگرفته از آمارهای خام سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات کشور نشان می دهد 
متوســط قیمت هر مترمربع مسکن در فروردین 
۱۴۰۳ در حدود ۸۱.۶ میلیــون تومان بوده و این 
در حالی اســت که این عدد در آخرین ماه ســال 
۱۴۰۲، ۸۱.۴ میلیون تومان دیده می شــود. این 
تفــاوت قیمت ها حاکــی از آن اســت که قیمت 
مســکن در اولین ماه ۱۴۰۳ تقریبــا ۰.۲ درصد 

گران شده است.
 البته در جدول آماری مشاهده می شود که قیمت 
هر مترمربع مسکن در فروردین ۱۴۰۲ در حدود 
۶۶.۴ میلیــون تومان قیمت داشــت که افزایش 
۲۲.۹ درصدی قیمت ملک را در طول یک ســال 

نشان می دهد.

قیمت ملک، سنگین شده است
داود بیگی نــژاد، نایب رییس اتحادیه مشــاوران 
املاک درباره وضعیت بازار مســکن در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین گفــت: در حال حاضر و 
در اردیبهشت ماه یک مقدار تردد به دفاتر املاک 
نســبت به فروردین به جهت اجاره و خرید ملک 
بیشتر شــده اســت، ولی این که این تعداد قابل 

توجه باشد، چنین نیست.
وی، دلیل تشدید رکود در بازار مسکن را سنگینی 
قیمت ها عنوان کــرد و افزود: با توجــه به این که 
قیمت مسکن چســبندگی دارد، اگر یک سقف 
قیمتی را تجربه کند، بازگشــت از آن سقف یک 

مقدار سخت است و این اتفاق دیر می افتد.
نایب رییــس اتحادیــه مشــاوران تصریح کرد: 
واقعیت این اســت که قیمت هایی هــم که الان 
در بازار مســکن برای خرید پیشــنهاد می شود، 
بالاســت. البتــه ایــن نکتــه را هــم بگویم که 
قیمت هایی که اعلام می شود، با قیمت تمام شده 

ملک در ارتباط است.
بیگی نژاد متذکر شد: شما وقتی قیمت تمام شده 
ملک را مورد بررســی قرار می دهیــد، می بینید 
قیمت مســکن با توجه به هزینه ساخت و هزینه 
زمیــن تعییــن می شــود و قیمت ملــک برای 

سازندگان بالاست.
وی یادآور شد: به نســبت بالا بودن قیمت تمام 
شــده ملک، قیمت ملک و عرضه آن هم افزایش 
پیدا کرده، ولی در مقابل، توان خریداران و مردم 
با تــورم در بخش مســکن افزایش پیــدا نکرده 

است.
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: 
بر همین اساس، مسکن دور از دسترس مردم قرار 
گرفته و به نوعی می توان گفت خرید ملک از سبد 
خانواده ها خارج شده است و مردم بیشتر الان به 

سمت تمدید قراردادهای اجاره رفته اند.

کسادی بازار مسکن تشدید می شود؟
این فضــا در بازار مســکن در حالــی در آمارها و 
گزارش ها روایت می شــود که به تازگی کیانوش 
گودرزی، رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران 
هم در تحلیل شرایط فعلی و پیش بینی آینده بازار 
مسکن تاکید کرد: در حال حاضر مشاوران املاک 
در رکود کاری به سر می برند و بازخوردهایی هم 
که از بازار مسکن دریافت می کنیم، تحرکی را در 

آینده نزدیک نشان نمی دهد.
به گفتــه او، علــت اصلــی آن به کاهــش توان 

متقاضیان مصرفی مربوط می شــود و پیش بینی 
من با توجه به شــرایط موجود این اســت که به 
سمت کســادی حرکت می کنیم و اتفاق خاصی 

در نیمه اول سال جاری نخواهد افتاد.
گودرزی عنوان کرد: البتــه این رکود برای صنف 
مشــاوران املاک و بخش مســکن به عنوان یک 
حوزه پیشــران، جالب نیست و تبعات منفی برای 

اقتصاد کشور دارد.
وی تصریح کرد: اگر دولت بتواند عرضه مســکن 
را افزایش دهــد و صنعت اجاره را نیــز راه اندازی 
کند، می توان امیدوار بود که قیمت ها در ســطح 
فعلی با تغییرات اندک قرار بگیرد یا حداقل شاهد 

نوسانات جزئی در این بازار باشیم.
 اما گردش اقتصادی در بازار مسکن نباید متوقف 
شــود؛ چرا که اشــتغال این حــوزه را به چالش 

می کشد.

رکود معاملات شبیه هیچ دوره ای
 در گذشته نیست

در این میان، ســیامک قاســمی، اقتصاددان در 
واکنش به کاهش معاملات مسکن در یادداشتی 
نوشــت: رکود معاملات و نقدشــوندگی در بازار 
مســکن ایران شــبیه به هیچ دوره ای در گذشته 

نیست.
براســاس گفته او، تعداد معاملات در شهر تهران 
به کمتر از ۵ معامله مسکن روزانه برای هر منطقه 

شهرداری رسیده است.
قاسمی متذکر شــد: امروز در بازار مسکن، قیمت 
و رشد قیمت اهمیت بسیار کمتری دارد و چالش 
اساسی، نقدشوندگی و امکان فروش است و با این 
شرایط، مشتری اول و آخر بســیاری از زمین ها، 
ویلاها و املاک تجاری و اداری، همین دارندگان 

فعلی آن ها خواهند بود.
وی تاکیــد کــرد: در شــرایط فعلی بــرای هر 
ســرمایه گذاری در بازار مســکن، اولویت اول و 
آخرتــان، نقدشــوندگی و امکان معامله شــدن 
در آینده اســت و نــه وعیده و امید درباره رشــد 

قیمت ها.

بانــک مرکزی فهرســت اقلام کالایی  خریدار 
دریافــت کننده ارز در ســال ۱۴۰۲ را منتشــر 
کرد؛ بر این اســاس، طی سال گذشــته بیش از 
۶۹ میلیارد و ۴۰۷ میلیــون دلار ارز برای واردات 
کالاهای کشــاورزی، صنعتــی، دارو و تجهیزات 
پزشــکی و تامین نیاز خدمــات اختصاص یافته 

است.
 بانک مرکزی، با انتشار لیســت کالاهایی که ارز 
مورد نیاز آنها در ســال ۱۴۰۲ تامین شده است، 
اعلام کرد: در سال گذشته در مجموع ۱۸ میلیارد 
و ۶۰۶ میلیون دلار ارز ترجیحــی، ۳۲ میلیارد و 
۲۱۰ میلیون دلار ارز با نرخ نیمایی و ۱۴ میلیارد 
و ۷۸۵ میلیون دلار ارز از محل ارز اشــخاص برای 
واردات کالا تامین شــده و مبلغ ۳ میلیارد و ۸۰۶ 

میلیون دلار نیز بابت اقســاط بدهی تســهیلات 
ارزی و خدمــات با نرخ تالار دوم تامین ارز شــده 

است.
بر اســاس این گــزارش در مجموع بــرای کالا و 
خدمات، طی ســال گذشته ســهم ارز ترجیحی  
۲۶.۸ درصــد، ســهم ارز نیمایی و اشــخاص به 

ترتیب ۵۰.۴ درصد و ۲۲.۸ درصد بوده است.
طی ســال گذشــته ۱۶ میلیارد و ۵۶۳ میلیون 
دلار برای واردات کالاهای کشاورزی تامین ارز 
شــده که حدوداً ۸۴ درصد از ایــن ارز با نرخ ارز 
ترجیحــی تامین ارز گردیده، ســهم ارز نیمایی 
و ارز اشخاص در ارز تامین شــده برای کالاهای 
حوزه کشاورزی حدوداً به ترتیب ۱۱ و ۵ درصد 

بوده است.

همچنین ۴۴ میلیــارد و ۶۴۳ میلیــون دلار ارز 
برای پاســخگویی به نیاز بخش صنعت اختصاص 
یافته که ۶۷ درصد از این میزان ارز تامین شــده 
با نــرخ نیمایی و ۳۱ درصد از محل ارز اشــخاص 
تامین ارز شــده اســت. معــادل دو درصد از کل 
ارز تامین شــده برای بخش صنعــت از محل ارز 

ترجیحی تامین شد.

 4 میلیارد و 39۶ میلیون دلار ارز
  برای واردات دارو، تجهیزات پزشکی 

و شیرخشک
ایــن گــزارش می افزاید ســال گذشــته مبلغ 
۴ میلیــارد و ۳۹۶ میلیــون دلار ارز برای واردات 
دارو، تجهیزات پزشــکی، شیرخشک، ماده اولیه 
دارو و ملزومات دارویی تامین شد که از این میزان 
۳ میلیــارد و ۷۵۱ میلیون دلار بــا نرخ ترجیحی 
تامین شــد که مبلغ یک میلیارد و ۲۱۰ میلیون 
دلار از این مبلغ بــا نرخ یارانــه ای ۴۲۰۰ تومان 

پرداخت شد.
طی این مدت ۶۲۳ میلیون دلار از ارز تامین شده 
در حوزه بهداشــت درمان و آموزش پزشــکی با 
نرخ ارز نیمایی و ۲۲ میلیــون دلار نیز از محل ارز 

اشخاص تامین شد.
بنا بر این گزارش، تخصیص و تامین ارز بر اساس 
ثبت سفارش های انجام شــده توسط وزارتخانه 
متولی صــورت پذیرفته و بانــک مرکزی دخل و 
تصرفی در انتخاب نوع کالا، مقدار کالا و شــخص 
واردکننــده کالا و خدمــات نــدارد؛ همچنین 
دسته بندی کالاها در لیست منتشر شده بر اساس 
کد دو رقمی تعرفه مندرج در ثبت سفارش انجام 

شده است.
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